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SUNUÞ

Ýçinde bulunduðumuz yüzyýl; bilimsel ve teknolojik geliþmelerin hýzla yenilendiði
ve en üst düzeye ulaþtýðý bir dönem olmuþtur. Her bir geliþim kendi karþýtýný yaratmakta,
her bir karþýt ise yeni bir geliþimi zorunlu kýlmaktadýr. Geliþmiþ ülkelerdeki bilimsel ve
teknolojik geliþmelerin en üst düzeye ulaþtýðý böylesi bir süreçte  ilgili meslek alanlarýmýzýn
bu geliþmeleri takip etmesi, yeni organizasyonlara yönelmesi bir zorunluluk halini
almaktadýr. Ancak yaþanmakta olan sürecin hýzý ve karmaþýklýðý bu sürecin dinamiklerinin
tanýmlanarak kavranmasýný zorlaþtýrmaktadýr. Ýþte bu amaçla Odamýz; geliþen bu sürecin
basit bir seyircisi olunmasý yerine, ülkemizdeki tüm dinamiklerin harekete geçirilmesini
ve  bu sürecin ülke ve toplum yararýna kullanýlmasý için çalýþmalar yapýlmasýný
hedeflemektedir.

Bu amaçla geliþmelerin dinamiklerini kavrayarak, ülkemiz sanayisinin ve kalkýnmasýnýn
hizmetine sunmak Üniversitelerin ve Meslek Odalarýnýn önünde tarihsel bir görev
olarak durmaktadýr. Bu süreç ülkemizde üretime dayalý bir sanayileþmenin
gerçekleþebilmesi için; toplumun refahý ve kalkýnmasý doðrultusunda bir sanayinin
ihtiyacýný karþýlayabilecek, teknolojik ve bilimsel geliþmeleri takip edebilen,
yorumlayabilen ve ülke sanayine aktarabilen mühendislerin yetiþtirilmesini zorunlu
kýlmaktadýr. Bu nedenle geliþmelere ayak uydurabilecek , teknoloji üreten ve kullanan
mühendislerin yetiþtirilmesi gerçeði  mühendislik eðitimi veren üniversitelerin
programlarýnýn deðerlendirilmesini zorunlu kýlmaktadýr.

Ülkemizde mühendislik eðitiminin durumunu tespit ederek, bu geliþmelerin
dinamiklerini kavrayabilecek ve ülke-toplum yararýna sunabilecek nitelikte mühendislerin
nasýl yetiþtirilmeleri gerektiði konusunda önermelerde bulunmak, bu konularda
toplumun, siyasi iktidarýn, sanayinin ve üniversitelerin dikkatini çekmek ve bu amaçla
ortak üretim alanlarýný oluþturmak için Odamýz 39. dönemde "Makina, Endüstri,
Ýþletme, Sanayi, Havacýlýk, Uçak ve Uzay Mühendisliði Fakülteleri Bölüm Baþkanlarý/
Dekanlarý ile birlikte ilkini gerçekleþtirdiði "Oda-Üniversite Buluþmasý" nýn ikincisini
düzenlemiþ ve burada dile getirilen görüþ ve öneriler kamuoyunun kullanýmýna sunulmasý
amacýyla kitap haline getirilmiþtir.

Etkinlikte siz deðerli öðretim görevlilerince ve Oda yöneticilerince dile  getirilen
görüþ ve önerilerin; gerek bundan sonra birlikte gerçekleþtireceðimiz etkinliklere gerekse
ülkemizde uygulanmakta olan eðitim politikalarýna olumlu bir katký oluþturacaðý
inancýyla...

Aralýk 2004

TMMOB Makina Mühendisleri Odasý

Yönetim Kurulu
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CENK A. LÝÞESÝVDÝN

(Etkinlik Sekreteri)
Sayýn Türk Mühendis ve Mimar Odalarý Birliði Baþkaný, Sayýn Oda Baþkaný, Oda

ve Þube Yönetim Kurulu üyeleri ve çok deðerli hocalarým; Oda-üniversite buluþmasýnýn
ikincisine Odamýz adýna hoþ geldiniz diyor katýlýmýnýz için teþekkür ediyoruz. Þimdi
Odamýzýn 1976 yýlý yöneticilerinden Sayýn Oðuz Türkyýlmaz'ý, toplantýmýzý yönetmek
üzere davet ediyorum.

Toplantýmýzýn verimli geçmesi dileðiyle, tekrar teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn TMMOB Baþkaný, Sayýn Oda Baþkaný, Oda yöneticisi arkadaþlarým ve deðerli

akademisyenler, hocalar; hepinize Makina Mühendisleri Odasý adýna "toplantýya hoþ
geldiniz" diyorum.

Bir önceki toplantýyý da ben yönetmiþtim. Teþekkür ediyorum. Toplantýyý sizlerin
desteði ve katkýsýyla yöneteceðim. Yönetmekten, baþkanlýktan çok bir kolaylaþtýrýcý
görevim olacak.  Buraya uzun yollarý kat edip geldiniz ve toplantýda görüþlerinizi özgürce
ifade etmenizi bekliyoruz; sizden beklentimiz bu.

Ben toplantýnýn açýþ konuþmasýný yapmak üzere, Oda Baþkaný Sayýn Emin Koramaz'ý
kürsüye davet ediyorum.

Buyurun Baþkaným.

EMÝN KORAMAZ

(TMMOB Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkaný)
Deðerli Katýlýmcýlar,

Hepinizi MMO Yönetim Kurulu ve þahsým adýna saygýyla selamlýyorum. "Oda-
Üniversite Buluþmasý"na hoþ geldiniz.

"Bu toplantýnýn ilkini 19 Ekim 2002 tarihinde gerçekleþtirmiþtik. Oda ve ülke
tarihinde ilk kez yapýlan birinci buluþmamýza Türkiye ve Kýbrýs�ta makina, endüstri,
iþletme, uçak, uzay ve havacýlýk mühendisliði konularýnda eðitim veren 28 üniversiteden
39 fakülte ve bölümümüzü temsilen 47 dekan, bölüm baþkaný ve temsilcileri katýlmýþtý.

Oda ve üniversitelerimizden toplam 89 katýlýmcý ile gerçekleþtirilen ilk toplantýda
Odamýzýn, üniversitelerin, mühendislik eðitiminin, mesleðimizin ve meslekdaþlarýmýzýn
sorunlarýný tartýþmýþtýk. Bu sorunlarýn çözümü için Odamýz ve üniversiteler arasýndaki
iþbirliðinin kurumsallaþtýrýlarak sürdürülmesi gerektiðinin altýný çizmiþ, kýsa ve uzun
erimde bu hedefe yönelik yapýlabilecek çalýþmalarý belirlemiþtik.

Yine bu toplantýda; alýnan kararlarýn uygulamaya geçme durumunun izlenmesi,
þubelerimizin etkinlik alanýnda bulunan üniversitelerle yürüttüðü ortak çalýþmalarýn
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deðerlendirilmesi için, toplu buluþmalarýmýzýn Odamýzýn her iki yýllýk çalýþma döneminde
en az bir kez tekrarlanmasý karar altýna alýnmýþtý.

Yani bugünkü toplantýmýzýn gündemini ilk buluþmamýzda belirlemiþtik. Bugünkü
toplantýmýzda geçen toplantýda alýnan kararlarýn uygulama durumu, eksik kaldýðýmýz
konular, meslek alanlarýmýzda ve mühendislik eðitimindeki geliþmeler, bu geliþmelerin
Odamýza ve üniversitelere yüklediði görevler, bu görev ve sorumluklarýn yerine
getirilebilmesi için yapýlabilecek ortak çalýþmalar, bu çalýþmalarýn baþarýya ulaþabilmesi,
Oda-Üniversite iliþkilerinin geliþtirilmesi ve kurumsallaþtýrýlmasý için neler yapýlabileceði
tartýþmaya açýlacaktýr.

Oturum öncesinde Oda Baþkan Vekilimiz sinevizyon eþliðinde kararlarýmýzýn
uygulama durumu ve yeni çalýþma dönemine iliþkin Odamýzýn önerileri hakkýnda sizleri
bilgilendirecek. Baþarýsýz ve eksik kaldýðýmýz konularda sizlerin destek, eleþtiri, görüþ
ve önerilerine ihtiyacýmýz var.

Deðerli katýlýmcýlar, toplantýya baþlamadan önce mesleðimiz, meslekdaþlarýmýz ve
mühendislik eðitiminin sorunlarý ve sorunlarýn çözümüne iliþkin yapýlmasý gerekenler
hakkýnda görüþlerimi sizlerle paylaþmak istiyorum.

Bildiðiniz gibi, dünya bilim ve teknoloji alanýnda çok hýzlý bir geliþim ve deðiþim
süreci yaþamaktadýr. Üretilen bilginin her 2-3 yýlda ikiye katlandýðý belirtilmektedir.
Bilime ve teknolojiye hakim olan güçler dünyayý da egemenlikleri altýna almaktadýrlar.

Ülkemizde bu alanda politikalar üretilip uygulamaya geçilmediði müddetçe geliþmiþ
ülkelerle aramýzdaki makas gün geçtikçe daha da açýlacaktýr.

Ne yazýk ki, ülkemizde bu konuda gerekli çalýþmalar yürütülmemektedir. Ýç ve dýþ
borç kýskacýnda sürekli kriz sarmalý yaþayan ülkemizde, ülke politikalarýný IMF, Dünya
Bankasý, DTÖ gibi uluslararasý kuruluþlar belirler hale gelmiþtir. Ülkemizde üretim
ekonomisinin yerini, rant ve hizmet ekonomisi almýþtýr.

Planlama kavramý bütünüyle terkedilmiþtir. Ulusal kalkýnma planlarýna ve bilim ve
teknoloji politikalarýna göre belirlenmesi gereken insan gücü planlamasý da yapýlmamýþtýr.
Bu nedenlerle eðitim-insan gücü-istihdam dengesi kurulmamýþtýr.

Mesleki ve teknik eðitimin planlanmasýna esas teþkil edecek insan gücü ihtiyaçlarý ile
ilgili veriler yoktur. Ülkenin hangi iþ sektöründe, hangi düzeyde ve nitelikte, ne kadar
yetiþmiþ insan gücüne ihtiyaç duyduðu ve gelecekte ihtiyaç duyulacak insan gücünün
sayý ve niteliði belirlenmemiþtir.

Bu durum, mühendislik eðitiminin düzenlenmesinde, geliþtirilmesinde ve istihdamda
önemli sorunlara neden olmaktadýr. Eðitim, istihdam ve üretim iliþkilerinin planlý bir
þekilde ele alýnmamasýndan dolayý lisans eðitiminde edinilen bilgilerin önemli bir bölümü
çalýþma hayatýnda pratik karþýlýðýný bulamamaktadýr. Bu durum mesleðe karþý
yabancýlaþmanýn yaný sýra mesleki körelmeye de neden olmaktadýr.

Meslek alanlarýmýzda iþsizlik % 20�ler seviyesine ulaþmýþtýr. Meslekdaþlarýmýzýn önemli
bir bölümü de meslek alanlarý dýþýnda çalýþmaktadýr.
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Ýþ bulan üyelerimizin ise yaklaþýk % 75�i yoksulluk sýnýrýnýn altýnda ücretler almaktadýr.
Öðretim üyelerimizin de ekonomik koþullarý gün geçtikçe kötüye gitmektedir.
Mühendislik bölümlerinde çalýþmakta olan araþtýrma görevlileri ve genç öðretim üyeleri
ya bir ideal uðruna ya da daha iyi bir iþ bulamadýklarý için görevde kalmaktadýr. Çoðu
ise karþýlarýna çýkan ilk fýrsatta ya özel sektöre geçmekte ya da yurt dýþýna gitmektedir.

Türkiye�deki iþletmelerin büyük bir bölümünü oluþturan 200.000�i aþkýn küçük ve
orta ölçekli sanayi kuruluþlarýnda hala mühendis istihdam geleneði oluþturulamamýþtýr.

Mesleki yetki ve sorumluluklarýmýzýn önemli bir bölümü, Tekniker, Teknisyen ve
Yüksek Teknik Öðretmenler tarafýndan kullanýlmak istenmektedir. Siyasi kesimler daha
fazla oy toplama adýna bilim dýþý bu yaklaþýmlara yeþil ýþýk yakmakta, yasal zemin
hazýrlamaya çalýþmaktadýr.

Hal böyle iken, insan gücü planlamasý, gerekli altyapý ve eðitim kadrosu göz önüne
alýnmadan politik ve ticari tercihler sonucu meslek alanlarýmýza iliþkin yeni bölümlerin
açýlmasýna devam edilmektedir. Bugün itibarýyla makina mühendisliði eðitimi veren
bölüm ve fakültelerin sayýsý 47, endüstri-iþletme mühendisliði eðitimi veren bölüm ve
fakültelerin sayýsý 35, uçak-uzay-havacýlýk mühendisliði eðitimi veren bölüm ve
fakültelerin sayýsý 3�tür. Bu bölüm ve fakültelerde yaklaþýk 21.000 öðrenci makina
mühendisliði, 9000 öðrenci endüstri-iþletme mühendisliði, 1400 öðrenci uçak-uzay-
havacýlýk mühendisliði konularýnda öðrenim görmektedir.

Halen Odamýza kayýtlý 50.000.000 civarýnda makina, 4000 endüstri-iþletme, 700
uçak-uzay havacýlýk mühendisi bulunmaktadýr. 1982 Anayasasý ile Odaya üyeliði
tercihlerine býrakýlan kamu çalýþaný meslektaþlarýmýz ve Odaya henüz üye olmayan
meslektaþlarýmýz ile bu rakam 75 bine ulaþmaktadýr. Geliþmelerin bu þekilde devam
etmesi halinde gelecekte daha vahim tablolar ortaya çýkacaktýr.

Odamýz üyesi meslek disiplinlerine yönelik eðitim veren bu bölümlerin eðitim
hizmetlerinin kalitesinde de büyük farklýlýklar bulunmaktadýr. Eðitim programlarýnýn,
ders içeriklerinin, öðretim üyesi sayýsý ve yeterliliklerinin, laboratuvar, derslik, kütüphane,
bilgisayar donanýmý, araþtýrma ve barýnak olanaklarýnýn genel yetersizliði yanýnda, eðitim
kuruluþlarý arasýnda bu olanaklar açýsýndan da ciddi dengesizlikler bulunmaktadýr.

Bu eþitsiz geliþim durumu mezunlara da yansýmakta, hepsi devlet tarafýndan açýlan
ve programlarý devlet tarafýndan saptanan üniversitelerden mezun olan mühendislerin
çoðu yeterli niteliðe ulaþamamakta, iþ bulamamakta ve ekonomiye
kazandýrýlamamaktadýr.

Ülkemizde bu daðýnýklýk yaþanýrken, ülkemizin de imzaladýðý Dünya Ticaret Örgütü
anlaþmalarý ve AB anlaþmalarý mühendislik hizmetlerinin serbest dolaþýmýný da
kapsamaktadýr. Bu anlaþmalar uluslararasý akademik ve mesleki tanýnýrlýlýðý da zorunlu
tutmaktadýr. Bu nedenle, akademik deðerlendirme, kalite ve akreditasyon tüm geliþmiþ
ülkelerin gündemine girmiþtir. Birçok ülkede bu amaçla yeni kurum ve kuruluþlar
oluþturulmuþ ve yöntemler geliþtirilmiþtir.
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Ülkemizde ise, 2547 sayýlý Yükseköðretim Kanununda; yükseköðretimde verilmekte
olan eðitimin ulusal ya da uluslararasý objektif ölçütlere göre kalite yönünden denetlenmesi,
ölçülmesi ve deðerlendirilmesi için yapýlmasý gereken iþlemlere ait açýk bir düzenleme
mevcut deðildir. Mühendislik Dekanlar Konseyi tarafýndan 2002 yýlýnda kurulan ve
TMMOB�nin de içerisinde yer aldýðý Mühendislik Deðerlendirme Kurulu ise yasal bir
statüye kavuþturulamamýþtýr. Bu nedenle, üniversitelerimiz eðitim programlarýný yüksek
paralar karþýlýðý ABET�e (Amerikan Mühendislik ve Teknoloji Kurulu) akredite ettirerek
mezunlarýný rekabet koþullarýna hazýrlamaya çalýþmaktadýr.

Deðerli hocalarým, mevcut eðitim politikalarýmýzla ülkemiz mühendislerinin, geliþmiþ
ülkelerin mühendisleriyle rekabet edebilmesi ve ayakta kalmasý mümkün
görülmemektedir.

Sorunlarýmýzýn çözümü için; Ülkemizin kalkýnma planlarý ulusal bilim, teknoloji,
yenilenme ve sanayileþme politikalarý temellerine oturtulmalýdýr. Ülkemiz tüm alanlarda
ve tüm sektörlerde kendi ulusal planlarýný yapmalýdýr. Bilim ve teknolojide yetkinleþmeli
ve bunu ülke ölçeðinde toplumsal ekonomik faydaya dönüþtürmeli ve bu amaçla
ulusal bir strateji belirlemelidir.

Bilim ve teknoloji yeteneðimizin yükseltilmesi için eðitime, üniversitelerimize,
AR-GE çalýþmalarýna ulusal gelirlerimizden ayýrdýðýmýz kaynaklar artýrýlmalý, geliþmiþ
ülkeler seviyesine çýkarýlmalýdýr. Yerli yatýrýmcý özendirilmeli ve korunmalý, katma deðeri
yüksek ileri teknoloji isteyen alanlarda yapýlacak yatýrýmlar desteklenmelidir.

Bilimi teknolojiye, teknolojiyi uygulamaya dönüþtüren mühendislerin daha donanýmlý
ve birikimli olarak yetiþeceði ve mezuniyet sonrasý bilgilerini yenileyebilecekleri,
geliþtirebilecekleri eðitim olanaklarý, üretim ve çalýþma ortamlarý saðlanmalýdýr.

Mevcut politika ve uygulamalarýn yerine; planlamacý bir anlayýþla, toplumsal
gereksinimleri, üretimi, istihdamý ve yaþam boyu eðitimi, ülkenin bilim ve teknoloji
yeterliliðinin güçlendirilmesini temel alan ulusal eðitim politikalarý yaþama geçirilmeli,
ulusal akreditasyon sistemimiz ve alt kurullarý oluþturulmalýdýr.

Üniversite eðitimi özerk ve demokratik ortamlarda sürdürülmeli, eþit ve ücretsiz
eðitim sunulmalýdýr.

Çok sayýda niteliksiz mühendis yetiþtirecek donanýmsýz üniversite ve bölüm açmak
yerine, ülke ihtiyaçlarýný gözeten yeterli eðitim kadrosu ve kütüphane, derslik,
laboratuvar, yurt vb. alt yapýsý tamamlanmýþ kuruluþlar oluþturulmalýdýr.

Þimdiye kadar açýlmýþ bulunan üniversitelerin kalite düzeyi artýrýlmalý ve kalite eþitsizliði
ortadan kaldýrýlmalý, eksik alt yapýlarý tamamlanmalýdýr. Eðitimde kalite standartlarý
oluþturarak mühendislik bölümlerinin kalitesi bu kriterlere göre denetlenmelidir.

Ülkemizde verilen lisans diplomalarýnýn uluslararasý düzeyde tanýnmasý saðlanmalý,
lisans eðitimi meslek içi eðitim programlarýyla sürekli desteklenmelidir.

Sevgili hocalarým,

Sizlerin de paylaþtýðýný düþündüðümüz tüm bu talep ve önerilerin siyasi üst yapýda
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yaþam bulmasý için bizleri eðiten üniversitelerimizle Odamýz arasýnda iþ ve güç birliðinin
daha fazla geliþtirilmesi bir görev olmaktan öte zorunluluk olarak karþýmýzda
durmaktadýr.

Birazdan Oda tanýtým filminde de izleyeceðiniz üzere Odamýz mesleðin ve
meslekdaþýn geliþtirilmesi, korunmasý ve denetlenmesi, ülke sanayisinin ulusal çýkarlara
uygun þekilde geliþtirilmesi için çok yönlü çalýþmalar içerisindedir. Þubelerimizde yürütülen
çalýþmalarýn yaný sýra her iki yýllýk çalýþma döneminde uzmanlýk alanlarýmýza iliþkin en
az 25 adet kongre, kurultay ve sempozyum düzeyinde mesleki, bilimsel etkinlik
düzenlenmektedir.

Türkiye�nin dört bir tarafýna yayýlan Meslek Ýçi Eðitim Merkezlerimiz kanalýyla
Uzmanlýk alanlarýmýza iliþkin 17 konuda eðitimler verilmekte, baþarýlý olanlar
belgelendirilmektedir. Her dönem bu eðitimlere 6.000 civarýnda üyemiz katýlmaktadýr.

Geçmiþ dönemlerde yayýmlanan kitaplarýmýzýn güncellenerek yeniden basýlmasýnýn
yaný sýra her çalýþma dönemimizde en az 30 yeni teknik kitap uzmanlýk
komisyonlarýmýzca hazýrlanarak üyelerimiz ve öðrencilerimizin kullanýmýna
sunulmaktadýr.

Oda ve þube bültenlerimiz, her biri A sýnýfý yayýn kategorisinde olan Mühendis ve
Makina, Endüstri Mühendisliði ve Tesisat Mühendisliði dergilerimizle mesleki, teknik,
bilimsel ve sosyal geliþmeler üyelerimizle paylaþýlmaktadýr.

Mühendislik öðrencileri, öðrencilik dönemlerinden baþlayarak mesleði tanýmalarý,
Oda çalýþmalarýndan yararlanabilmeleri için Öðrenci Üye statüsüyle Odamýza üye
yapýlmaktadýr. Bugün itibarýyla öðrenci üye sayýmýz 5.000�e ulaþmýþtýr.

Odamýzda sanayiye yönelik verilen hizmetler TÜRKAK�a akredite ettirilmiþtir. Yine
Odamýzca sürdürülen meslek içi eðitim ve belgelendirme hizmetlerinin akredite edilmesi
için TÜRKAK�a baþvurulmuþ olup þu an tetkik aþamasýndadýr. AB teknik mevzuat
uyumu çerçevesinde meslek alanlarýmýza giren Asansörler, Makina Emniyet, Kazanlar,
Basýnçlý Kaplar, Gaz Yakan Cihazlar ve Basýnçlý Ekipmanlar direktifleri konusunda
Onaylanmýþ Kuruluþ olmak için gerekli çalýþmalar yapýlarak dosyalarýmýz Sanayi
Bakanlýðý�na iletilmiþtir.

Sevgili hocalarým, bütün bu çalýþmalarýn yeterli olmadýðýnýn yapýlacak daha çok iþ
olduðunun bilincindeyiz. Ancak çalýþmalarýmýzýn niteliði ve niceliði sizlerin bize sunduðu
katký, katýlým ve desteði artýrmanýzla daha da yükselecektir.

Sözlerime son verirken TMMOB�nin de bileþenleri arasýnda bulunduðu EMEK
Platformunun saðlýk ve sosyal güvenlik sistemimizin özelleþtirilmek istenmesine, Köy
Hizmetlerinin kapatýlmasýna, sosyal devletin tasfiye edilmesine yönelik politikalara karþý
bugün Ankara- Sýhhiye meydanýnda düzenlediði Sosyal Devlet-Sosyal Adalet mitingine
katýlan tüm demokrasi güçlerine sevgi ve selamlarýmýzý yolluyorum.

Katýlýmýnýz için tekrar teþekkür ediyor, toplantýmýzýn verimli geçmesini diliyorum.



Makina Mühendisleri Odasý - Üniversiteler Buluþmasý 1 3

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Oda Baþkanýmýza teþekkür ediyoruz.

Þimdi, kendisi de meslektaþýmýz olan ve çeþitli dönemlerde Oda Baþkanlýðýmýzý
yapan ve þu anda TMMOB Baþkanlýðý görevini yürüten Mehmet Soðancý'yý kürsüye
davet ediyorum.

Buyurun Baþkaným.

Mehmet SOÐANCI

(TMMOB Yönetim Kurulu Baþkaný)
Deðerli Bilim Ýnsanlarý,

Örgütümüzün Sevgili Yöneticileri,

Hepinizi TMMOB Yönetim Kurulu adýna saygýyla selamlýyorum. Ýkincisi bugün
gerçekleþmekte olan Oda � Üniversite buluþmasýnýn, �gerekliliði�nden hareket ederek,
Makina Mühendisleri Odasý�nýn bu etkinliði her iki yýlda bir tekrarlamakta ýsrarcý
olacaðýný biliyorum. Oda yöneticilerime bu kararlýlýktan ve ýsrardan dolayý öncelikle
teþekkür ediyorum. Siz deðerli bilim insanlarýna da, katýlýmýnýzla Odamýzýn amaçlarýný
gerçekleþtirmeye çalýþmanýzdan dolayý da özellikle teþekkür ediyorum. Sevgili Oda
baþkanýmýn çok kapsamlý, çok ön açýcý, çok iyi hazýrlanmýþ �Sunuþ� konuþmasý, bu
gün aslýnda hepimizin konuþmalarýný da belli anlamda olumluya doðru yönlendirecektir.
Kendisine teþekkür ederim.

TMMOB�nin konu ile ilgili bugüne kadar biriktirdiklerini ve düþüncelerini sizinle
paylaþmadan önce bir konuyu da sizinle öncelikle paylaþmak istedim: Bu yýl TMMOB�nin
50. kuruluþ yýlý. TMMOB Yönetim Kurulu örgütün 50. yýlýnda, bulunduðu her etkinlikte
öncelikle bir taahhütte bulunuyor. Þöyle diyoruz:

Uzun geçmiþine dayanan deneyim ve bilgi birikimi ýþýðýnda; günümüzün yüklü
gündemi ve sorunlarý karþýsýnda; mesleki, demokratik kitle örgütü olmanýn
sorumluluðuyla, üyelerinin sorunlarýnýn halkýn sorunlarýndan ayrýlmayacaðý bilinciyle;
çaðdaþ, baðýmsýz, demokratik ve sanayileþen bir Türkiye özlemiyle, halktan ve emekten
yana tavýr alan ve bu doðrultuda politikalar üreten ve mücadele veren TMMOB, 50.
yýlýnda da, bundan sonra da, bu onurlu yürüyüþüne devam edecektir. Baðlý 23 Odasý
ve odalarýna kayýtlý 250.000�i aþkýn üyesi ile çalýþmalarýný sürdüren TMMOB; 50. yýlýnda
böylesi bir yürüyüþün kararlýðý içerisindedir.

TMMOB bu çalýþma döneminde �üniversite� ile ilgili iki ayrý etkinliði çalýþma
programýna almýþtýr. Bunlardan birincisi: 2005�de gerçekleþtirmeye çalýþacaðýmýz
�TMMOB Öðrenci Üye Kurultayý�. Üniversitenin, öðretim üyeleri ve çalýþanlarý ile
birlikte asli unsurlarýndan olan öðrencilerimizi bu çalýþma dönemimizde bir araya
getirerek kurultayda toplayacaðýz. Tüm ülkede mühendislik, mimarlýk, þehir planlama
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bölümlerinde öðrenim görmekte olan öðrencilerimize, Odalarýmýzda da artýk iyice
þekillenen öðrenci üyelik çalýþmalarýnýn desteði ile bu kurultayda baðýmsýz kürsü saðlayarak
üniversiteye, öðrenime ve yaþama dair sözlerini söylemelerini saðlayacaðýz.

Ýkinci etkinliðimiz de buradaki tüm bilim insanlarýnýn katýlacaðýný umduðumuz
TMMOB Mühendislik Eðitimi Sempozyumudur. Sempozyumumuz 18-19 Kasým
2005�de Ankara�da gerçekleþecektir. Bu etkinliðin yapýlma nedenlerine baktýðýmýzda
þunlarý söylemek gerekiyor:

Oda Baþkanýmýn da detaylý bir þekilde tanýmladýðý üzere, Küreselleþme çaðý olarak
anýlan günümüz dünyasýnda, ülkeler bilim ve teknolojinin gerçekleþtirilmesi ve
yenilenmesine yönelik çalýþmalarda önemli adýmlar atmaktadýr. Geliþmiþ ülkeler ulusal
çýkarlarý doðrultusunda ulusal yenilenme politikalarýný yaþama geçirebilmek için ARGE
çalýþmalarýna bilim, teknoloji ve eðitim alt yapýsýna bütçelerinden ayýrdýklarý kaynaklarý
her geçen gün arttýrmaktadýrlar. Bu sürecin ülkemizde tersine iþlediði herkesin
malumudur. DTÖ, IMF, DB öncülüðünde yürütülen politikalarýn sonucunda
planlamadan, üretimden ve sanayileþmeden neredeyse tümüyle vazgeçilmiþ, kaynaklar
hizmet ve finans sektörüne aktarýlmýþ, kayýt dýþý ekonomi, rant ekonomisi hakim yapý
haline getirilmiþtir. Var olan bütün mühendislik disiplinleri bilimsel ve teknolojik
geliþmelerin, sanayileþmenin ve kalkýnmanýn en önemli itici güçleridir. Üretime,
sanayileþmeye, bilim ve teknolojiye gereken önemin verilmemesi, biz mühendislerin
meslek uygulama alanlarýný giderek daraltmaktadýr. Öte yandan üniversitelerdeki
mühendislik eðitim programlarýnýn, ders içeriklerinin, öðretim üyesi sayýsý ve
yeterliliklerinin, laboratuvar, derslik, kütüphane, bilgisayar donanýmý, araþtýrma ve barýnak
olanaklarýnýn genel yetersizliði yanýnda, üniversitelerimiz arasýnda da bu olanaklar
açýsýndan ciddi dengesizlikler bulunmaktadýr.

TMMOB de aslýnda bu konuda, 2003 yýlýnda çalýþmalarýný tamamladýðý Mühendislik
Mimarlýk Kurultayýnda örgüt içi tartýþmalarý tamamlamýþ, örgüt içi mutabakatlarýný
saðlamýþ ve kurultay kararlarý olarak þu hususlarý kamuoyuna iletmiþtir:

�TMMOB ve Odalarý, mühendislik ve mimarlýk mesleðinin uygulama alanlarýnda
çeþitli nedenlerle ortaya çýkabilecek olan, yanlýþ, kusurlu, yetersiz ürün kullanýmý ve
uygulamalarýn, doðal ve kültürel çevreyi tahrip, insan saðlýðýný risk altýna sokma veya
yaþama hakkýný engelleme, bireyin, toplumun, insanlýðýn her türlü zararýna yol açma
gibi sonuçlarý olduðunun bilincindedirler. TMMOB ve Meslek Odalarý bu bilinçten
hareketle mesleðin uygulanmasýnda kasýtlý veya kasýtsýz; yanlýþ, kusurlu, yetersiz ürün ve
uygulamalarýn ortadan kaldýrýlmasý veya en aza indirilmesi konusunda gerekli tüm çabayý
gösterir, bu hususta gerekli her türlü yasal, idari, mesleki, eðitsel giriþimleri düzenler,
gerekli kurumlarý ve mekanizmalarý oluþturur. TMMOB ve Odalar, eðitimde kalite
eþitliðini göz önünde bulundurarak toplumun güvenliðini, saðlýðýný ve gönencini
(yaþanabilirliðini), doðal ve kültürel yaþam ortamlarýný doðrudan etkileyen alanlarý
önceliklerine göre belirleyerek, bu alanlardaki gereksinmelere uygun olarak tanýmlanacak
bilgi ve beceri düzeylerine göre mesleki yeterliliðin belirlenmesini, geliþtirilmesi ve
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belgelenmesini saðlarlar. Bu yetkinin yasal dayanaklarýnýn daha açýk bir ifadeye kavuþmasý
için Mühendislik ve Mimarlýk Hakkýndaki Yasada ve TMMOB Yasasýnda deðiþiklik
yapýlmasý için giriþimlerde bulunurlar. TMMOB her meslek grubunun kendi ihtiyaçlarýna
ve þartlarýna baðlý olarak kaliteli ve güvenilir hizmet ve üretim sürecinde düzenlemelere
gitmesini teþvik eder. Meslek Odalarýnýn bu konudaki çalýþmalarýnýn koordinasyonunu
saðlar. TMMOB "Yetkin Mühendislik" konusunu bu tür çabalarýn olumlu bir sonucu
olarak deðerlendirir. Bu uygulamaya ihtiyaç duyan Meslek Odalarýnýn koordinasyonunu
düzenleyerek çerçeve yönetmeliðin oluþturulmasýný gerçekleþtirir. Meslek Odalarý,
uygulama yönetmeliklerini kendileri hazýrlar. Bir ülkenin eðitim politikalarý, bilim,
teknoloji ve sanayi politikalarýndan ayrý düþünülemez. Türkiye'deki eðitim ve
mühendislik,mimarlýk eðitimi toplum çýkarlarýna göre deðil, uluslararasý iþ bölümünün
bir sonucu olarak þekillenmiþtir. TMMOB emperyalist ülkeler tarafýndan Türkiye'ye
dayatýlan uluslararasý iþ bölümünü reddeder; toplumcu bilim, teknoloji ve sanayi
politikalarý geliþtirecek bir kurumsal altyapýnýn örgüt bünyesinde oluþturulmasý
çalýþmalarýný baþlatýr. TMMOB ve Odalarý; gerek Dünya Ticaret Örgütü gerekse Avrupa
Birliði (Gümrük Birliði) kanallarýndan gelen teknik ve mesleki mevzuat uyarýnca
mühendislik/mimarlýk meslek alanlarýnýn düzenlenmesine dönük uyumlaþtýrma
(emperyalist/kapitalist iliþkilere tümüyle baðlanmak anlamýnda) çalýþmalarýna karþý durur,
bu yönde izlenen politika ve uygulamalar ile mücadele eder. TMMOB ve Odalarý;
mesleki yeterlilik ve yetkinlik konusunu kaynaðýnda çözmek amacýyla, mühendislik/
mimarlýk eðitimi/öðretimi yapan yükseköðretim kurumlarýnýn müfredatlarýnýn
belirlenmesinde, uygulanmasýnda ilgili ulusal kurumlarla birlikte "ulusal baðýmsýzlýk ve
egemenlik" ilkesi uyarýnca, kamu/toplum yararýnýn saðlanmasý ekseninde iþbirliði yapar,
çalýþmalar yürütür. Mesleki yeterlilik tartýþmalarýnýn odaðýnda Türkiye�deki mühendislik
eðitimi olmalýdýr, Ülkemizde mühendislik eðitimi, sistemin ana gereksinmelerine göre
belirlenmemelidir, Sanayileþememenin ve teknoloji ithal eden bir ülke olmanýn sonucu
olarak, mühendisler tasarým sürecinin dýþýnda büyük ölçüde üretim kontrolü ya da
hizmet üretimi gibi alanlarda istihdam edilmektedirler. Dolayýsýyla mühendislik eðitimi,
geleceðin mühendislerine teknolojik ilerlemeyi saðlayacak birikim ve beceriyi deðil;
üretim sürecinin sürekliliðini saðlayacak donanýmý saðlamaya çalýþýr. Eðitim ile ilgili
sorunlarýn ancak eðitim süreci içinde çözülebileceði unutulmamalýdýr. Mühendislik ve
mimarlýk eðitiminin , teorik ve pratik süreçleri kapsayacak biçim ve içerikte düzenlenmesi
gerekmektedir. Bilim ve teknolojinin günümüzdeki ilerleme hýzý göz önünde tutularak
TMMOB'ye baðlý Odalar tarafýndan meslek içi eðitim verilmeli ancak bu meslek içi
eðitim sürecinin lisans eðitimini ikame edeceði düþünülmemelidir. Mevcut lisans
eðitiminin gerek süresinin gerekse de þeklinin baþtan sona tartýþýlmasý gerekliliði açýktýr.
Bu anlamda TMMOB'ye düþen, mühendis ve mimarlar ile birlikte öðrencilerin ve
akademisyenlerin katýlacaðý tartýþma ortamýnýn saðlanmasýdýr. TMMOB'nin kapsadýðý
meslek disiplinlerinin her biri için eðitim kurultaylarý düzenlenmesi, yapýlan tartýþmalar
ve sonuçlarý üniversite kamuoyuna mal etmelidir. Bunlarýn dýþýnda yapýlacak her türlü
çalýþma, mevcut eðitim sisteminin tüm eksiklik ve yetersizlikleriyle meþrulaþtýrýlmasý ve
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onaylanmasý anlamýný taþýyacaktýr. TMMOB ve Odalar, mesleki yeterliliðin
belgelendirilmesine yönelik meslek içi eðitimi, mesleki davranýþ ilkelerini de içerecek
biçimde planlar, lisans eðitimini dikkate alarak uygulama alanlarýna iliþkin eðitimi hizmet
olarak gerçekleþtirirler, bu eðitimin ortak konularýný programlarlar, ders notlarýný
hazýrlarlar ve eðitimlerini saðlarlar. Hali hazýrda üniversitelerimizde çaðdaþ, nitelikli ve
bilimsel mimar-mühendislik eðitimi yapýlamamaktadýr. Bu nedenle öncelikle
üniversitelerimiz, ülkemizin çýkar ve beklentilerine uygun olarak, demokratik, özerk ve
bilimsel eðitim kurumlarý olarak her alanda tekrar yapýlandýrýlmalýdýr. Mühendis ve
mimarlar, bilim ve teknolojinin hýzla geliþtiði günümüzde, yeni geliþme ve
gereksinimlerine baðlý olarak, tüm mesleki çalýþma süreçlerinde, meslek içi eðitimi sürekli,
etkin ve katýlýmcý bir anlayýþla yaþama geçirmeye kararlýdýr. Bu anlayýþ TMMOB ve
baðlý Oda yöneticilerinin temel yaklaþýmlarý olmaya devam edecektir. TMMOB,
mühendislik mimarlýk eðitiminin, çaðýn gereklerine uygun ders programlarý ve uygulama
olanaklarýyla, tüm yurtta eþit ve parasýz olarak verilmesini savunur. Mühendislik mimarlýk
eðitiminin yönlendirilmesi ve güncelleþtirilmesi TMMOB'nin görevlerinden biridir. Bu
çerçevede TMMOB, kapsamlý bir mühendislik mimarlýk eðitimi programý hazýrlar ve
tartýþmaya açar.�

Ýþte belirtilen bu hususlar doðrultusunda düzenleyeceðimiz Eðitim Sempozyumunda
siz bilim insanlarý ile birlikte; Üniversite öncesi eðitimin durumu, Eðitim mi? Öðretim
mi? Mühendislik lisans programlarýnda olmasý gereken asgari hususlar, Nasýl bir
mühendis?, Mühendislik eðitiminin akreditasyonu, Mühendislikte mesleki tanýnýrlýk
sorunlarý, Meslek içi eðitim ve belgelendirme, Teknoparklar, Teknokentler, Parasýz
eðitim, Eðitimde özelleþtirme ve ticarileþme, Yabancý dil öðrenimi ve yabancý dilde
öðretim, Devlet ve vakýf üniversitelerinde mühendislik eðitimi konularýný bir kere daha
tartýþýp, sonuçlarýný kamuoyuna ileteceðiz.

TMMOB bu konuda da üzerine düþeni yerine getirme kararlýlýðý içerisindedir. Siz
bilim insanlarýnýn bizim çabalarýmýza destek olacaðýna inancýmýzýn tam olduðunu biliyor,
hepinize saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Türk Mühendis ve Mimar Odalarý Birliði Baþkaný Sayýn Mehmet Soðancý'ya teþekkür

ediyoruz.

Programýmýzýn bu aþamasýnda Oda faaliyetlerini tanýtan bir sunum olacak.

Daha sonra toplantýmýzýn birinci oturumuna geçeceðiz.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Deðerli arkadaþlar; toplantýmýzýn bu bölümünü açýyorum. Bu oturumun baþýnda

Oda Yönetim Kurulumuz adýna Ýkinci Baþkan Melih Þahin arkadaþýmýz, birinci
buluþmanýn deðerlendirmesini ve Oda-Üniversite iliþkilerinin kurumsallaþtýrýlmasý
konusunda Odanýn önerilerini içeren bir sunuþ yapacak. O sunuþtan sonra hemen
sunuþ üzerine ve toplantýnýn gündemi üzerine sizlerin görüþlerine baþvuracaðýz. Ondan
sonra gerek bu oturumda, gerekse diðer oturumlarda söz almak isteyen deðerli
hocalarýmýzdan, daðýtýlmýþ olan formlarý doldurarak görevliler aracýlýðýyla bana
iletmelerini diliyorum; çünkü bu uygulama -kaç kiþinin söz aldýðýný bilmiyoruz- zaman
planlamasý yapmamýz açýsýndan gerekli. Sunuþtan sonra söz almak isteyen arkadaþlarýn,
en azýndan bu oturumda söz almak isteyen hocalarýmýzýn isimlerini bildirmelerini
diliyorum.

Sunuþ yapmak üzere Sayýn Melih Þahin'i kürsüye davet ediyorum.

Buyurun.

S. MELÝH ÞAHÝN

(Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkan Vekili)
Sayýn Baþkan, deðerli bilim adamlarý, örgütümüzün saygýdeðer yöneticileri; þahsým

ve Yönetim Kurulumuz adýna tekrar hoþ geldiniz diyorum.

Sayýn Baþkanýn sunduðu gibi, birinci etkinlikle
bugüne kadar geçen süre zarfýnda gerek Oda
sürükleyiciliðinde, gerekse Oda-bölüm iliþkileri
çerçevesinde hedeflenen çalýþmalarý sayýsal ve
istatistiksel bir deðerlendirme yapmak amacýyla bu
sunumu hazýrladýk. Sözü çok fazla uzatmadan, bu
çalýþmayý sunmak istiyorum.

Bilindiði üzere, Oda-üniversite buluþmasýnýn ilkini
19 Ekim 2002 tarihinde Ankara�da
gerçekleþtirmiþtik. Buluþmanýn gündemini,
�mezuniyet öncesi ve sonrasý yaþanan sorunlar,
çözüm önerileri� oluþturmaktaydý. Amacý ise �Oda-
üniversite iliþkilerinin geliþtirilerek
kurumsallaþtýrýlmasýydý�.

1

2
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Buluþmaya 28 üniversitemizden 39 bölüm baþkanlýðýný temsilen 47 kiþi katýlmýþ, Oda
sunumlarýndan sonra 24 kiþi söz alarak görüþlerini açýklamýþtý. Etkinlikte ifade edilen
görüþ ve öneriler Odamýzca kitap haline getirilerek konunun taraflarýna ve kamuoyunun
bilgisine sunulmuþtu.

Etkinlikteki görüþ ve öneriler Odamýzca deðerlendirilerek hayata geçirilebilecekler 2
ana baþlýk altýnda toplandý. Bunlar, olanaklarýn, bilgi birikim ve deneyimlerin karþýlýklý
olarak kullanýlabilmesi için �Odamýzca yapýlacak çalýþmalar� ve �Bölümlerce yapýlacak
çalýþmalar� baþlýklarý altýnda irdelendi.

Bu dönem içerisinde Odamýzca yapýlan çalýþmalara bakacak olursak; �Oda teknik
yayýnlarýnýn eðitim programlarýnda kullanýlmasý� baþlýðý altýnda, bölümlerimizde 24
Oda yayýnýmýzdan, eðitim programlarýnda yararlandýðý görülmektedir.

Bölümlerimizin %14�ünün eðitim programlarýnda Oda yayýnlarýndan yararlandýðý
görülmektedir.

3 4

5 6
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Benzer bir yaklaþýmla eðitim
programlarýna ders verme
boyutunda üstlenilen sorumluluklar
ile ilgili bilgileri yansýda görmekteyiz.

Yine oransal bir bakýþ açýsý
sergileyecek olursak, üstlenilen bu
sorumluluklar, bölümlerimiz
genelinde %6 oranýnda
gerçekleþtirilmiþtir.

Mühendislik eðitiminde ki öðrencilerin
sanayiye açýlan kapýlardan birisi olan
staj faaliyeti konusunda Odamýz
tarafýndan gerçekleþtirilen çalýþmalarý
yansýda görmekteyiz. Sayýsal
yetersizliðinin farkýnda olduðumuz bu
çalýþma kurumsallaþarak geliþme
yolundadýr.

7

8

9
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Odamýz birlikte üretme anlayýþý ile ilgili tüm taraflarýn katýlýmý ile yaþanan teknik yayýn
üretim sürecinin sonucu olan, kitap, periyodik yayýn vb. ürünü bölümlerimize
kazandýrma çalýþmalarýný artan ivme ile sürdürmektedir. Yansýda bu konuda ki
geliþmelerin sonuçlarýný görmekteyiz.

Bugüne kadar ilgili bölümlerimizin % 38�ine imkânlar dahilinde Oda yayýnlarý
kazandýrýlmýþtýr.

10 11

12

13 14
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Bölümlerde, üye ve öðrencilerimize yönelik olarak seminerler, mesleðe hoþ geldin ve
tanýþma kokteylleri, sosyal amaçlý geziler, teknik geziler, sinema ve tiyatro günleri ve
benzeri etkinlikler düzenlenmektedir.

Birinci buluþma öncesi gerçekleþtirilen sosyal etkinlik sayýsý 151 iken, ikinci buluþmaya
kadar geçen süre zarfýnda bu sayý 238�e geliþtirilmiþtir.

15 16

17 18

Bir baþka konu, öðrencilerimizin bitirme projelerine, Odamýzca destek verilmesi.
Þubelerimizde, bitirme projelerine özellikle kaynak gösterilmesi; yani kitap, makale,
uzman yardýmý ve benzeri konularda destek verilmektedir. Projelerin hayata geçirilmesi
aþamasýnda ise, ilgili sanayi kuruluþlarýna yönlendirilmesi þeklinde desteklerimiz
sürdürülmektedir. Ayrýca bazý þubelerimizde, öðrencileri teþvik etmek amaçlý proje
yarýþmalarý düzenlenmektedir. Amacýmýz, bu etkinliklerin sayýsýný olabildiðince
artýrmaktýr ki, buna örnek olarak Ýstanbul Þubemiz tarafýndan gerçekleþtirilen Necdet
Eraslan Proje Yarýþmasý, Kayseri Þubemizin desteðinde yürütülen Ödüllü Proje
Yarýþmalarý örnek verilebilir.
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Üniversite-sanayii iliþkisinde Odamýzýn yeri,
kongre, kurultay, sempozyum etkinliklerimiz,
komisyon ortamlarýmýz ve benzeri
çalýþmalarýmýz üniversite-sanayii buluþmasýnýn
saðlandýðý, sorunlarýn tartýþýldýðý, olasý çözüm
üretimlerinin geliþtirilmesi için platformlarýn
oluþturulduðu ortamlar olarak
deðerlendirilmektedir. Bu tür faaliyetlerimiz,
dönem içinde sayýlarý artan bir þekilde gerek
ulusal boyutta, gerekse yerel boyutta
sürdürülmektedir.

Daha etkin bir iletiþimin
araçlarýndan biri olarak
düþündüðümüz Oda etkinlik ve
çalýþmalarýnýn bölümlerde
sunumunu amaçlayan pano
kullanýmý ile ilgili olan geliþmeler
yansýda görülmektedir.

Oransal bir bakýþ açýsý ile
bölümlerimizin % 31�de pano
kullanýmý sürmekte, diðer
bölümlerimizde ise pano
kullanýmýna yönelik çalýþmalar,
geliþtirilerek sürdürülmektedir.

20

21
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22

Öðrenci üyelik: Gerçekten geleceðimiz için öðrencilerimiz ve bu süreçte öðrencilerimize
verdiklerimiz, gerek üniversitelerimizin ilgili bölümleri, gerek Odamýzca oldukça
önemsenen bir konu. Bunun içindir ki, Oda Yönetim Kurulu gündeminde �öðrenci
üyelik� kavramý, gerçekten ön sýralarda yer almaktadýr. Yansýda yýllara göre öðrenci
üye sayýlarýný görmekteyiz. Gün geçtikçe bu konu ile ilgili çalýþmalar ve bölümlerce
verilen destekler geliþmektedir.

23

Oda teknik yayýn sayýsý günden güne
geliþim kaydetmektedir. Bugün 360�lý
rakamlara ulaþan yayýn sayýsýnýn yaklaþýk
%50�sini teknik yayýnlar oluþturmakta,
bu yayýnlarýn hazýrlanmasýna ise
bölümlerimiz katkýsý % 25
mertebesindedir.

Benzer bir þekilde Oda periyodiklerimizden Mühendis ve Makina ve Endüstri
Mühendisliði dergilerine akan yazý sayýsýna bakacak olursak, burada da belirli bir ilerleme
gözlemlemekteyiz. Mühendis ve Makina, Endüstri Mühendisliði dergilerine gelen
yazýlarýn akýþý ile ilgili bilgi yansýda görülmektedir.
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Makale sayýlarýna, birinci buluþma
öncesi ve sonrasý olarak bakýldýðýnda
yaklaþýk %20 mertebesinde bir artýþ
gözlenmektedir.

Bilindiði üzere Meslek Ýçi Eðitim
Merkezi, özellikle mühendisin çalýþma
hayatýndaki bilgi eksiklerinin
giderilmesi, yeni geliþmelerden,
teknolojik uygulamalardan haberdar
olunmasý tarzý çoðaltýlabilecek
gerekçelerle Odamýzca tesis edilen bir
merkez. Bugüne kadar Meslek Ýçi
Merkezi kapsamýnda, 16 konuda, 645
adet kurs düzenlemiþ durumdayýz ki,
bu kurslara 13.351 kiþi katýlarak,
belgelendirilmiþtir. Bu istatistiki veriyi
sunmaktaki amacýmýz, gerçekten
geliþerek süren bir çalýþma olmasýdýr.
Mesleðin ve meslektaþýn geliþimine
yönelik olarak Meslek Ýçi Eðitim
Merkezi çalýþmalarýnda üniversitelerin
katkýsý vazgeçilmezdir. Onun için
rakamý sunma gereksinimi duyduk.

24 25

26

27
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MÝEM kapsamýndaki eðitimlerimize
üniversitelerimizin, özellikle eðitici
boyutundaki katkýsýna bakacak olursak,
bu oran %14 mertebelerinde
seyretmektedir. Geliþimini sürdürmesi
gereken bir alan olarak önümüzde
durmaktadýr.

Yansýda Oda uzmanlýk komisyonlarýna
bölümlerden katýlým %9 oranýnda
gerçekleþmiþtir. Burada bir geliþme
beklentisi içindeyiz.

Oda etkinliklerine birinci buluþma öncesi
% 47 oranýnda katký saðlanýrken bu oran
buluþma sonrasý %71 oranýna
geliþmiþtir.

28

29

30

Þu ana kadar gerek Odaca, gerekse bölümlerimizin katký ve katýlýmý ile hedeflenenler
çerçevesinde gerçekleþtirilen çalýþmalarý sayýsal verilerle izledik.

Þimdi ise Oda-üniversite iliþkilerinin kurumsallaþtýrýlmasýna katký saðlayacaðý düþüncesiyle,
birinci ve ikinci buluþma aralýðýnda yapýlan çalýþmalarý da dikkate alarak, Odaca derlenen
önermeleri, birlikte üretme amaçlý deðerlendirmelerinize sunmak istiyoruz.
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Yükseköðretim politikasýnýn, genel bir eðitim
planlamasý içinde ele alýnmasý, ekonomik ve
sosyal geliþme planlarýyla uygunluk
saðlayacak þekilde saptanmasý, bildiðiniz
üzere olmazsa olmaz bir beklentidir.
Üniversiteler ve odalar, bu süreçte mutlaka
yer almalý, sürece müdahil olmak için güç
birliði, saptamalar için de iþbirliði yapmalýdýr.

Mühendislik eðitimi veren üniversiteler,
akreditasyon sorunuyla karþý karþýyadýr.
Üniversitelerin tek tek akredite edilmesi
yerine, tüm eðitim kurumlarýnýn düzeyini
dünya standartlarýna çýkaracak araçlar
oluþturmak, bu konuda meslek odalarýyla,
üniversite iþbirliði çerçevesinde çalýþmalar
yapmak, bir beklenti haline gelmiþtir ve
vazgeçilmez bir alan olarak önümüzde
durmaktadýr.

Ülke ihtiyaçlarý, kalkýnma planlarý, sanayinin
geliþimi, bilimsel ve teknolojik geliþmeler
dikkate alýnarak yapýlmasý gereken makina,
endüstri, iþletme, üretim, uçak, havacýlýk, uzay
mühendisliði eðitim planlamasýnda, eðitim
programlarýnýn oluþturulmasýnda, yeni
bölümlerin açýlmasýnda, kontenjanlarýn
belirlenmesinde Oda-üniversite iþbirliði
yapýlmalýdýr.

Yurt ve meslek sorunlarýnýn çözümünde
teknik bilgi ve becerilerimizin, ülkemiz ve
halkýmýz çýkarlarý doðrultusunda
kullanýlmasýnda etkin olmanýn koþulu,
baðýmsýzlýk ve demokrasi mücadelesi içinde
yer almak ve örgütlenmektir.
Üniversitelerdeki meslektaþlarýmýz da
Odaya üye olmalý, üyeliði teþvik etmeli,
Oda-þube yönetimlerinde yer almalý ve Oda
çalýþmalarýnda, katkýyý artýrarak
sürdürmelidirler.

32
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Bölümler, öðrencilerin, Odaya, öðrenci üye
olmasýný teþvik etmeye devam etmeli,
öðrencilerimizin sorunlarýnýn çözümünde
daha duyarlý olmalý, yapýlan çalýþmalara ve
etkinliklere destek vermeli, yardýmcý
olunmalýdýr. Bölümlerde, Odamýzý ve
mesleðimizi tanýtmaya yönelik faaliyetler,
iþbirliði çerçevesinde sürdürülmelidir.
Mühendislik eðitiminin yaný sýra, öðrenciye
yönelik kültürel, düþünsel ve bedensel
yetenekleri de geliþtirici ortak programlar
oluþturulmalýdýr.

Meslek alanlarýmýzla ilgili olarak
kamuoyunun doðru ve bilimsel bir þekilde
bilgilendirilmesi amacýyla hazýrlanan, Oda
görüþlerinin oluþturulmasý sürecinde
bölümlerin, aktif destek saðlamasý
beklenmektedir. Odamýzca yayýnlanan
teknik kitaplarýn artýrýlmasý ve
çeþitlendirilmesi için bölümlerden destek
saðlanmalýdýr. Odamýz tarafýndan, üyenin
mezuniyet sonrasý eðitiminin sürekliliði
amacýyla kurulup, faaliyetlerine devam
etmekte olan Meslek Ýçi Eðitim Merkezinin,
eðitim programlarýnýn geliþtirilmesi, eðitim
not ve kitaplarýnýn hazýrlanýp, güncellenmesi
ve eðitici sayýsýnýn artýrýlmasý için yapýlan
çalýþmalar, bölümlerce daha fazla
desteklenmeli ve katký saðlanmalýdýr.

Odamýzca yayýnlanan Mühendis ve Makina,
Endüstri Mühendisliði ve Tesisat
Mühendisliði dergileri gibi periyodiklere,
bilimsel makale ve yazý ihtiyaçlarý için,
bölümlerden daha fazla destek
saðlanmalýdýr. Yine bu periyodikler için
bilimsel makale, yazý deðerlendirmesi
amacýyla oluþturulan hakem-uzman
havuzuna bölümlerden saðlanan katýlým
artýrýlmalýdýr. Odamýz bünyesinde
oluþturulan teknik komisyonlara, -uzmanlýk
komisyonlarý olarak da niteleyebiliriz-
bölümlerden saðlanan katýlýmlarýn ve
desteðin artýrýlmasý beklenmektedir.

33
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Odamýzca düzenlenen kongre, kurultay ve
sempozyumlara bildiri sunma, danýþmanlýk
yapma ve katýlým anlamýnda bölümlerden
verilen destek ve katký artýrýlmalýdýr.

Sunduðumuz çerçevede derlemeye çalýþtýðýmýz bu önermelerin, artýk bundan sonra
�söz sizin� yaklaþýmý altýnda, birlikte üretme anlayýþý çerçevesinde hayata geçirilecek
bir plan-program þekline dönüþtürülmesi bizlerce beklenmektedir.

Beni sabýrla dinlediðiniz için teþekkür ediyorum.

36
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I. OTURUM

�Oda Üniversite Ýliþkilerinin Kurumsallaþtýrýlmasý Ýçin
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Oda Yönetim Kurulu Ýkinci Baþkaný Melih Þahin Arkadaþýmýza, yaptýðý sunuþ için

teþekkür ederiz. Þimdi söz, siz deðerli hocalarýn.

Toplantýya, temsilcileri katýlan üniversitelerin adlarýný, alfabetik sýrayla sizlere sunmak
istiyorum: Atýlým Üniversitesi, Akdeniz, Atatürk, Bahçeþehir, Balýkesir, Baþkent, Bilkent,
Celal Bayar, Cumhuriyet, Çukurova, Dicle, Doðu Akdeniz, Dumlupýnar, Dokuz Eylül,
Ege, Erciyes, Fýrat, Gazi, Gaziantep, Harran, Ýnönü, Ýstanbul Teknik Üniversitesi,
Ýstanbul Ticaret, Ýstanbul Üniversitesi, Ýzmir Yüksek Teknoloji, Kýrýkkale, Kocaeli,
Karadeniz Teknik, Marmara, Mersin, Orta Doðu Teknik, Osman Gazi, Ondokuz
Mayýs, Pamukkale, Selçuk, Süleyman Demirel, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliði
Ekonomi ve Teknoloji, Trakya, Yýldýz, Yüzüncü Yýl, Zonguldak Karaelmas Üniversitesi.

Toplam 41 üniversiteden, bana iletilen bilgiye göre 59 öðretim üyesi meslektaþýmýz
bu toplantýda. Bunlarýn dýþýnda Mühendis ve Makina, Endüstri Mühendisi dergileri
yayýn kurullarýndan 3 kiþi ve 14�ü merkez olmak üzere Odamýzýn örgüt birimlerinden
30 arkadaþýmýz burada.

Þimdi, sizlere söz vereceðim. Söz almak isteyen deðerli hocalarýmýzdan, bu formu
iletmelerini istiyorum. Hem, kayýtlara geçen konuþmalarda onlarý takdim edebilmek
açýsýndan, hem de diðer hocalarýmýzýn onlarý tanýmasý, bir de tabii bütün o formlarý
bilebilirsem, konuþma sürelerinde zamanlama yapabilmek açýsýndan. Bugün, 17.00'ye
kadar zamanýmýz var. Kendinizi lütfen özgür hissedin. Bugün, yüzlerce kilometre öteden
geldiniz. Bizler, görüþlerinizi duymak için sizleri buralara kadar çaðýrdýk ve yorduk.
Lütfen konuþunuz ve konuþmakta kendinizi özgür hissediniz.

Ýlk söz almak cesaretini gösteren, Baþkent Üniversitesi Mühendislik Fakültesinden
Prof. Dr. Ýmdat Kara�yý kürsüye davet ediyorum.

Üç konuda söz almak istemiþ; mezuniyet sonrasý eðitim, yükseköðretimin finansmaný
ve yükseköðretimde planlama.

Buyurun hocam.

Prof. Dr. ÝMDAT KARA

(Baþkent Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekaný)
Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar, hepinizi sevgi ve saygýyla selamlýyorum.

Sevgi sözcüðüne özellikle yer verdim; çünkü, yaþ ve deneyim itibarýyla galiba
hepinizden çok yaþlý ve deneyimliyim.

Baþkent Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekanlýðýný yürütmekte, Endüstri
Mühendisliði Bölüm Baþkanlýðýna devam etmekteyim. Benim orijinim mühendis deðil;
ilkokul öðretmenliði. Sonra, ortaöðretim için yüksek öðretmen okullarýna, sonra kolejler
için Orta Doðu Teknik Üniversitesine Milli Eðitim Bakanlýðý tarafýndan gönderilmiþ
bir eðitimci olarak þu anda karþýnýzdayým.
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Meslek yaþamýmýn 36 senesini endüstri mühendisliði ve yöneylem araþtýrmasý,
kavram, teknik genellemeleri ve uygulamalarýyla geçirmiþ birisiyim. Bu anlamda endüstri
mühendisleri, iþ yaþamýnda hangi tür iþlere aday ise, hepsini de yapmýþ, yaþamýþ birisiyim.
Ben, öyle bir toplantý için, doðrusu Odayý ne kadar kutlasam azdýr. Kendilerine içten,
samimi teþekkürlerimi huzurunuzda iletmek istiyorum.

Tabii ki ayný gemideyiz, tabii ki birlikteyiz, tabii ki Odanýn tüm eylemlerine,
üniversiteler olarak önemli katkýlar yapmamýz lazým. Bizim de, iþ yaþamýyla doðrudan
baðýmýzýn bence en önemli düðüm noktasý Oda olmalýdýr; çünkü her ne kadar
"mezuniyet sonrasýnda öðrencilerimizi izleyelim" desek de, tam baþarabildiðimizi
zannetmiyorum.

Ben, üç konuda düþüncemi çok kýsa özetlemek istiyorum; çünkü herkesin konuþma
arzusu içinde olduðuna eminim. Farklý düþünceleri duymak, hepimizi de mutlu edecektir.

Bunlardan birincisi planlama. Sayýn Baþkanýmýzýn konuþmasýný dikkatle izledim.
Yüzde 90'ýna hemen imzamý atarým; ama bir boyut var ki, onu da burada huzurunuzda
ifade etmek istiyorum; planlama meselesi; yani bundan 30 sene, bundan 50 sene önceki
ülkelere göre yaptýðýmýz planlarýn ana ilkeleri, ana yaklaþýmlarý ve kabullerini hâlâ devam
ettirme eðilimindeyiz gibi geliyor. Bence bu, yanlýþ. Eðer biz Türkiye'de, "2000'li yýllarda;
2010 yýlýnda makina mühendisi ihtiyacýmýz þu kadar adet, þu bölümlerde bunlarý
yetiþtirelim" diye iþe baþlasaydýk, þu anda çok ciddi anlamda makina mühendisi ihtiyacýmýz
olurdu. Ayný þey, endüstri mühendisi için de doðrudur. Farkýndayýz, 4-5 üniversitemizin
mezunlarýnýn yarýsý þu anda, mezuniyet sonrasý eðitim veyahut çalýþma için yurtdýþýna
gitmektedir.

Benim, herkesten ricam þu: Planlamada ufku ve boyutlarý konusundaki ön
bilgilerimizi ve yerleþik kabullerimizi bir sorgulayalým. "Hangi meslekten, hangi alanda,
hangi düzeyde, kaç kiþiye ihtiyacýmýz vardýr?" sorusunu, planlamanýn bundan 40-50
sene önceki katý kalýplarýyla cevaplamaya kalkýþýrsak, tutarsýz tahminler yaparýz. Planlama
ufkunu, planlama boyutlarýný, iþgücünün de artýk mobil olduðu, küresel pazarlarý
düþünerek yapmamýz gerektiði kanaatindeyim. Eðer böyle olmasaydý, Hindistan'ýn
iletiþim teknolojilerinde, bilgi teknolojilerinde yetiþtirdiði insanlarýn tamamý þu anda
Hindistan'da açlýktan periþan halde olurlardý. Oysa o insanlar, dünyanýn her tarafýnda,
özellikle Avrupa Birliði ülkelerinde, yüksek teknoloji üreten yerlerde üst düzeyde
istihdam edilebilmektedirler.

Tabii ki planlama. 35 senesini endüstri mühendisliðine harcamýþ kiþi olarak tabii ki
planlama. Her þeyin anahtarý odur. Biz bunu, kürsülerde yýllardýr da söyleye geldik
"Planlamanýn ufku nedir, boyutlarý nedir, girdileri nedir?" bu konuda benim önerim;
arkadaþlar gelin, küresel pazarlarý düþünerek planlama yapalým.

Bir diðeri, yükseköðrenimin finansmaný. Benim çocuðum da týp doktoru. Benim
kýzým, týp doktoru. Ýftihar ediyorum. 6 sene okudu, 4 sene de uzmanlýk yapýyor. Bütün
masrafýný hazineden karþýlayacaðým, mezuniyet sonrasýnda oluþan bütün artý deðeri de



Makina Mühendisleri Odasý - Üniversiteler Buluþmasý 3 3

kendisine. Lütfen ne olur, bazý hipnozlarýmýzý artýk kýralým. Finansman problemi
çözülmeyen hiçbir eylem, hiçbir planlama, arzulanan sonucu veremez.

Orta Doðu Teknik Üniversitesi, Ýstanbul Teknik Üniversitesi, Boðaziçi Üniversitesi,
iftihar ettiðimiz üniversitelerimizdir. Ülkemizde, buralarda okuyan öðrencilerimizin,
aile profili konusunda yapýlmýþ ciddi bir araþtýrma var mý? Yok; ama olan þu: Gidin bu
üniversitelerimize, otoparklarda araçlarýnýzý park edecek yer bulamýyorsunuz. Hal
böyleyken, neden hâlâ yükseköðretimin finansmanýný ciddi manada göz önüne
alamýyoruz? Nereden olacak? Herkes, vergi kaçýrmak için uðraþýp dursun, Hazine
musluklarýný týkamak, vb için. Ondan sonra nasýl çaðý yakalayacaðýz, bilim ve teknolojiye
nasýl gereken altyapýyý hazýrlayacaðýz arkadaþlar? Üniversitelerde öðretim üyesini, geleceðin
mühendisini bunlar yetiþtirecek. Bunlara belli bir düzeyde, araþtýrma ortamý, araþtýrma
kaynaðý ve parasal destek vermezsek, bu insanlarla çaðý yakalayan araþtýrmalarý nasýl
gerçekleþtireceðiz? Para olmadan bu iþler nasýl olacak? Sosyal devlet, yükseköðretimin
finansmanýnda parasýz yükseköðretim demek deðildir. Sosyal devlet, eþit koþullarda
yarýþa kattýðý kiþilerde, parasal sýkýntý nedeniyle yarýþta problemi olanlara gereken desteði;
avans olarak veren devlet olmalýdýr artýk. Bazý hipnozlarýmýzý deðiþtirelim diye
düþünüyorum.

Üçüncü bir konu þu: Türkiye'de, þu veya bu þekilde bazýlarý, bazý bölümleri açýyor.
Bir yardýmcý doçentle eðitime baþlýyor, hatta lisansüstü eðitimler veriyor. Doktora bile
zorlaþtý. Hadi hep beraber mezuniyet sonrasýnda kendi kendimizi sertifika edelim artýk;
mezunlarýmýzý ortak sýnava alalým. Bu konuyu Türkiye'de tartýþalým. Biliyorsunuz hukuk
ve týp için baþladý, kýyamet koptu. Neden, niye korkuyoruz? Mezunlarýmýzýn ehliyetleri
konusunda kuþkumuz mu var? Ona göre yetiþtirelim, onun gereðini yerine getirelim.
Ben, mühendisler camiasýnda mezunlarýmýzýn, Türkiye genelinde ortak bir sýnava girip,
tekrar bir ikincil belgeyle nasýl belgelenebileceði, bunun yolu ve yordamýnýn nasýl
olabileceðinin de tartýþýlmasýný öneriyorum.

Hepinize içten saygýlar sunarým.

Çok teþekkür ederim efendim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Ýmdat Hocaya, konuþmasý için teþekkür ediyoruz.

Ýkinci olarak söz isteyen arkadaþýmýz, Prof. Dr. Taner Derbentli, Ýstanbul Teknik
Üniversitesi Makina Fakültesinden.

Buyurun efendim.

Konuþmak istediði konu: Oda-üniversite buluþmasý üzerinde görüþ ve öneriler.
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Prof. Dr. TANER DERBENTLÝ

(Ýstanbul Teknik Üniversitesi Makina Fakültesi Dekaný)
Sayýn baþkan, söz verdiðiniz için teþekkür ederim.

Deðerli arkadaþlarým, önce Makina Mühendisleri Odasýna, bizi bir araya getirdiði,
bu toplantýyý düzenlediði için teþekkür etmek istiyorum.

Burada dile getirilen görüþlerden, özellikle biraz önce Sayýn Prof. Dr. Ýmdat Kara'nýn
getirdiði görüþlerin birçoðuna katýlmamak olanaksýz. Ben de toplantýnýn baþýnda, Makina
Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkaný Emin Koramaz Bey�i dinlerken, ülkemizde
planlamanýn, son yýllarda giderek bir kenara atýlmasýn altýný çizdim ve bunun,
vurgulanmasý gereken bir konu olduðunu düþündüm. Biraz önce Sayýn Kara da
konuþurken, ayný noktanýn altýný çizdi.

Planlama, gerçekten çok önemli. Bu planlamayý sadece kendi üniversitelerimiz içinde
deðil; ama bütün mesleði bir araya getirerek üniversitelerin, Odalarýn birlikte yapmasýnda
ve bu planlama veyahut da ileriye dönük birtakým gözlemlerimizi, tahminlerimizi,
beklentilerimizi daha üst makamlara aktarmakta birlikte hareket etmekte büyük yarar
görüyorum. Belki bu þekilde birlikte hareket edersek, yaptýðýmýz iþin etkisi de o ölçüde
etkili, güçlü olacaktýr.

Ben, ikinci bir nokta olarak üniversite-sanayii iliþkisine deðinmek istiyorum. þöyle
ki: Gene daha önceki konuþmalarda deðinildi. Üretim-eðitim iliþkisi, makina mühendisliði
eðitiminde acaba ne ölçüde var? Acaba biz, sanayimizin gerek duyduðu mühendisleri
yetiþtirebiliyor muyuz? Eðitimimizi ne ölçüde sanayimizin beklentilerine göre
düzenliyoruz? Bu konuda tabii ki bazý araþtýrmalar var, bazý çalýþmalar var. Hatta 1989
yýlýnda, Birinci Ulusal Makina Mühendisliði Eðitimi Sempozyumu yapýldýðýnda, bu
konuda birçok bildiri de sunulmuþtu. O günden, bugüne çok zaman geçti, çok da
çalýþmalar yapýldý; ama ben, hâlâ bu konuda bir sonuca varmadýðýmýzý düþünüyorum.
Makina Mühendisleri Odasýnýn, özellikle bu konuda; yani bize sanayiden birtakým girdiler
vererek, üniversiteden birtakým girdiler vererek, biz makina mühendislerinin, sizin
yetiþtirdiðiniz makina mühendislerinin, "bu özelliklere, þu özelliklere sahip olmasýný
istiyoruz" gibisinden bazý çalýþmalar yapmasýný bekliyorum. Bunun bize, çok faydasý
olacaktýr.

Özellikle bugünlerde çok yaygýn olarak mühendislik programlarýnýn
akreditasyonunun deðerlendirilmesi söz konusu. Bu deðerlendirmeler sýrasýnda ve
çoðunlukla bu kýstaslarý seçerken, ABET gibi veyahut da Avrupa Birliðinin birtakým
ölçütleri gibi, daha çok dýþ ülkelerde var olan ölçüleri kullanarak yapýyoruz. Bence
kendi ülkemizin gereksinimlerini en baþta göz önüne alarak, eðitimimizin düzenlemesini
yapmak, tabii ki çok daha doðru olacaktýr.

Ben de Sayýn Kara'ya katýlýyorum. Bizim, üçüncü bir nokta olarak üzerinde
düþünmemiz gereken konulardan biri, profesyonel mühendislik sýnavýdýr. Yani
öðrencilerimizi mezun ettikten sonra, onlarý bütün Türkiye çapýnda düzeyini görmek
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bakýmýndan, bir mühendislik sýnavýna tabi tutmamýz gerektiðini düþünüyorum. Bunun
için de Makina Mühendisleri Odasýnýn bir giriþimde bulunabileceðini, birtakým çalýþmalar
yapabileceðini düþünüyorum.

Tabii kalitenin ölçülmesi, özendirme, ödüllendirme konularýda var. Kalitenin
ölçülmesi, bence özendirme ve ödüllendirmeyle birlikte gelmeli. Biraz önce sunumda
gösterildiði gibi Necdet Eraslan Proje Ödüllendirmesi var; ama bunun yanýnda Makina
Mühendisleri Odasý, baþka konularda da, birçok alanda da hem projeler hazýrlanmasýna
öncülük edebilir, hem de bu projelerin bir ulusal ölçekte deðerlendirilip,
ödüllendirilmesini saðlayabilir diye düþünüyorum.

Eðitimde not ve kitap saðlanmasý, bunlarýn basýlmasý, çoðaltýlmasý konusunda makina
mühendisleriyle, üniversite arasýndaki iliþki nasýl daha saðlýklý olabilir. Bu konuda ben,
Makina Mühendisleri Odasýndan, gene bazý somut kýstaslar ortaya koyup, bizlere
yaklaþmasýný bekliyorum.

Benim söyleyeceklerim bundan ibaret.

Çok teþekkür ediyorum, saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Derbentli'ye teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz isteyen hocamýz, Atatürk Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný
Prof. Dr. Ýhsan Efeoðlu. Akreditasyon ve patent çalýþmalarý konusunda söz almak
istemiþ.

Buyurun efendim.

Prof. Dr. ÝHSAN EFEOÐLU

(Atatürk Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, sayýn katýlýmcýlar, hepinizi saygýyla selamlýyorum.

Ben, iki konuda, kýsmen öneri þeklinde sizlere bilgi vermek istiyorum. Bir tanesi
akreditasyon, diðeri patentle ilgili. Sayýn Hocam, biraz önce akreditasyondan ve ilk
konuþmacýmýz Sayýn KORAMAZ�da kýsmen akreditasyondan bahsetmiþti. Aramýzda,
mühendislik fakültelerimizin deðerli dekan hocalarý var. Ben bunu, sadece bilgilendirme-
öneri þeklinde sunmak istiyorum. Sayýn dekanlarýmýzdan eðer burada bulunanlarý
görüþlerini bildirebilirlerse, aralýkta, Erzurum'da Mühendislik Fakülteleri Dekanlarý
Konseyi toplantýsý var. Bu konseyin oluþmasý, benim dekan yardýmcýlýðý yaptýðým 98'li
yýllarda oluþmuþtu.

Son oluþumlarda akreditasyonla ilgili bir komitenin ya da benzeri bir oluþumun
olduðu, hatta bazý üniversitelerimizdeki mühendislik fakültelerimizin bazý bölümlerinin
akredite için baþvurduðu ya da akreditasyon yeterliliðini aldýðý konusunda kiþisel
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duyumlarým oldu; ama doðrusu bu bilgilerde net deðilim. Sayýn Baþkanýn ifade ettiði
gibi artýk ABET'ten uzaklaþýp, Avrupa Birliði sürecinde kendi ulusal akreditasyon
sistemimizi oluþturmak ve Avrupa Birliðine giriþteki süreçte hazýrlýksýz yakalanmamak
için bir giriþim olmuþtu. Burada sayýn katýlýmcýlarýn, gün sonunda bir oluþuma ait önerisi
olursa, bu öneriyi, sayýn dekanlarýmýzýn yapacaklarý Dekanlýk Konseyine taþýmalarýný,
ben kiþisel olarak önermek istiyorum.

Sanýrým, Akreditasyon Kurulu için yasal bir oluþum henüz tamamlanmamýþ. Herhalde
yasal bir sonuç gerekiyor; ama doðrusu sonucunu tam net bilmiyorum. Eðer sayýn
dekanlarýmýz, bugün toplantýnýn sonunda, bu akreditasyona ait, bugünkü toplantýdan
bir öneri götürebilirseler, daha sonra onu, Oda aracýlýðýyla bizlerle paylaþýrlarsa, kiþisel
olarak memnun olacaðýmý belirtmek istiyorum.

Bir diðer konu da patentle ilgili. Konu sanki biraz spesifik gibi gözüküyor, ama,
Türkiye'nin, geçen günlerde, dünyadaki üniversiteler sýralamasýnda hiçbir yerde olmadýðý
ya da en azýndan verilen sýralamada bir yerde olmadýðý gözüküyordu. Bu, "Niçin biz,
bir yerde deðiliz?" diye, bayaðý bir tartýþma oldu; ama bilimsel yayýn, dünya literatüründe
bir ölçü. Türkiye, 22'lere, inþallah önümüzdeki yýllarda 22'nin altýnda; 20'lere, 18'lere,
15'lere, 1'lere doðru çýkar. Tabii bu kadar büyük bir yayýnýn, aslýnda 22. sýrada olmasý,
hiç de azýmsanmayacak bir deðer.

Son yýllarda sanýrým TSE�de, patentle ilgili bir büro kuruldu; ama ne kadar aktif, ne
kadar deðil, bilmiyorum. Üniversitelerde, ciddi manada yayýn olarak üretilen ürünün,
laboratuvarda olsun, proje sonucunda olsun katma deðer yaratacak bir sürece girmediði
noktada, Türkiye'de 100'ü bulmak üzere olan üniversitelerimizden 1 tanesinin, dünya
üniversiteleri içerisinde ilk 500 üniversite içerisine girmesi mümkün deðil.

  Yine kiþisel düþüncem, ürettiðimiz yayýnlarý, katma deðer yaratacak ya da yaratmýþ
olmasýnýn bir belgesinin patent olduðuna inanýyorum. Patentle ilgili sürece baktýðýmýz
zaman, biz öðretim elemanlarýnýn ya da bilim insanlarýnýn, eðer üniversitelerimizde
böyle bir oluþum meydana gelmemiþse ya da yoksa, TSE ya da uluslararasý bir patent
bürosuyla iþbirliði içerisinde bizim bunun altýndan kiþisel olarak, en azýndan maddi
olarak kalkmamýz hiç de kolay deðil.

Bu konuda Odanýn bir çalýþmasý var mý? bilemiyorum. Eðer düþünülüyorsa,
yapýlýyorsa, üniversitelerle bir iþbirliðine gidilebilir mi? Biz, üniversitede, yönetimlerimize
sürekli bu telkinde bulunuyoruz. Özellikle son yýllarda yayýnlarýn çoðalmasýyla yarýn
bize; "Evet, yayýnlarýnýz çoðaldý; ama, bunlarýn katma deðer sonucu nedir?" diye
soracaklar. Sormaya da baþladýlar. Üniversitelerle Odanýn, bu yönde ortak bir çalýþma
yapmasýný ben kiþisel olarak öneriyorum. Oda yapabilir; yani bir protokol çerçevesinde
Odayla, patentle ilgili çalýþmamýzý rahatça yürütebiliriz.

Tabii maddi olarak -ben, hep maddi olarak bakýyorum- üniversitede yasal bir
oluþum olmadýðý sürece, öðretim elemanýmýzýn kendi kiþisel çabasýyla bir patent almasý
çok zor ya da mümkün deðil. Sanýrým bu yöndeki noksanlýðýmýz þu: Bizim, patent
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sayýsý patentin katma deðere, bir ekonomik boyuta satýlarak geliþmesini de büyük ölçüde
engelliyor. Oda, bu konuda yardýmcý olursa ya da öncülük ederse seviniriz.

Baþka da anlatabileceðim bir þey yok. Hepinize saygý ve selamlarýmý sunuyor, teþekkür
ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Sayýn Efeoðlu'na teþekkür ediyoruz.

Kendisinin deðindiði mühendislik fakültesi dekanlarýnýn toplantý süreciyle ilgili olarak,
bu safhada bilgi vermek isteyen bir dekan arkadaþýmýz var mý? Yoksa, daha sonra da
bilgi verebilirler; fakat þu anda varsa, bu konuda söz vereceðim.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. ÝMDAT KARA

(Baþkent Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekaný)

Efendim, Sayýn Fevzi Hocanýn sýrasýný aldým. Çok kýsa bilgi vermek istiyorum.

Türkiye'de mühendislik eðitimi veren fakültelerin dekanlarý, 1999 yýlýndan beri,
senede 2 defa bir araya gelip, en az 2 gün birlikte olup, eðitim-öðretimdeki sorunlarýný
tartýþýyorlar ve bazý özel uygulamalarýný paylaþýyorlar. Ýlk toplantýdan itibaren
gündemimize aldýðýmýz en önemli konu, mühendislik eðitiminin akreditasyonu oldu.
Bununla ilgili 2 oturumun sonunda geldiðimiz nokta, "kendi kendimizi akredite
edemeyeceðimiz, hem savcý, hem yargýç durumuna düþemeyeceðimiz" þeklinde
sonuçlandý.

Dedik ki; "Biz buna bir hukuki zemin bulalým, TÜRKAK'la iliþki kuralým" Oda
yetkilileriyle aþaðý yukarý ayný fikirde olmuþtuk. Oðuz Bey vardý. Sonrada o baðý da
kuramadýk. Nihayette dedik ki; �Tamam, bir baþlangýç yapalým: Çünkü bu ABET
konusu, biraz ABET'in de istemeyerek yaptýðý bir iþlem ve avuç dolusu da para gidiyor,
dolar gidiyor. O zaman biz, þu eðitimlerimizi bir deðerlendirme sürecinden geçirelim�
dedik ve Mühendislik Eðitimi Deðerlendirme Kurulu MÜDEK kuruldu. Bundan 2
sene önce þekillendi, tüm üniversitelere yazýlar yazýldý. MÜDEK kapsamýnda yapýlacak
iþler, detaylandýrýldý. Orada, aþaðý yukarý ABET örneði alýndý ve Ankara Üniversitesiyle
Gazi Üniversitesi de, ilk deðerlendirmeye giren üniversitelerimiz oldu. Biliyorsunuz
burada deðerlendirme, bölüm temelindedir. Þu anda Ankara Üniversitesinin 2 bölümü,
Gazi'nin 5; ama, tamamý deðil, onlar da devam ediyor. Bu bir kendi kendimizi
deðerlendirme oldu. �Bir baþka göz baksýn, kusurlarýmýz, noksanlarýmýz nedir, neler
yapabiliriz?� diye düþündük.



3 8 Makina Mühendisleri Odasý - Üniversiteler Buluþmasý

Benim, bir dekanlar konseyi toplantýsýnda yaptýðým konuþmada �Arkadaþlar, dikkat
edin, baþka hiçbir yerde 2547 yok. Þu anda rektör müsaade etmezse, buraya hiçbirimiz
gelemeyiz. Yüksek Öðretim Kurulu farklý bir tavýr alýrsa, bu dekanlar konseyinin de
hukuki zemini olmadýðý için, hiçbir iþ yapamayýz. Hareketlerimizi bu anlamda kontrollü
götürelim� dedim ve bir noktaya kadar geldi.

Benim ezeli düþüncem aynýdýr. Ciddi manada deðerlendirme; tarafsýz kurum ve
kuruluþlarca yapýlmalýdýr. Üniversitelerin kendi kendini deðerlendirmesi veya kadroyu,
parayý, her türlü imkâný YÖK'ün saðladýðý bir ortamda deðerlendirmesi, bütünüyle
ABET normlarýna göre yapýlmasý kanaatimce yanlýþtýr; ama, Türkiye'de sivil toplumu,
mezunumuzu istihdam eden kurumlarý ve kuruluþlarý, mezunlarýmýzýn bu tür sivil
örgütlerini deðerlendirmede aktive etmek ve ayrýca onlara biz hocalar, birim yöneticileri,
idareciler de hesap vermeli diye düþünüyorum.

Çok teþekkür ederim. Umarým uzatmadým.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Hocalarýmýz, uzatma kaygýsýyla hareket etmesinler. Diledikleri kadar konuþabilirler.

Þimdi söz sýrasý Kahraman Albayrak Hocamýzda. ODTÜ Öðretim Üyesi, ayný
zamanda Odamýzýn Ankara Þube Baþkaný. Ulusal, bilimsel ve teknik yayýn nitelik ve
niceliðinin arttýrýlmasý konusunda görüþlerini ifade edecekler.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. KAHRAMAN ALBAYRAK

(ODTÜ Öðretim Üyesi, MMO Ankara Þube Yönetim Kurulu Baþkaný)

Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar, burada Oda ile üniversite iliþkilerinin birlikte daha
iyi bir noktaya gelmesi ve bunun kurumsallaþmasý üzerine toplandýk.

Bu tartýþmalar içerisinde ulusal yayýnlarýn, Türkçe yayýnlarýmýzýn tüm üniversitelere,
mezunlarýmýza ulaþmasý için çaba sarf ediyoruz. Odamýzýn, biliyorsunuz birçok dergisi
bulunmakta. Bunlarý teker teker gördük. Bunlar, hep makale bekliyor ve sistemimiz
içerisinde hocalara "makale verin" þeklinde, sürekli kendimizi sorumlu görüp,
arkadaþlardan rica eder durumda oluyoruz. Yayýn Kurulundaki arkadaþlar, üstün
gayretleriyle bu dergileri çýkartmak zorunda kalýyorlar.

Nitelik ve nicelik, kendi kendine artmýyor. Büyük bir istekle ne kadar çabalarsanýz
çabalayýn, birtakým araþtýrmalarýn sonuçlarýnýn, ulusal dergilerde yayýnlanmasý çok önemli.
Þimdi, bu mekanizmalarýn kurulmasý lazým. Bu mekanizmalarýn en önemlilerinden bir
tanesi olan -kendi içimizde gördüðümüz için- yükseltme kriterlerinin ulusal olmadýðý
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kanýsýndayým. Bunun mücadelesini vermemiz lazým. Her ne kadar uluslararasý düzeydeki
makaleler çok önemliyse de, ulusal makalelerin düzeyi, niteliði ve niceliði de çok önemli.

Þimdi öyle bir süreçten geçiyoruz ki, bütün arkadaþlarýmýz herhalde TÝDEB ve
TTGV gibi destekleme mekanizmalarýnýn içinde yer alýyorlardýr ve bunlarý iyi
irdelerseniz, belli bir süreçten geçiyoruz. Bu süreç þudur: Bütün üretim sektörlerinde
AR-GE desteði verilerek, AR-GE'nin önemi ve AR-GE'ye katkýlarý, araþtýrma-
geliþtirmeyle, üretimlerin kalitesinin artýrýlmasý çabasý süreci içindeyiz. Bunu çok önemli
görüyorum.

Gittiðim her kuruluþta bazý konular çýkýyor ve bu konularýn içerisinde yüksek lisans
ve doktora çalýþmalarý üniversitelerde yeþermeye baþladý; hatýrlarsanýz, geçmiþte hepimiz
Odamýza kapanýyorduk ve yurtdýþýndaki dergileri alýp, "Hangisi sýcak konu, biz hangi
konu üzerinde çalýþýrýz, ben öðrencime þu konuyu verirsem, hangi dergide çok kolay
yayýn yaparým?" diyorduk; çünkü yükseltme kriterleri de buna baðlý olarak düzenlendiði
için, hedefimiz, sonuca yönelik bir araþtýrma yapmaktan çok, yayýna yönelik bir araþtýrma
oluyordu. Peki bunun sonucu olarak ne oluyor? Odamýz ve diðer bütün bu
sektörlerdeki makale bekleyen arkadaþlar ricayla, "Ýngilizce olarak yaptýðýnýz bir þeyi,
Türkçe olarak da sunabilir misiniz?" þeklinde talepte bulunuyorlardý.

Tercihimizi ulusal dergilere göre yönlendirmemiz ve ulusal teknolojik sorunlarýmýz
üzerinden araþtýrmalarýmýzý þekillendirmemiz gerekiyor. Bunun sonucu olarak zaten
bir eski hocamýzýn söylediði gibi, bu araþtýrma süreci iþine girersek, kalite kendi kendine
de yükselecek ve annemize, babamýza yazar gibi, makaleleri Türkçe yazmaya
baþlayacaðýz.

Þimdi, öyle bir yere geldik ki, -bazý kuruluþ isimleri verebilirim- Örneðin; Arçelik'e
gittiðimde gördüðüm þu: 30 tane doktora konusu saptamýþ durumdalar ve üniversitelere
veriyorlar, "Bizim ilgi alanýmýz bu. Bu konuda çalýþýrsýnýz" diyorlar. Þimdi tercihimiz
þu: "O konular üzerine bir çalýþma yapalým" diye, doktora ve yüksek lisans çalýþmasýna
girmeyelim. Çok konumuz var. Bu ulusal teknolojik geliþme içerisindeki konulara doðru
yönelelim ve bu ürünleri de ulusal dergilerde yayýnlayalým ve yükseltme kriterlerinde,
bu çaba içinde olan arkadaþlara da prim verelim. Tabii nitelik ve niceliðinin bu konuda
artýrýlmasý, hem kalitenin artýrýlmasý açýsýndan da çok önemli.

Diyebilirsiniz ki; "Oda olarak bir yayýn çýkartýyorum. Yükseltme kriterlerinde A
sýnýfý bile olsa, karþýlaþtýrma yapýn, ne kadar puan alýyorsunuz?" Benim önerim çok
radikal. Önce niteliðe, niceliðe bakmadan bunu baþlatýrsak, zaman içerisinde biz bunun
kalitesini yükselteceðimize inanýyorum ve Odamýzdaki yayýn kalitesinin yükseltilmesi
de buna baðlý olarak sayýsý, niteliði ve niceliði açýsýndan baktýðýnýzda artacaktýr. Bu çaba
içerisinde bulunmamýza çok önem veriyorum; çünkü, çok kýsa dönemli bakmayalým.

Yüzyýllar süreci içindeki durumumuzu; geliþmemizi, kendi yayýnlarýmýzý düþünürseniz,
birçok üniversitemizde Türkçe eðitim yapýlýyor ve bu öðrencilerimizin, mezun olan
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meslektaþlarýmýzýn, meslek içi eðitimden yararlanacaklarý ve kendi konularýný da takip
edecekleri yayýnlara da ihtiyaçlarý vardýr. Bu konuya dikkat çekmek istedim.

Çok teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Sayýn Albayrak'a teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz isteyen hocamýz, Ýnönü Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný
Doç. Dr. Suat CANBAZOÐLU. Öðretim elemanlarýna yayýn destekleri, öðrencilere
burs vb. destekler ve eðitimde akreditasyon konularýnda söz almak istemiþ.

Buyrun efendim.

Doç. Dr. SUAT CANBAZOÐLU

(Ýnönü Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)

Teþekkür ederim Sayýn Baþkan.

Deðerli meslektaþlarým, bu üç konuda bazý görüþlerimi belirtmek ihtiyacýný duydum.
Yayýn desteði konusunda Kahraman Beyin de belirttiði gibi, maalesef akademik
yükseltme kriterleri yabancý yayýnlara endekslendiði için, son zamanlarda bu konuda
çok faaliyet olmakla birlikte, Türkçe yayýnlar artýk ikinci plana itilmiþ durumda.

Þimdi bu konuda Odanýn dergilerindeki yayýnlara -daha önceleri sanýrým Mühendis
ve Makina da vardý- cüzi de olsa, sayfa baþýna bir ücret ödeniyordu. Þimdi o,  herhalde
yok; ama bence tekrar getirilebilir. Özellikle genç araþtýrmacýlar için sayfa baþýna belli,
cüzi bir þey de olsa ödenebilir. Bu, destek þeklinde olabilir. En azýndan emeðinin karþýlýðý
olarak bir miktar, desteklerle, -Mühendis ve Makina, Tesisat ve diðer dergiler için-
Türkçe yayýn hazýrlama teþvik edilmesi düþünülebilir.

Ayrýca, öðrencilere yapýlan destekler konusunda da bazý þeyler yapýlabilir
zannediyorum. Örneðin, bazý baþarýlý; fakat maddi durumu iyi olmayan öðrencilere,
cüzi de olsa Oda, bir burs verebilir. Sanýrým böyle bir çalýþma da yok; yani mümkün.
Özellikle birinci sýnýf öðrencileri arasýndan seçilebilir; çünkü birinci sýnýf öðrencilerimizden
bir kýsmý geliyor, hasbelkader bir tercih yapmýþ, makina mühendisliðini kazanmýþ. Bunlarý
motive etme açýsýndan, baþarýlý öðrencilere bir destek olabilir. Yine Oda tarafýndan
son sýnýf veya üçüncü sýnýf öðrencilerimiz için de, bazý uluslararasý kongre, sempozyum,
fuarlara katýlým konusunda destek yapýlabilir. Bu da teþvik edici bir konu olacaktýr.

Biz, geçen yýl Malatya'da talepte bulunduk. Bizde temsilcilik var. Onlar da
Diyarbakýr'a sordular. Sanýrým bir olumlu geliþme olmadý ki, mezuniyette dereceye
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giren; ilk üçe giren öðrencilere bir destek yapýlmasý konusunda bir açýlýmýmýz olmadý. Bu
talebin özellikle motivasyon saðlanmasý açýsýndan olmasý gerekirdi diye düþünüyorum.

Yine yayýn desteði konusunda, her ne kadar YÖK'ün mevcut kriterlerinden dolayý,
akademik yükseltmelerde yurtdýþý yayýnlara aðýrlýk veriliyorsa da TÜBÝTAK'ýn yaptýðý
gibi uluslararasý indekslere giren yayýnlara A, B, C sýnýflarýna göre bir yayýn desteðini
Oda, TÜBÝTAK kadar olmasada verebilir. Bunlarýn faydalý olacaðýna inanýyorum.

Bunun yanýnda son bir konu akreditasyon. Ýstanbul Teknik Üniversitesinin yaptýðý
akreditasyon sonucundaki eðitim planýný bilmiyorum, incelediniz mi? Ben incelediðimde
þu gözüme çarptý: Dekanlar Konseyinden gelen bir talep doðrultusunda biz de o
konuda çalýþma yaptýk; ama �dersleri; eðitim planýnda verilmesi gereken esas temel
mühendislik derslerinin saatlerini, kredilerini azaltma yönünde bayaðý bir çalýþma
gerektiriyor� dendi. Gerçi sonradan onun, öyle olmadýðý ifade edildi; ama, ne derece
doðru olduðunu bilmiyorum.

Örneðin motorlar dersi, makina mühendisliðinin en temel dersi. "Mühendis"
kelimesinin kökeni "engin" motordan gelen bir kelime. Motorlar dersi, temel ders
olmaktan çýkarýlýp, seçmeli bir ders pozisyonuna getiriliyor ve yine makina
mühendisliðinin çok temel bir konusu buhar kazanlarý dersinde bu tür sýkýntýlar çýkýyor.
"Akreditasyon yapalým" derken, belki Ýstanbul Teknik, Boðaziçi gibi çok yüksek puanla,
çok kaliteli öðrenci alan kurumlarda bir derece baþarýlý olma ihtimali var; ama, bizim
Anadolu'da düþük puanla aldýðýmýz öðrencilerimize, örneðin bir motor dersini
okutmadan, termodinamik temelleri bilse bile, sonradan onun motoru öðrenmesi
çok zor. O anlamda bence bu akreditasyon konusu, bizim ülkemizde sanayinin
gerektirdiði kalitede öðrenciyi yetiþtirmemiz konusunda, özellikle bizim Anadolu
üniversiteleri açýsýndan sýkýntý doðuracak gibi gözüküyor. Öðrenciye belli bir dersi,
belli saatte vermediðin zaman, altyapýsý, yabancý dili vb. olmadýðý için, gidip detayýný
öðrenemiyor. Örneðin malzeme dersini veya termodinamiði 3 saatlik bir dersle
geçiþtirmek yetmiyor; ikincisini de 3 saat falan vermek gerekiyor. Onun için akreditasyon
konusunda, özellikle bunlara dikkat etmek gerekir.

Biz, mesela kredi azaltma yönüne giderken, belki Türkiye'de baþka bir örneði
olmayan bir uygulama yapmak zorunda kaldýk. Belki yanlýþ bir uygulama olmadý;
ama, soðutma ile klima dersini birleþtirdik; "soðutma-klima" isimli bir ders koyduk.
Her ikisi de zaten birbiriyle alâkalý konular ve 3 kredi, 3 saat koymak zorunda kaldýk.
Belki ayrý ayrý dersler olmasý gerekiyordu. Belli konularý, az da olsa en azýndan vermek
gerektiðini düþünüyorum. Akreditasyona giderken bazý dersleri hiç anlatmama, bence
eðitim açýsýndan sakýncalarý olacak bir konu diye düþünüyorum.

Benim söyleyeceklerim bu kadar.

Teþekkür ederim.



4 2 Makina Mühendisleri Odasý - Üniversiteler Buluþmasý

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Cambazoðlu'na teþekkür ederiz.

Eþzamanda gelen söz alma istemleri var. Konulara göre öncelik sýrasý yapmaya
çalýþýyorum. Þu ana kadar dile getirilen ve son konuþmacýnýn söyledikleriyle baðlantýlý
olduðu için, görüþ ifade etmek istedikleri konu itibariyle Prof. Dr. Süleyman Sarýtaþ'ý
kürsüye davet ediyorum. TOBB Ekonomi ve Teknoloji Üniversitesini temsilen burada.

Görüþ ifade etmek istedikleri konular: Makina Mühendisleri Odasýnýn, MÜDEK�te
temsili, Bölüm Danýþma Kurulunda görev almasý profesyonel mühendislik sertifikasý,
�Mühendis ve Makina�nýn EI ve SCI�de taranmasý.

Prof. Dr. SÜLEYMAN SARITAÞ

(TOBB Ekonomi ve Teknoloji Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekaný)
Odaya, toplantý için çok teþekkür ediyoruz.

Emin Bey, hakikaten iyi bir konuþma yaptý. Ben, Ýmdat Kara'ya da buradan teþekkür
ediyorum. Gerçekten Ýmdat Bey de çok güzel, söylenmesi gereken hususlarý belirtti.

Þimdi, önce þunu söyleyeyim: Globalleþmenin önünde durmak mümkün deðil.
Bunu bir defa hepimizin aklýmýzda tutmasý þart. Ya kendimizi adapte ederiz, edemiyorsak
birileri bizi þekillendirir. Bu da çok hoþ bir þey olmaz.

Akreditasyon, tartýþýlacak bir olay deðil. Ben, Gazi'den geçtiðim için, Gazi'deki
akreditasyon olayýnýn içerisindeydim. Belirtildiði gibi Gazi Üniversitesi MÜDEK'e
baþvuran iki üniversiteden birisi. Bizi inceleyenlerden birisi de burada; Bilkent'ten arkadaþ.

Þimdi, þöyle söyleyeyim: MÜDEK nedir, ne deðildir, yetkisi nedir, ne deðildir?
Bunlar ayrý þeyler. Biz, korkunç gayret gösterdik ve bölüm bundan çok þey kazandý.
Beni ilgilendiren taraf burasý; yani keþke bölümden yukarýdakiler, -Dekanlýk demek
istemiyorum, ayrýldýðým için Gazi için de konuþmak istemiyorum. Tabii Gazi, hoþ
olmayan bir de rektörlük seçimi yaþadý. Bu yüzden o konu, biraz hassas- bu incelemenin
önünde verdikleri sözü sonunda eðer tutsalardý, Gazi þu anda çok farklý bir yerde
olacaktý; ama bu deðerlendirme, Gazi'ye çok þey kazandýrdý. Bunu, en azýndan Makina
Mühendisliði için söyleyebilirim.

Þimdi MÜDEK, iyi bir baþlangýç mýdýr, deðil midir? Bunlar da ayrý þeyler; ama bir
baþlangýç. Bunlarýn sürekli düzeltilmesi gerek. Þu andaki þemasý, maalesef biraz, kendi
ürününü deðerlendiren konumda. Bundan kurtulmasý lazým. Bunun için, sevelim veya
sevmeyelim, ABET'in yapýsý hakikaten çok güzel. Bir defa ABET yönetimi içerisinde
50'nin üzerinde isim var. Sadece makina mühendisliði -endüstri falan demiyorum-
mesleði 4 kurumla temsil ediliyor; ASHRAE, SAYEM, JSME ve ASME. Makina
mühendisliði için toplam temsil edilen insan sayýsý 6.

Þu anda gördüðüm kadarýyla MÜDEK'i oluþturan kiþilerin kafasýnýn içerisinde
"odalar, sakýncalý kuruluþlar" diye bir düþünce olabilir. Benim þahsen kanaatim böyle.
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Niye odalardan temsilci alýnmaya uðraþýlmýyor? Bunda da þu olabilir: Odalar,
uðraþýlmamasý gereken konularla uðraþtýlar. Türkiye'de bir sürü adam, uðraþmamasý
gereken konularla uðraþtý. Ben, geçmiþin hesabý peþinde falan da deðilim. Odaya
güvenmek mecburiyetindeyiz. Sadece Makina Mühendisleri Odasý için deðil, bütün
odalar için. MÜDEK'in içerisinde hem iþveren kuruluþlarý, hem de meslek odalarý
daha fazla oranda temsil edilmelidir. Bu adým o yana doðru giderse, iyi yöne gider. Bir
taraftan da tabii MÜDEK'i, uluslararasý akreditasyon kuruluþlarýnýn içinde bir yere
yerleþtirmeye uðraþmak lazým.

Þimdi bu, bir yerde yine ABET kuralý gibi. Her bölümün bir üst kurulu lazým.
"Bölüm Danýþma Kurulu" diye isimlendirilen en üst kuruluþ. Bunlarýn içinde kimler
var? Öðrenci velilerinin temsilcileri var, öðrenci temsilcisi var, bölümdeki öðretim
üyelerinin temsilcisi var, meslek odalarýnýn temsilcisi olmasý lazým ve iþverenlerin temsilcisi
olmasý lazým. Çeþitli sanayi kuruluþlarýnýn temsilcileri de olabilir. Bütün geliþmiþ ülkelerde;
Ýngiltere'de böyle, Amerika'da böyle. Bölümlerin danýþma kurullarý fevkalâde yetkili.
Bölümler, beþer yýllýk stratejik plan yapmak mecburiyetindeler ve bu beþ yýllýk stratejik
planlarýn -yani geliþme planlarý- son þeklini aldýðý kurul, bölüm danýþma kurulu. Orada
da oda, mutlaka temsil edilmeli.

Ýmdat Bey de belirtti, diðer arkadaþlar da belirttiler, profesyonel mühendislik
sertifikasý konusunda çok geç kalýyoruz; yani 10 yýl, 15 yýl önce bile bu iþe baþlanmalýydý.
Ýyi yapan kuruluþlar kimse, -bizim karþýlýðýmýz ASME olduðuna göre- bunlardan biri
model seçilerek, bu iþe çok çabuk baþlamak lazým. Bu, birilerini aþaðýlamak olarak
yorumlanmamalý. Bence engel olan kuruluþ bu. Þu anda biliyorsunuz mezun olan
herkesin mühendis olarak imza yetkisi var; ama geliþmiþ hiçbir ülkede de, yeni mezunlarýn
imza yetkisi falan yok. Odaya üye bile yapýlmýyorlar. "Yardýmcý üye" statüsüyle baþlýyor,
bu sýnavý geçtikten sonra mesleklerine doðru düzgün gidiyorlar. Ýngiltere'de de -doktora
yaptýðým yer- böyle, Amerika'da da böyle.

Türkiye'de en önemli olaylardan birisi, her þeyin sertifikasyonu. Þöyle söyleyeyim:
Hayýtýmda bir defa kooperatife girdim. Bir evi bitirmeye uðraþýyoruz. Seramikçi
arýyorum. "Birinci sýnýf adam arýyorum" diyorum, kahvede oturan adam birinci sýnýf
seramik döþeyicisi. Yaptýðý hiçbir þeyi sevmiyorsun. Ben, parasýný vermeye razýyým;
ama gelen adam, hakikaten birinci sýnýf olsun. Bu, mühendisler için de geçerli.

Evin kaloriferi vardý. Mecburen kendi mezunumuz birine yaptýrdýk. Ýþte Alper
Mungan. Gayet mutlulukla beraber çalýþtýk. Kendi öðrencim. Karakterini bildiðim
için, evin tesisatýný o yaptý; ama benim istediðim; sertifikasýna güveneceðim adam
istiyorum. Bu sertifikayý veren kuruluþlarýn da bu iþe o derece ciddi yaklaþmasý lazým.
Odanýn da bu iþe fevkalâde önem vermesi gerek.

Son olarak Odanýn yayýnlarýyla, biraz tecrübem olduðu için özellikle dergi tarafýyla
ilgili konuþacaðým. Þu anda Türkiye'de 3 tane dergi, SCI tarafýndan taranýyor. Bunlardan
birisini TÜBÝTAK çýkartýyor, birisi kimya dergisi, biri veterinerlik dergisi, biri de, bildiðim
kadarýyla pediatriyle ilgili, büyük ihtimal Doðramacý'nýn vaktinde kurduðu bir dernek;
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Pediatri Derneðinin çýkarttýðý bir dergi; index tarafýndan taranýyor. Türkiye, bana göre
utanýlacak bir yerde. Hele bizim yayýnda 20-21'inci yerde olmamýzla, hiçbir þekilde
temsil edici deðil. Bizim, 10-15 tane dergimizin olmasý lazým.

Engineering Index'le ilgili, Türkiye'de taranan 10 tane dergi var. Bunlarýn 5'ini
TÜBÝTAK çýkartýyor, 2'sini Ýstanbul Teknik Üniversitesi çýkartýyor. Mehmet Pakdemirli
Bey burada. Birisini o çýkartýyor. Üniversite adýna çýkartmýyor, kendi kurduðu bir dernek
olarak çýkartýyor. Birini Ýnþaat Mühendisleri Odasý çýkartýyor; yani siz, makina
mühendisleri adýna biraz utanabilirsiniz. "Ýnþaat mühendislerine helal olsun" demek
lazým. Teknik dergi. Birini de Gazi çýkartýyor; Gazi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi
Dergisi. Ben, 1992'den, son ayrýldýðým tarihe kadar editörüydüm. En sonunda Engi-
neering Index'e sokmuþ olduk. Bu 10 derginin sadece 2 tanesi Türkçe. Bu da utanç
verici bir taraf. Birisi teknik dergi, birisi de -Ýngilizce ile devam ettiði için Mehmet
Bey�e de bu laf geçerli- Gazi'nin çýkarttýðý dergi.

Þunu söyleyeyim: Ne Engineering Index, ne de Science Citetion Index, dil þartý
koþmuyor. Bütün istediði þu: Dergiye gelen makaleler doðru düzgün deðerlendirilsin
ve dergi, hangi tarihlerde çýkacaðýný kastediyorsa, o tarihlerde çýksýn. En önemli iki
kriter bu. Zaten makalelerin, her iki indekste de Ýngilizce özetleri olmasý gerek.Bir de
tarama yapabilmek için Science Citetion Index, referanslarýn da Ýngilizce olmasýný istiyor.
Bunun dýþýnda bir þey istemiyor; ama biz, iþleri ciddi yapalým.

Kahraman Bey, makale gelmediðinden þikâyetçi. Ben, þöyle söyleyeyim: Eðer En-
gineering Index'i alýrsanýz, -Science Citetion'ý býrakýn- baþýnýzý kýpýrdatamayacaksýnýz.
Ben bunu, Gazi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi Dergisinde yaþadým; yani biz, uzun
zamandýr, 2002'ye kadar sadece 2 sayý çýkartýyorduk ve muhatap olduðumuz, bize
gelen toplam makale sayýsý 40 civarýndaydý. 2002'den sonra yýlda 4 sayýya çýkmaya
baþladýk. Geçen sene, toplam müracaat edilen makale 80'le bitti. Þu anda Türkiye'nin
her tarafýndan gelenlerle 130�a atlamýþ vaziyette; yani artýk Gazi Üniversitesinin dergisi
falan deðil. Yayýnlananlar açýsýndan diðer üniversitelerden gelenlerin sayýsý, yarýyý geçmiþ
vaziyette.

Bana göre daha fazla beklemeye gerek yok. Mühendis ve Makina'nýn, baþvurulursa
atlayacaðýna ben þahsen inanýyorum. Ekibin içinde tanýdýðýmýz arkadaþlarýmýz var. Ben
de kendi tecrübemle yardýma hazýrým. Mühendis ve Makina ile Oda,  Engineering
Index'e baþvursun, diðerleri peþi sýra gelir. Önce biriyle baþvuralým, onu aldýktan sonraki
durumu göreceksiniz, ardýndan diðerleri de gelecektir.

Saygýlarýmý sunarým.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sarýtaþ Hocaya teþekkürler ediyoruz.

Biraz önce, isim benzerliðinden ötürü bir yanlýþ anlamaya neden olduðum için
kusura bakmayýn. Diðer Süleyman Hocayý; Sayýn Karadeniz'i kürsüye davet ediyorum.
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Dokuz Eylül Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Makina Mühendisliði Bölümü. Ýþ ahlaký
ve ekran baðýmlýlýðý konusunda görüþlerini ifade edecek.

Buyurun efendim.

Prof. Dr. SÜLEYMAN KARADENÝZ

(Dokuz Eylül Üniversitesi, Mühendislik Fakültesi Makina Mühendisliði
Bölüm Baþkaný)

Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar, baþlangýçta genel iki konu üzerinde duracaðým ve
görüþlerimi belirteceðim. Bunlardan bir tanesi iþ ahlaký. Þimdi hemen söyleyeyim,
buradaki konuþmalarýmý genelleme olarak almayýn. Tabii genellemiyorum. Onu,
baþlangýçta belirteyim.

Þimdi, 80'li yýllardan itibaren ülkemizde iþ ahlaký konusunda bir çöküntü yaþanmýþ
ve bugün ülkemizde iþ ahlaký maalesef çöküntü içerisindedir. Genel söylemiyorum;
ama o þekilde tabir ediyorum. Hiç kimse alýn teriyle bir þey yapmak istemiyor, çalýþmadan
kazanmak istiyor. Bu, çok tehlikeli bir durum.

Tabii bu duruma kolay gelinmedi. Bunun nedenleri var. Aslýnda bunun nedenleri
politik. Hepiniz biliyorsunuz. Herkes, niçin bu hale geldiðimizi biliyor; ancak þunu da
belirteyim: Bu tür kolay kazanýmlar insaný teþvik eder. Ýnsan, kolaya mütemayildir ve
bunlar çok kýsa sürede gelir; ama gidiþi çok uzun süre alýr. Bu konu da 5-6 sene gibi
müddetle ülkemize geldi, yerleþti; ama biz bunu 30-35 senede temizleyemeyeceðiz.
Hele hele tedbir almazsak, iþ daha da kötü.

Ben burada, þunu da belirteyim: Baþlangýçta belirtmek isterdim. Ben, uzun yýllar
yurtdýþý tecrübesi olan ve üniversite-sanayii iþbirliðini en iyi yürüten, çok geniþ anlamda
yürüten biriyim. Aranýzda beni tanýyan çok kiþi var. Bu tespitleri, tecrübelerime dayalý
olarak getiriyorum.

Þimdi iþ ahlaký dedik. Bizde "ahlâk" kelimesi, "etik" olarak deðerlendiriliyor. Ben
etiðe baktým. Bir araþtýrma yaptým, ülkemde "etik" kelimesini tanýyan 100 kiþiden, 2
kiþi ya var ya yok; ama "ahlâk" dediðiniz zaman, insanlar ayaða kalkýyor. Bir defa
burada bir kamuflaj var. Ben, bu "etik" kelimesini sevmedim. Benim insanýma "ahlâk"
dediðiniz zaman ayaða kalkýyor ve tedbir almaya yanaþýyor; ama "etik" dediðiniz zaman,
burada bir gizlilik var. Dolayýsýyla bu, þu örneðin, þekilde: Avukatlarýn ayrý bir lisaný
var. Kendileri biliyorlar, kendileri anlatýyorlar ama millet hiç anlamýyor. Bunun gibi bir
durum.

Þimdi birkaç örnek vereceðim. Ülkemizde, hortumcular dediðimiz banka
soyguncularý var, kapkaçcýlar var, vergi yüzsüzleri var. Bir sürü sayýnýz. Hatta
üniversitelerden, falan yerden, filan yerden alýp, alýntýyý üzerine geçirenler var. Bunlar
gerçek. Tekrar söylüyorum, genellemiyorum. Bunlar, alýn teri olmadan saðlanmýþ
kazançlardýr. Bu, hýrsýzlýk gibi bir þeydir. Hýrsýzlýkla, uyuþturucu kullanmakla, tiryakilikle



4 6 Makina Mühendisleri Odasý - Üniversiteler Buluþmasý

gelen þeyde köken hep aynýdýr ve bir de bildiðiniz gibi bir baþka tarafý var. Bugün
kalem çalan bir öðrenci veya kopya çeken bir öðrenci, yarýn ülkeyi dolandýrmak
zorundadýr. Aksi takdirde mutluluðu, o hazzý artýk duyamayacaktýr. Bunlar gerçek.

Peki, þimdi biz ne yapýyoruz? Bakýn bu iþ ahlakýna karþý ülkemizde yavaþ yavaþ bir
tepki oluþuyor. Ne olmuþ? Baþbakanlýk Etik Kurulu kurulmuþ. Bunun baþkanlýðýný,
eski YÖK Baþkaný ve Milli Eðitim Bakaný Mehmet Saðlam yapýyor. Ben bunun bir
röportajýný izledim. Biraz sonra onu anlatacaðým.

Þimdi baþka ne var. Örneðin, fakültelerde yayýn etiði kurullarý oluþmuþ. Mühendislik
Odalarýnda mühendislik etiði oluþmuþ. Týp fakültelerinde, týp etiði ana bilim dallarý
oluþmuþ. Bunlar, kendiliðinden oluþmuyor. Bu, bir zorunluluk olarak geliyor. Niye?
Çünkü ülke, bu konuda çöküntü içinde. Peki, bunlarýn yaptýrýmý nedir. Bir de ona
bakalým.

Þimdi, Mehmet Saðlam'a sorular soruldu. Aynen þunu dedi: �Siz ne yapýyorsunuz?
Biz, üniversiteler, silahlý kuvvetlerimiz ve bunun gibi bazý kuruluþlarýn haricindeki tüm
kamu kuruluþlarýndaki kiþilerin hareketlerini, davranýþlarýný inceliyoruz, etiðe uygun mu,
deðil mi, bunu tespit ediyoruz.� Güzel. Tespit ediyorsunuz da ne yapýyorsunuz?
�Efendim, Baþbakana bunu sunuyoruz. Baþbakanýn da bunu resmi gazetede yayýnlayýp,
teþhir etmesi lazým� deniyor. Þimdi zamanýn Baþbakaný -bugün için söylemiyorum-
bunu yayýnlar mý, yayýnlamaz mý, ne zaman yayýnlar veya yayýnlasa ne olur? Böyle bir
yaptýrým olamaz.

Þimdi düþünün. Bir hortumcu zaten, "yap da, nasýl yaparsan yap" felsefesini, hayat
felsefesi olarak benimsemiþ. Sizin bunu, gazetelerde teþhir etmenizin hiçbir anlamý
yok. Dolayýsýyla, buna bir yaptýrým gelmesi lazým. Bunu önlemenin yöntemi bu. Adama
hiç etki etmiyor. Ben, 12 sene, birkaç Alman üniversitesinde çalýþtým. Avrupa'da bir
adama "ahlaksýz bir iþ yaptýn, etik dýþý bir iþ yaptýn" dediðin zaman, adam kendini,
aforoz edilmiþ insan gibi hisseder, hatta çoðu da intihar eder. Benim hortumcum
mümkün deðil. Sen, istediðin yerde bunu teþhir et. Dolayýsýyla buna, bir yaptýrým gelmesi
lazým.

Bu konuda da ben, Makina Mühendisleri Odamýzýn, bu konuya biraz daha
eðilmesini istiyorum. Baþlangýçta bir iki kelime geçti. Bu konuyla biraz daha fazla
ilgilenilmesini istiyorum. Hatta, çok daha fazla, ekstrem bir düþünceyle ben, þunu
söylüyorum: Benim ülkemin yetiþmiþ insaný var, kaynaklarý var, teknolojisi var. Sanayiyi
çok iyi tanýyan bir insan olarak söylüyorum. Benim ülkemin bir tane dürüst insana
ihtiyacý var, ahlâklý insana ihtiyacý var. Ýþ hayatýnda, iþ ahlâkýndan bahsediyorum. Diðer
kýsmý ayrý. Dediðim gibi biraz ekstrem bir düþünceyle bunu söylüyorum. Ümit ediyorum,
bundan sonra hep birlikte, bu konuya biraz daha eðileceðiz; çünkü kuralýnýz olur,
yönetmeliðiniz olur. Eðer bunu ahlâken uygulamazsanýz, hiçbir yararý olmaz.

Bir þey daha söyleyeyim. Þimdi Avrupalýlar bize ne diyor? "Siz, kurallarý çýkardýnýz,
güzel. Uygulayýn da bir göreyim." Niye? Çünkü biz, kurala uymayan bir milletiz.
Dolayýsýyla onlar bizim, kurala uymayacaðýmýzý biliyor, bunlarý zorlamazlarsa,
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uygulamayacaðýmýzý da biliyor. Ben, emniyet kemeri takmýyorum. Buyurun. Avrupa'da
takýyordum, burada takmýyorum. Ben takmýyorum, çocuklarým ikaz ediyorlar. Bizim
mantalitemiz bu.

Þimdi tabii burada, þunu da söyleyeyim: Ben, Avrupalýyý çok iyi tanýyan biriyim.
Onlarýn kafasýnýn arkasýnda, art niyetlerinin olduðunu da biliyorum; ama, birinci
söylediðim de bir gerçektir. Ben, o art niyetlerini çok iyi biliyorum. 12 sene onlarýn
içerisinde bizzat, onlarýn ruhunu yaþadým. Gidip de bir laboratuvara girip, o
laboratuvarda 12 sene çalýþýp, oradan çýkýp gelmedim. Ýnsanlar bu þekilde yurtdýþýna
gidip de, bir laboratuvara girip, o laboratuvardan çýkýp geri geleceklerse, oraya
gitmesinler. Her þeyiyle orayý yaþasýn ve her alanda Avrupa'nýn ruhunu buraya getirsinler.
Bu, önemli. 4 tane, 5 tane, 100 tane eðri getirmelerinin hiçbir anlamý yok. Bu konudaki
düþüncelerim bunlar.

Diðer bir konu; "ekran baðýmlýlýðý" dediðim konu. Bu, benim tabirim. Hatta Makina
Mühendisleri Odasýnda bir arkadaþýmýz var, bir toplantýda, buna ayrý bir tabir getirdi.
Þimdi hatýrlamýyorum. Þimdi, araþtýrmalardan bahsediyoruz. Nasýl araþtýrma yapýyoruz?
Genel olarak bakalým. Bilgisayarlar geliþti, bilgisayarlar ucuzladý. 1 milyarý verdiðiniz
zaman, istediðiniz bilgisayarý alýp koyuyorsunuz. Bir tane de saðdan soldan kopya veya
nasýl temin ederseniz bir program alýyorsunuz, akþama kadar bilgisayarýn karþýsýnda, af
buyurun, ev hanýmlarýnýn ekran baðýmlýlýðý gibi akþama kadar onlarla oynuyoruz. Benim
bölümümde 32 kiþi var. Gidin bakýn, 30 tanesi bilgisayar ekranýnýn karþýsýndadýr.

Bu ekran bana ne getiriyor? Ýki þey. Birincisi; eskiden kütüphanede bulduklarýmý,
burada gayet iyi buluyorum. Ýkincisi; iþlemleri hýzlandýrýyorum. Bunun haricinde fazla
bir getirisi yok. Ben Ýmalat konstrüksiyon baþkanýyým. Kesinlikle bilgisayarla dizayn,
vs. yan tarafa atmýþ bir kimse deðilim. Ona da önem veriyorum; ama siz, bilgisayarýn
karþýsýna oturup, laboratuvarýn kapýsýndan içeri girmeyecek duruma geliyorsanýz, bu
bir yýkýmdýr.

Þimdi, bir baþka örnek daha vereceðim. Ben, 3 ay önce Ankara'da, çok saygýn bir
kuruluþumuzun kongresine katýldým. Ýsim vermek istemiyorum. Onlarca bildiri geldi.
Hatta gelen bildirilere ben de þaþýrdým; fakat en sonunda bu kuruluþun -toplantý ATO'da
olmuþtu- baþkaný çýktý, dedi ki; "Arkadaþlar, çok güzel bildiriler getirmiþsiniz; ama
onlarca bildiri içerisinde bir tane deneysel çalýþma yok. Hepsi bir programa dayalý
hesap, kitap. Ne dereceye kadar gerçeðe uyup, uymadýðý da belli deðil." Gerçek deðer,
ölçümle elde edilir, kontrolle elde edilir. Bakýn, bunlarý kesinlikle yan tarafa atmýyorum;
ama siz, bilgisayarý araçtan çýkarýp, amaç haline getiriyorsanýz, diðer pratik kýsmý bir
tarafa itiyorsanýz, o zaman bunun hiçbir yararý yok.

Gelelim yayýnlara. Bizden, kariyer yapmak için ne isteniyor? Yurtdýþý yayýn olacak,
þu olacak, bu olacak. Bu yurtdýþý yayýnlarýn çoðu, afaki þeyler. Benim ülkemin sanayisine
ne yararý var? Hiçbir istatistik yapýlmýþ mý ki, kaçta kaçý benim sanayimde kullanýlabilir,
uygulama alaný bulur? Çok çok düþük. Dolayýsýyla biraz önceki arkadaþlarýmýzýn ima
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ettiði gibi, kendi kullanabileceðimiz, bana yararlý olabilecek araþtýrmalar yapmamýz
lazým. Eðer bunu yapmýyorsak, hiçbir yararý yok. Bana, sadece kariyer getiriyor. Benim
için hiçbir önemi yok.

Þimdi, burada zorluklar yok deðil, var. Zorluk þu: Deneysel çalýþma yapmak para
istiyor ve emek istiyor. Bilgisayara oturuyorsunuz, günde 20 tane eðri çýkarabilirsiniz.
Ben, onu da yaptým; ama, deneysel çalýþmada bunu yapamazsýnýz. Bu zorluk var, para
sorunu da var. Ben, þunu söylüyorum: En küçüðünü yapalým. Elle, ayakla yapalým;
ama benim kullanabileceðim bir þey yapalým. Benim, þu anda aya gitmemin hiçbir
anlamý yok. Bu ülkenin iþsizine de çare yok, sanayisine de çare yok. Avrupa'da örnekleri
var. Ýsterseniz o devletlerin örneklerini de vereyim. Nasýl gitmiþler, hangi sýraya göre
gitmiþler? Evvela aya gitmemiþler veya evvela afaki yayýnlar yapýp, oraya, buraya
göndermemiþler. Evvela kendi ihtiyaçlarýna yönelik araþtýrma yapmýþlar. Dolayýsýyla
bu konuda da bizim, ihtiyacýmýz olaný yapmamýz lazým, bize yarayaný yapmamýz lazým.

Diðer bir konu da MÜDEK konusu. Burada konuþuldu. Biz de son dönemde,
fakültemizin 4 bölümüyle birlikte; Makina Mühendisliði Bölümü de MÜDEK'e
baþvuruda bulunduk. Tabii biz, diðerlerini de inceledik. ABET, vs. bir sürü para
gerektiriyor. Bakýn, burada bir soygun da var. Soygun nasýl? Önce ne geldi? "ISO"
geldi. Bir soygun gitti, bütün sanayi kuruluþlarýndan paralarýný aldýlar, topladýlar, gittiler.
Arkasýndan onu batýrdýlar, euro normu getirdiler. Onu batýrdýlar, arkasýndan þimdi bir
baþkasýný daha getiriyor. Bu, soygun düzeni. Bunlarýn hepsine bakýn, yüzde 99 din
normundan çýkmýþ. Bakýn, inceleyin. Bu bir soygun. 12 sene gibi bir müddet Avrupa'da
sürtmüþ bir adam olarak söylüyorum. Tabirim bu. "Sürtmüþ" tabir ediyorum ve ilim
adamý olarak orada çalýþmama raðmen, yüksek düzeyde insanlarýn içerisinde çalýþmama
raðmen, kendimi "sürtmüþ" bir adam olarak tabir ediyorum. Çünkü, ikinci, üçüncü
sýnýftan insansýnýz ve sizin hakkýnýzda hangi düþünceler var, onu biliyorsunuz. Bu art
niyeti çok iyi bilmek lazým; ama bileceðiz, tabii vazgeçmeyeceðiz de. O da ayrý bir iþ.

Þimdi biz, MÜDEK'e müracaat ettik. Tabii burada Endüstri Danýþma Kurullarý
oluþturduk. Bunun baþkaný da, sanayicilerle iliþkisi olan kiþi olarak bendim. Öðrenci
Danýþma Kurullarý, Öðretim Üyeleri Danýþma Kurullarý, vb. bir sürü kurullar oluþturduk,
çalýþtýk, müracaat ettik. Eðer biz, bir isim almak için bunu yapýyorsak, benim bölümüme
eðer bir þeyler getirmiyorsa, benim müfredat programýmý düzeltmiyorsa, hiçbir anlamý
yok. Biraz önce arkadaþlarýmýzdan bir tanesi; "motorlar dersi kaldýrýldý" dedi. Motorlar
dersi, benim bölümümde de kaldýrýldý. Böyle bir þey olabilir mi? Makina
mühendisliðinden, motorlar dersi kaldýrýlabilir mi? Bu, nasýl iþtir. Onun arkasýndan da,
"bir sürü sosyal içerikli ders koyacaksýnýz" diye geliyor. Makina mühendisliðini ne hale
getiriyorsunuz?

Þimdi bir baþka þey þu: MÜDEK dolayýsýyla, biz eksiklerimizi tespit ettik. Eðer
MÜDEK dolayýsýyla, bu eksiklerimizi yok edebildiysek, benim bölümümü kalite olarak
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hakikaten bir yere getirebiliyorsa, o zaman bana verilsin. Eðer getirmiyorsa, onu ben,
istemiyorum. Kendi kendimi kandýrmaya niyetim yok. Dolayýsýyla burada MÜDEK
taraftarýyým; ama mahzurlu taraflarý varsa, zayýf taraflarý varsa, çeki düzen verilmesi,
ama bir yabancý kuruluþa; ABET gibi veya diðer bir kuruluþa kendimi soydurma
taraftarý deðilim. Çünkü, aynen ISO'da, EURO'da, vs. olduðu gibi, ABET'in arkasýndan
bir baþka þey gelecek.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Karadeniz'e teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz sýrasý, Ege Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný Sayýn Prof.
Dr. Ali Güngör�de. Kendisi, Odamýzýn birçok çalýþmasýnda bizimle birlikte olan bir
meslektaþýmýz. Oda-üniversite iliþkileri konusunda görüþlerini ifade edecek.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. ALÝ GÜNGÖR

(Ege Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli meslektaþlarým, Odamýza öncelikle, bizleri tekrar bir araya

getirdiði için teþekkür ediyorum. Ben, ilk toplantýya da katýlmýþtým. Bu, umarým
gelenekselleþir ve TMMOB Baþkanýnýn dediði gibi 20.ci toplantýlarý da hep birlikte
burada kutlarýz.

Tabii bu toplantýlarýn da, burada konuþulanlarýn da, kitaplar arasýnda kalmamasý,
en iyi dileklerimiz. Burada, Melih arkadaþýmýz da aktardý. Bu toplantý sonrasýnda,
gündeme getirilen konulardan sonra gerçekleþtirilen çalýþmalar var. Tabii burada her
söyleneni yapabilmek de, gerçekten çok güç. Öncelikler vererek bunlarý planlý bir þekilde
uygulamak da bizlerin görevi olsa gerek.

Belki satýr aralarýnda, ilk toplantýda da geçmiþ olabilir; ama, üzerinde durulmadýðý
veya çalýþmalar yapýlmadýðý için bazý görüþlerimi tekrar biçiminde de olabilir; ama
üzerinde çalýþýlmasý gerektiði için, vurgulamak istiyorum.

Bu tip toplantýlarý, aslýna bakarsanýz, kongre ve sempozyumlar esnasýnda da
yapmamýz gerekiyor; yani üniversitelerin desteðini istiyoruz. Bunun yalnýzca, "Ben,
üniversitenin logosunu alayým. Ben, üniversiteyi arkamda göreyim. Üniversite,
duyurularýmý yapsýn, bildiri versin. O sempozyumu nitelikli hale getireyim."
düþüncesinden öteye gitmesi gerekiyor. Yani kongre ve sempozyumlar esnasýnda, bu
ilgili arkadaþlarýmýzý, o kongreyle ilgili konularda uzmanlaþmýþ öðretim üyelerini bir
araya getirmek, tartýþtýrmak, belli konu baþlýklarýnda görüþtürerek, öneriler almak.
Bundan bahsediyorum.
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Burada yine bir örnek vermek istiyorum. Örneðin ASHRAE toplantýlarýnda teknik
komite sayýsý, aklýmýzýn almayacaðý sayýdadýr; yani bizlerin, "komisyonlar kuralým"
dediðimiz; Tesisat Mühendisliði Komisyonu, Doðalgaz komisyonu. Bu, bir elin parmaklarý
kadardýr; ama bir ASHRAE teknik komitelerinin sayýsý 50'lerin üzerindedir; yani her
konu baþlýðý, bir teknik komitedir. Dolayýsýyla bunlar bir araya gelir, sorunlarý tartýþýr ve
üretir ve bunu da üyelerine yansýtýr. Bizim de bu üretkenlikte çalýþmamýz gerekiyor.

Mesela bir örnek verecek olursam, ýsý kaybý, yük hesaplamalarýyla ilgili bir komite
vardýr. Bu komite, mevcut yöntemleri inceler, karþýlaþtýrýr, bunlarýn aksaklýklarýný; yani
projeciden gelen aksaklýklarý alýr, orada görüþerek, gerekirse bildiri sunar. Bir
platformda, gelen eleþtiriler sonrasýnda ortaya çýkan görüþler ýþýðýnda bu komite
çalýþmasýný sürdürür ve 4 yýl sonra çýkardýðý kitaplara, el kitaplarýna, uygunsa yansýtýr.
Bizlerin, böylesi üretkenlikleri yakalamamýz gerekiyor.

Yine önemli gördüðüm konulardan bir tanesi; eðitim araçlarýnýn geliþtirilmesi
konusunda da Odamýz görevler alabilir; yani her dersle ilgili. Yine defalarca vurguladým,
bir ikincisi gelmedi. Ýstanbul Teknik Üniversitesi -Tam yýlýný hatýrlamýyorum. Belki 6
yýl veya 7 yýl olmuþtur- baþlangýç olarak Termodinamik Eðitimi Sempozyumu yapmýþtýr.
Bunun, mesela ders bazýnda arkasýnýn gelmesi gerekir. Bir ikincisi, üçüncüsü; yani burada,
diyelim ki belli konu baþlýðý nasýl sunulmalýdýr, kime sunulmalýdýr, öðrenciye nasýl
anlatýlmalýdýr? En verimli nasýl bir sunuþ yaparsak, öðrencinin algýlamasý en iyi bir þekilde
gerçekleþir; yani bunun ders bazýnda tartýþýlmasý gerekiyor, yönlendirilmesi gerekiyor.
Eðitim araçlarýnýn geliþtirilmesi gerekiyor; video ise video, deney düzeneðiyse deney
düzeneði.

Biliyorsunuz geçtiðimiz yýllarda tüm üniversitelerimiz bu tuzaða düþmüþtür.
Yurtdýþýndan, hazýr deney düzenekleri gelmiþtir. Belki milyarlarca dolar dövizimiz
dýþarýya akmýþtýr. Bu tip deney düzenekleri, yerel olanaklarla çok kolay bir þekilde
gerçekleþtirilebilir. Bu konuda örnek uygulamalar var. Mesela Balýkesir Üniversitesinde
-Burada bir temsilci var mý, bilemiyorum- Meslek Yüksekokulunda bir arkadaþýmýz,
böylesi deney düzenekleri üretiyor ve diðer üniversitelere verme giriþiminde. Tabii bu
kâr amaçlý da olabilir, ama düþük kârlarla. Yurtdýþýndan ayný deney düzeneðini getirseniz,
belki bunlarý 3-4 misli fiyatlarla, alabileceðiniz deney düzenekleridir. Bunlarý, birlikte
üretmemiz gerekiyor, birlikte kararlaþtýrmamýz gerekiyor.

Mesela Milli Eðitimde, böylesi "Ders Araçlarý" diye bir birim vardýr. Bence,
üniversitede böyle bir eksilik var; yani ders araçlarýnýn geliþtirilmesine özgü çalýþmalarýn,
bence gerçekleþtirilmesi gerekiyor. TÜBÝTAK, bildiðim kadarýyla bu konuda bir iki
öncülük yaptý; ama bunu yeterince duyuramýyor. Mesela bildiðim, Gebze'deki
arkadaþlarýmýz, bir solar simülatör yaptýlar, güneþ enerjisi simülatörü, yani güneþ enerjisini,
kapalý ortamlarda yapabileceðiniz bir deney düzeneði. Bunu tanýmak; yani ilgili birimlere
yönlendirebilmek lazým. Bir soðutma banyosunu, bir ýsýtma banyosunu yerel
olanaklarýyla yaptý. Bunu, gerçi þu an sanayicimiz de yapabiliyor; ama el atýlmamýþ
öylesi konular var ki, olmadýðý için yurtdýþýna yönelme durumunda kalabiliyoruz. Bunlara,
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bir þekilde el atýlmasý gerekir diye düþünüyorum. Burada üniversitelere de görev düþüyor,
odalarýmýza da görev düþüyor.

Son zamanlarda öðrencilerimiz ders notlarý, yayýnlar açýsýndan çok þanslý. Bazý
hocalarýmýz yakýndýlar. Burada olmazsa olmaz, bence yabancý dil hazýrlýk sürecinden
öðrencilerimizi kesin geçirmek durumundayýz düþüncesindeyim. Yani, yabancý dilde
eðitim anlamýnda söylemiyorum. Öðrencilerimiz, yabancý dili çok iyi bir þekilde
kullanabilmeli.

Burada Makina Mühendisleri Odasý da belli hedefler koyabilir. Belli alanlarda, tüm
kabul gören; geliþmiþ üniversitelerde, yurtdýþý üniversitelerde kabul gören text-book'lar
vardýr. Bunlar hedeflenerek, Türkçe'ye kazandýrýlabilir. Bu konudaki çalýþmalara da
aðýrlýk verilmesi gerekir.

Belki en ideali þudur: Mesela Milli Eðitim, bazý konularda ýsmarlama kitaplar sipariþ
eder. Bunu, belli gruplar, birlikte üreterek yayýnlar oluþturabilir. Böylesi çalýþmalar da
olabilir. Mesela bizim el kitaplarý çalýþmalarý, böylesi bir çalýþma ürünüdür. Ama orada,
yine de belli konu baþlýklarý kiþiseldir. Genelde bir kiþiye verilmiþtir. Bundan da ötesine
gidilebilir; yani belli konular, o konuda uzmanlaþmýþ grup çalýþmasý þeklinde yapýlabilir.
Bu konuda da ders kitaplarýnýn yazýmýna geçilmesi uygun olur diye düþünüyorum.

Bizim, temel derslere varýncaya kadar bu yönlendirmeleri gerçekleþtirmemiz
gerekiyor. Bizim mühendislerimizin, uygulama kitaplarýna da gereksinimi var, ama,
temel kitaplara da gereksinimi vardýr. Mesela þu an, çok kabul gören kitaplarýmýz var.
Bence doðru seçilmiþtir. Bir statik kitabý, bir mukavemet kitabý gibi seçimlerimiz, bence
doðrudur. Bunlarýn sayýlarý, temel kitaplar kapsamýnda artýrýlmalýdýr.

Yine ABET veya akreditasyondan bahsediyoruz. Bizleri bu konuda çekidüzene
yönlendirecek bir baþka giriþim de, yurtdýþýndaki üniversitelerle diyaloglar oluþturmamýz
gerekir diye düþünürüm. Son zamanlarda yaratýlan birtakým seçeneklerden
üniversitelerimiz yararlanmalýdýr. Örneðin Erasmus projeleri, Ege Üniversitesinde doðru
bir þekilde kullanýlmaya baþlandý. Bazý bölümlerimiz, örneðin Kimya Mühendisliði
Bölümü, Gýda Mühendisliði Bölümü, Biyo Mühendislik Bölümü gibi bölümlerimiz,
öðrenci deðiþimleri gerçekleþtiriyor. Tekstil Mühendisliði Bölümü, öðretim üyesi deðiþimi
gerçekleþtiriyor. Bunlar, bizlere çekidüzen verecektir. Gerek bizlerin eðitim
programlarýný, bu Erasmus kapsamýnda kabul görebilecek içerik, iç yönlendirmeler
bakýmýndan, kullanýlacak literatürlere varýncaya kadar gözden geçirmemizi saðlýyor.
Bir de yurtdýþýndan gelen öðrencilere yönelik hazýrlýklar yapmamýz gerekiyor. Öðretim
üyeleri geliyor, onlardan esinleniyoruz. Dolayýsýyla bunlar, bizlerin düzeyini ister istemez
öteleyecektir. Bu tür giriþimlere de, tüm üniversitelerimizin giriþimlerine de gerek var
diye düþünüyorum.

Yine sürekli eðitimlerin bölgesel olarak deðerlendirilmesi bence önemli. Bölgelerin
gereksinimleri doðrultusunda sürekli eðitimlerin oluþturulduðu platformlar gerekiyor.
Burada Melih arkadaþýmýzýn gösterdiði yansýlardan veya benim izlediðim kadarýyla
yansýlardan, Odamýzýn MÝEM kapsamýndaki giriþimleri doðrudur; ancak eksikliklerinin
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olduðu da bilinmeli. Bu eðitimlerde, biz uzmanlardan yeterince yararlanýldýðý kanaatinde
deðilim. Üniversitelerde ki bu uzmanlarý bulup, bu eðitimlere bir þekilde katmamýz
gerekiyor; yani bu eðitimler bir kiþinin veya iki kiþinin verdiði eðitimler olmaktan çýkarýlýp,
çok kiþinin verdiði, katkýda bulunduðu eðitimler haline getirilmeli.

Ýlk çýkýþtan sonra, yine bu kitaplarýn yeniden gözden geçirilmesi, güncellenmesi,
yeniden basým çalýþmalarýnýn sürekli kýlýnmasý gerekiyor. Gerekirse bunlar, uygun
bulduðumuz uzmanlara gönderilebilir ve bunlardan görüþ istenebilir. Bu basým
aþamasýnda, sanýyorum böylesi bir çalýþma yapýlmadý diye biliyorum. Sanýyorum grup
çalýþmasý yapýldý ve basým gerçekleþtirildi kanaatindeyim.

Yine eðitim komisyonlarý bence önemli. Bu tür eðitim komisyonlarý,  þubelerimizde
kuruluyor; ama maalesef istenilen çalýþmalarý veya yönlendirilen çalýþmalarý
gerçekleþtiremiyor. Burada tam bir adres vererek, bu eðitim komisyonlarýndan
beklentileri ortaya koymak gerekiyor. Mesela ben, Ýzmir Þubesinden þunu beklerim:
Orada, 4 tane üniversitemiz var. Bu 4 üniversitenin bölüm baþkanlarý mý olur,
yardýmcýlarý mý olur, bunlardan oluþan bir komisyon ve salt üniversite eðitiminin orada
birlikte tartýþýlabildiði, yönlendirilebildiði, görüþlerin alýnabildiði toplantýlar yapabilecek,
üretimler yapabilecek komisyonlar haline getirilmesi. Yoksa, meslek sonrasý eðitim ve
diðer eðitimlerle karýþtýrdýðýmýzda bu, baþka platformlarda çalýþma alanlarý yaratacaktýr;
yani bölgesel çalýþmalar sonrasýnda ortaya çýkan görüþlerin, bu tip toplantýlarda veya
mühendislik eðitimi sempozyumlarýnda görüþler olarak, þube görüþleri olarak aktarýlmasý,
bence olumlu görüþlerin, düþünülmüþ görüþlerin, tartýþýlmýþ görüþlerin daha geniþ
kitlelere açýlmasýný saðlayacaktýr.

Yine birlikte üretim; yani burada üniversiteyle, gerekirse sahayý da içine alarak birlikte
üretim platformlarýnýn kesinlikle oluþturulmasý gerekiyor. Ýzmir'den örnek verecek
olursak, tek oda da deðil, diðer odalarla birlikte de olabilir. Örneðin Ýzmir'de, enerji
yönetimi kursu düzenlemiþtik ki o, hâlâ yine protokol yenileme aþamasýnda yenilenebilir.
Bunun gibi birlikte üretebilecek konu baþlýklarý seçilebilir, bunlar deðerlendirilebilir.

Yine bizim Tesisat Mühendisliði Kongrelerimizde, böylesi platformlar oluþturularak,
biliyorsunuz kurslar oluþturulabiliyor. Bu tip kurslar, diðer eðitimlerimiz de, diðer
sempozyumlarýmýzda veya öncesinde yine artýrýlabilir. Her konu baþlýðýnda, onlarca
üretilebilecek konu baþlýðý, birlikte üretimle yakalanabilir.

Yine, katýlýmcýlýðýn artýrýlmasý gerekiyor. Burada birebir þubelere mi görev düþer?
Merkezin, bunu tek baþýna yapabilmesi tabii olanaklý deðil. Her sempozyumla ilgili
olarak biz, bölgemizdeki uzmanlarý çok iyi tanýyacaðýz; yani gerekirse yenileyeceðiz. O
bilgiler; her platformda, her bir araya geliþte yeni bilgiler, yeni eðitimler varsa, o
üyelerimizin geliþimlerini sürekli yenilememiz gerekiyor. O uzmanlýklarýna göre de,
katýlýmcýlýklarýný saðlamaya çalýþacaðýz. Konu baþlýklarýný belirliyoruz. O konu baþlýklarýnda
kimler uzman? Gerekirse o uzmanlara adres vererek, "sizden, böyle bir katký bekliyoruz"
diye taleplerde bulunulmalý. Tabii doðru kiþileri seçebilmek açýsýndan da bu uzmanlýklar
envanterinin sürekli olarak yenilenmesi gerekiyor.
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ABET olsun, MÜDEK olsun, bunlarda amaç, hep eðitimde birlikteliðin saðlanmasý.
Ne yazýk ki biz, yönetmeliklerde bile birleþemiyoruz. Burada sorsak, her üniversitenin
kendine has farklý yönetmelikleri var. Bu farklýlýklarý ortadan kaldýrabilmek için dekanlar
bir araya gelecekler. Orada, bunlarý aþacak görüþleri üretirlerse, tüm üniversitelerde
birleþilebilecek birtakým yönetmelikler uygulanýrsa, bence bir tekdüzelik, istenen düzeyde
saðlanabilir.

Bu, þu açýdan önemli: Biz, örneðin geçtiðimiz yýllara kadar baðýl not sistemini
kullanmýyorduk. Baðýl not sistemini kullananla, kullanmayan arasýnda da uçurumlar
olabiliyor. Öðrencilerimiz açýsýndan, yurtdýþýna gitmelerde problemler olabiliyor. Bu
yýl karar verdik; Ege Üniversitesi Mühendislik Fakültesi baðýl not sistemine geçiyor. Bu
tip þeylerin iyiliði varsa, neden bütün bölümlerimiz, bütün fakültelerimiz ayný düzleme
gelemiyor. Bu birlikteliklerin saðlanmasý gerekiyor. En baþta, bu konudaki yöneliþlerin
tek bir noktaya odaklanmasý gerekiyor.

Üniversiteler, yine kütüphane olanaklarýný iyileþtirmeye çalýþýyorlar. Bu kütüphane
olanaklarýnýn birileþtirilmesi bence önemli. Bu konuda iletiþim, haberleþme aðlarýnýn
çok iyi bir þekilde kurulmasý gerekiyor. Bir üniversiteye, yeni bir kaynak geldiðinde,
uzmanlarýn bir þekilde haberdar olabilmesi gerekir; yani illa o kaynaða, yeni baþtan
dövizler ödeyerek temin etme yolu þart deðil; yani kütüphaneler aracýlýðýyla, örneðin
bir baþka kütüphaneden kitap getirebiliyorsunuz. Tabii ki orada var mý, yok mu, onun
bilinmesi önemli. Bu bilindikten sonra posta yoluyla kýsa süreli; 15 günlük, 1 aylýk
sürelerle bu kaynaklarý alabiliyorsunuz veya elektronik üyelikler burada paylaþýlabilir,
deðiþik bölümler, deðiþik dergilere üye olabilir. "Ben üye deðilim, ulaþamýyorum"
noktasýndan sýyrýlmak açýsýndan, bu bilgiye ulaþmanýn sýnýrlarýnýn da kaldýrýlmasý
gerekiyor.

Yine laboratuvarlar üzerinde biraz deðinerek sözümü bitirmek istiyorum. Biz,
gerçekten kim ne yapar, nerede ne laboratuvar var, onu da bilmiyoruz; yani gerek
bölgesel olarak, gerek üniversite olarak, hangi üniversitede, ne var, bizler de bilmiyoruz.
Makina Mühendisleri Odasý da bildiði kadar biliyor; yani burada bizim, yýllar önce
yapýlmýþ bir laboratuvar envanteri kitapçýðýný hatýrlýyorum. Ondan sonra yenilenmiþ
bir envanter çalýþmasý yok. Burada, bunun bilinmesi önemli. Kim, ne yapabilir? Bu
bilinirse, þimdi ayný laboratuvarý ben niye kurma giriþiminde bulunayým. Bu, zaten
anlamsýzdýr.

Örneðin þu an TÜBÝTAK'ta, gürültüyle ilgili çok iyi bir laboratuvar var; fakat atýl.
Hiç kullanýlmýyor. Neden kullanýlmýyor? Kimse bilmiyor, uzaktýr. Bürokrasinin aþýlmasý
gerekiyor, tanýtýlmasý gerekiyor; ama benim, bölgesel olarak bunu kurma giriþiminde
bulunmamam gerekli. Niye? Çünkü yapan bir kurum var; yani burada "üniversitelerin,
konularý paylaþmasý gerekir" diyorum. Beni çok sevindiriyor; Yüksek Teknoloji
Enstitüsü, jeotermal konusunda uzmanlaþtý. Ben, kendi üniversitemde  niye ayný konuda
uzmanlaþma yolunda, laboratuvarlar kurma yolunda çaba göstereyim, yatýrýmlar
yapayým? Bence gereksiz.
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Jeotermal ile ilgili çalýþmalarý Yüksek Teknoloji yapsýn, bir baþka konuyu Ege
Üniversitesi yapsýn, bir baþkasýný, bir baþka üniversitemiz yapsýn. Bunu, bu þekilde
paylaþmak zorundayýz; ama bazý konular olabilir; bölgesel gereksinimler. Mesela kazan
deneyleri. Bunu Ankara'ya taþýmak, bir baþka yörede yaptýrmak olmaz. Problemli
konular, belki bölgesel bazda çözümlenebilir. Tabii burada ne üniversite tek baþýna
bunun altýndan kalkabilir, ne Odamýz altýndan kalkabilir, ne TSE kalkabilir, ne de bir
sanayii kuruluþu kalkabilir. Bu güçler uygun yönlendirilirse, laboratuvarlar uygun
deðerlendirilirse, bence ülkemiz açýsýndan en doðrusu budur.

TEBA, çok güzel bir laboratuvar yaptý. Bunu tüm ülkenin kullanýmýna sunmasý
gerekir. Sunmalý, doðrusu budur. TEBA'nýn yaptýðý bir tesisin aynýsýný ALARKO neden
yapsýn? Rakamýný bilmiyorum da, en azýndan milyonlarca dolar. Bu konuda da kim ne
yapar, ne yapabilir? Bu konuda da bir çalýþmanýn gerekli olduðu düþüncesindeyim.

Þimdilik aktaracaklarým bunlar.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Teþekkür ederiz.

Baþka söz alanlar var; ama, öðleden sonra devam edeceðiz.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Deðerli arkadaþlar, öðleden sonra II. oturumu açýyorum.

Söz isteyen hocalarýmýzdan ilk olarak Prof. Dr. Müfit Gülgeç'e sözü vereceðim.
Gazi Üniversitesi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi Dekan Yardýmcýsý, ayný zamanda
Odamýzýn Mühendis ve Makina Dergisi Yayýn Kurulu Baþkaný. Mühendis ve Makina
Dergisinin yayýn faaliyetleriyle ilgili deðerlendirmelerde bulunarak bilgi verecek.

Buyurun Hocam, söz sizin.

Prof. Dr. MÜFÝT GÜLGEÇ

(Gazi Üniversitesi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi Dekan Yardýmcýsý,
Mühendis ve Makina Dergisi Yayýn Kurulu Baþkaný)

Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar, konuþmamý iki bölüm halinde yapmak istiyorum.
Oldukça da kýsa tutacaðým. Bunlardan bir tanesi, Mühendis ve Makina Dergisi, diðeri
ise akreditasyon.

Mühendis ve Makina Dergisi, sizin de bildiðiniz gibi oldukça uzun süreden beri
yayýn hayatýna kesintisiz bir þekilde devam eden saygýn bir dergi. Ben daha önce, 4 sene
kadar bu dergide Yayýn Kurulu Üyesi olarak görev yapmýþtým. Bunun sonrasýnda, son
2 seneden beri de, 3 arkadaþýmla birlikte, yayýnla ilgili faaliyetleri sürdürüyoruz. Birtakým
sýkýntýlarýmýz var. Hocalarýmýzýn bir kýsmý eleþtirdiler. Bir bölümü de, öðleden sonraki
oturumda eminim eleþtireceklerdir. Eleþtiriye açýk olduðumuzu baþtan söylemek
istiyorum.

Ýlk olarak ele almak istediðim þöyle bir sýkýntýmýz var: Yayýn sayýsý ve niteliði anlamýnda
sýkýntýmýz bir miktar azaldý; ama problemimiz halen devam ediyor. Tabii bununla ilgili
bir hata analizi yapmak gerekirse, yayýnýn azlýðý nedeniyle þöyle bir sonuç ortaya çýkabilir.
Az önce bize verilen çanta içindeki bir dokümana baktýðýmda, Odanýn 2005 yýlý içinde
programa aldýðý kongre ve kurultay sayýsýný 24 olarak saydým. Bu da az bir rakam
deðil. Pek çok öðretim üyesi arkadaþýmýz veya sanayide çalýþan arkadaþýmýz, bu
kongrelere ve kurultaylara teblið gönderiyor ve bunun sonucunda da belli miktar
potansiyelleri var ve bu potansiyeller de bildiri kitabýnda yer alýyor, bu þekilde
deðerlendiriliyor. Bu da, bize gelen makalenin sayýsýný ciddi þekilde azaltýyor.

Son 6 aya kadar yazýyla ilgili bir sýkýntýmýz vardý, ciddi bir problemimiz vardý. Biz,
yazýlarý aldýktan sonra, önce bir Hakem Kurulu olan Yayýn Kurulu olarak ön bir
deðerlendirmeye tabi tutuyoruz, onun arkasýndan da 2 tane, konusunda uzman hocamýza
gönderiyoruz. Bazen sanayi kuruluþlarýnda görev yapan arkadaþlardan da, yayýn
deðerlendirme konusunda destek alýyoruz. Bazý durumlarda üçüncü, dördüncü hakeme
gönderdiðimiz makaleler de oluyor.
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Tabii biz burada makaleleri hakemlere gönderirken elimizde bir listemiz var. Daha
önceki dönemlerde, bölüm baþkanlýklarýna yazmýþ olduðumuz bir yazýmýz vardý. Hakem
Kurulunda görev yapacak hocalarýmýzýn isimleri ve uzmanlýk alanlarýný bildirmelerini
rica etmiþtik. Yanlýþ hatýrlamýyorsam 7 veya 8 üniversiteden bilgi geldi. Yazýlarý aðýrlýklý
olarak bu üniversitelerden hocalarýmýza gönderiyoruz. Tabii bu arada gelen yazýlarda
da, ana bilim dalý bazýnda uzmanlýk alanlarý belirtilmiþ. Bazý durumlarda hataya
düþtüðümüz de oluyor. Uzmanlýk alanýna girmediði gerekçesiyle hocalarýmýzýn bir
bölümü, yazýyý tekrar bize geri gönderiyor. Bu anlamda tüm bölüm baþkanlarý
buradayken, bu konudaki yardýmý ben tekrar sizden rica ediyorum. Biz, tekrar bölümlere
yazýlar göndereceðiz ve öðretim üyesi arkadaþlarýn uzmanlýk alanlarýný biraz daha detaylý
þekilde bize bildirmelerini isteyeceðiz. Hakem havuzumuz ne kadar fazla olursa,
makalelerin o kadar iyi deðerlendirileceði kanaatindeyim.

Süleyman Hocam, Engineering Indexle ilgili olarak bir açýklama yapmýþtý. Bir ay
önce, bu konudaki ilk adýmý attýk. Elsevier Firmasýndan Rafael Bey�e, bir tanýtým yazýsý
gönderdik; ancak herhalde mail'de bir problem oldu. Sistem bloke etmiþ. Daha sonra
Rafael Bey bana tekrar dönerek, yazýyý bir baþka formatta göndermemi istedi. Ben bu
yazýyý tekrar gönderdim. Tahmin ediyorum yakýn bir gelecekte, bununla ilgili olarak
bir sonuç alacaðýz. Kendisinin birtakým tavsiyeleriyle, bilgilendirmesiyle birlikte -
tahminimce hiçbir engelimiz yok- kýsa bir zaman sonra, ümit ediyorum ki, Engineer-
ing Index�te taranýr hale geleceðiz; ama kendisinden þu an itibariyle herhangi bir þekilde
bilgi dönüþünün olmadýðýný belirtmek isterim.

Son 3 ay içinde eðer fark ettiyseniz, Yayýn Kurulunda yer alan insanlarýn sayýsý 4'ten,
12'ye çýktý. 10 farklý üniversiteden öðretim üyelerinin katýlýmýyla birlikte Yayýn Kurulunun
katýlýmcý sayýsýný 12'ye çýkarttýk. Yarýn da saat 10.00'da ilk toplantýmýzý yapacaðýz. Belli
zaman aralýklarýnda bu toplantýlarý sürdüreceðiz. Mühendis ve Makina ile ilgili olarak
söyleyeceklerim bunlar.

Bir diðer konu çok fazla geçtiði için, bugünkü toplantýda, muhtemelen bundan
sonra da konuþulacaktýr. Akreditasyon konusuyla ilgili kýsa bir bilgi vermek istiyorum.
Ben, Gazi Üniversitesi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi Dekan Yardýmcýsýyým. Bizim
þu an itibariyle 8 tane bölümümüz var. Bunlardan bir tanesi Mimarlýk, diðeri Þehir ve
Bölge Planlama, 6 tane de mühendislik bölümümüz var. Bilgisayar Mühendisliði
Bölümünü yeni kurduk sayýlýr; 2. senesindeyiz; ama diðer 5 tane bölüm; Ýnþaat, Elektrik,
Makina, Kimya ve Endüstri Mühendisliði Bölümleri, geçen sene MÜDEK'e baþvuruda
bulundu. Bu bölümler, öz deðerlendirme raporlarýný hazýrladý. Bunun sonrasýnda da
MÜDEK tarafýndan deðerlendirici takýmý ziyarette bulundu. Bizi, ciddi þekilde
deðerlendirdiler ve son derece de faydalandýk.

Aðustos ayýnda tekrar bir ilerleme raporu hazýrlayacaðýz; çünkü bu, dinamik bir
süreç. Sürekli olarak kendinizi geliþtirmeniz lazým. Þu an itibariyle MÜDEK'in sayfasýnda
yer alýyoruz. 7 tane bölüm akredite ve yetkinlik almýþ durumda. Bunlardan 5 tanesi ise
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Gazi Üniversitesi Mühendislik Mimarlýk Fakültesinin bölümleri.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Müfit Hocaya, verdiði bilgiler için teþekkür ediyoruz.

Þimdi Odamýzýn diðer bir dergisi olan Endüstri Mühendisliði Dergisi Yayýn Kurulu
Baþkaný ve Bilkent Üniversitesi Öðretim Üyesi Doç. Dr. Selim Aktürk'ü, hem dergi,
hem de Mühendislik Deðerlendirme Kurulu hakkýnda bilgi vermek üzere kürsüye
davet ediyorum.

Buyurun.

Doç. Dr. SELÝM AKTÜRK

(Bilkent Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölümü Öðretim Üyesi,
Endüstri Mühendisliði Dergisi Yayýn Kurulu Baþkaný)

Teþekkürler Sayýn Baþkan.

Ben, 1993 yýlýndan beri Endüstri Mühendisliði Dergisi Yayýn Kurulundayým. 1998
yýlýndan beri de Yayýn Kurulu Baþkanlýðýný yapýyorum. 15 senelik bir mazimiz var;
ama bu mazi içerisinde çok fazla iniþ çýkýþlarýmýz da olmadý. Yayýn Kurulumuz da
aslýnda çok fazla deðiþmedi. Belki biraz deðiþiklikte yarar olabilir. O, kendi aramýzda
irdelememiz gereken bir durum. TÜBÝTAK tarafýndan izlenen dergilerden bir tanesiyiz.
Hatta biraz gururla söyleyebileceðim, TÜBÝTAK tarafýndan son 4 yýldýr sürekli listesinde
olan 15-16 dergiden bir tanesi de, Endüstri Mühendisliði Dergisidir.

Bir þansýmýz, rakibimiz pek yok. Belki "Makina Mühendisliði" denince, çeþitli yerel-
ulusal dergiler var; ama, endüstri mühendisliði konusunda Türkiye'de þu anda yayýn
yapan ulusal tek dergi biziz. Yöneylem Araþtýrmasý Derneðinin çýkardýðý dergi düzenli
olarak çýkmadýðý için, þu anda pek rakip olarak nitelendiremeyeceðim.

Gelen yazý sayýsýnda sýkýntýlar var mý? Tabii biz, Mühendis ve Makina'dan farklý
olarak yýlda 4 kere çýktýðýmýz için, sonuçta yazý olarak çok da fazla sýkýntýmýz olduðunu
söyleyemeyeceðim. Aslýnda iþin ilginç tarafý, bizim ret oranlarýmýz da yüzde 50-60
civarlarýnda. Bu da bayaðý yüksek bir rakam olarak nitelendirilebilir. Bence tek
olmamýzdan dolayý da aslýnda doðal bir sayý. Kalitemizi yüksek tutmak zorundayýz.
Baþlangýçta bize gelen yazýlarda, özellikle dergimizi tanýmayan kiþilerde, biraz ders notu
niteliðinde, "Bak, þöyle çok güzel bir þey duydum. Diðer insanlar da duysun" þeklinde
yazýlar alýyorduk. Biz bunlarý, Yayýn Kurulu olarak reddediyoruz; çünkü yayýn
politikamýzýn 1 nolu maddesinde; bizim yayýnladýðýmýz makalelerin özgün olmasýný
istiyoruz; yani yapýlan araþtýrma özgün olacak.
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Özgünlüðü iki þekilde kontrol etmeye çalýþýyoruz. Önce Yayýn Kurulu olarak
içimizden bir kiþi, bu yollanan makaleyi alýyor, ön deðerlendirmeden geçiriyor. Ön
deðerlendirme sonucunda reddedilebiliyor, yazara geri yollanýp, düzeltme istenebiliyor.
Ön deðerlendirmeden geçen yazýlar hakemlere yollanýyor; yani sonuçta her gelen yazýyý
hakemlere yollamýyoruz. Bize gelen yazýlarýn yaklaþýk yüzde 60'ý hakemlere yollanýyor.
Mutlaka 2 tane hakem kullanýyoruz. Bu, bizim için önemli bir kriter. Bu yüzden sürecin
biraz yavaþ olduðunu, bu konuda problemlerimiz olduðunu kabul etmek zorundayým.

Hakemlerimizden makale deðerlendirme formlarýnýn zamanýnda yollanmasý
konusunda birtakým problemlerimiz var; ama kýsa bir süre sonra, nasýl makale yazanlarý
deðerlendiriyorsak, "hakem deðerlendirme" benzeri bir sistemi de, kurmamýz gerektiðini
düþünüyorum; yani þu an yurtdýþýndaki dergilerde, ciddi bir þekilde hakemlik görevini
yerine getirmeyen kiþilerin yolladýklarý makaleler, deðerlendirmeye alýnmýyor. Belki de
benzer bir uygulamayý, bizim tek olmamýzdan dolayý yapmamýz gerektiðini
düþünüyorum. Böylelikle sürecin daha hýzlanacaðýný ve bize daha fazla yazý yollanacaðýný
düþünüyorum.

Önceki konuþmacýlarýn belirttiði ve dergimizde yayýnlanan makalelerin nitelik ve
nicelikleri konusunda duyarlý olmamýz gerektiði görüþüne  katýlýyorum. Biz, çýtamýzý
yüksek tuttuðumuz sürece, bize daha kaliteli ve daha nitelikli yazýlarýn yollanacaðýna
eminim. Þu anda da makale konusunda herhangi bir sýkýntýmýz yok. O açýdan da,
kalitemiz konusunda herhangi bir þekilde ödün vermeyeceðimize eminim.

Dergimizin Engineering Index'te taranan bir dergi olmasý, yayýn kurulu olarak
mutlaka önümüze hedef olarak koymamýz gereken önemli bir konu. Zaten bu konuda
bence tartýþmaya bile gerek yok. Tüm yapmamýz gereken, biran evvel süreci baþlatmak.

Bölüm baþkanlarý toplantýsý olduðu için, doðal olarak akademik yükseltmelerde
ulusal dergilere öncelik verilmesinden bahsedildi; ama baþta bahsettiðim gibi tek
olmamýzýn lüksünden dolayý, Endüstri Mühendisliði Dergisi olarak akademik
yükseltmelerde deðerlendirildiðimizi biliyorum. Doðal olarak yurtdýþý makaleler kadar
yüksek puan almýyor; ama bildiðim kadarýyla, Gazi, ODTÜ gibi üniversiteleri
incelediðimde, belli bir ölçüde Endüstri Mühendisliði Dergisinde yapýlan yayýnlar, A
kategorisinde deðerlendirilip, bir miktar puan alýnmaktadýr. O açýdan öðretim üyelerinizi,
dergimize yazý göndermeleri konusunda teþvik ederseniz, bizler için sevindirici olur.
Ayný þekilde, hakem seçiminde mümkün olduðu kadar genç, ve göreve yeni baþlamýþ
öðretim üyelerini tercih edip, tabiri caizse onlarýn ayaðýnýn alýþmalarýný saðlama
konusunda bir politikamýz var.

Bir de MÜDEK konusuna þöyle bir baktýðým zaman, galiba MÜDEK konusunda
burada birþeyler söyleyebilecek en yetkin kiþinin de kendim olduðunu düþünüyorum.
Çünkü bu sürecin baþýndan beri dolaylý ya da direkt olarak yer alan bir kiþiyim.
"MÜDEK" dediðimiz, aslýnda biraz deðiþik bir yapýlanma. Galiba örgütlenmesini
pek fazla bilmediðimiz için, deðiþik eleþtirilerde bulunuyoruz. MÜDEK Üst Kurulu
var. Bu Üst Kurul 8 kiþiden oluþuyor. Bunun, yarýsý öðretim üyesi. 2 kiþi endüstriden
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(þu anda 1 kiþi Arçelik'ten ve 1 kiþide AR-GE kuruluþundan), bir üye KALDER'den
ve sekizinci üye ise, TMMOB'u temsil ediyor. TMMOB, zaten MÜDEK'in doðal bir
üyesi ve baþtan beri bu süreç içerisinde yer almaktadýr. Hep, ABET'ten bahsediyoruz.
ABET'teki yönetici daðýlýmlarýna baktýðýmýzda, aslýnda ABET'te tüm kiþiler Oda ve
Oda temsilcilerinden oluþuyor; yani yurtdýþýyla karþýlaþtýrdýðýmýz zaman, 1/8 düþük bir
oran; ama baþýndan beri TMMOB, bu süreçte yer almaktadýr.

Süleyman Bey'in dediðine katýlýyorum. MÜDEK'teki akademisyenlerin, TMMOB'a
olan yaklaþýmlarýnda bazý çekinceleri olduðuna ben de katýlýyorum. Baþtan beri
TMMOB'u temsil eden kiþileri de biliyorum. Oðuz Gündoðdu, Ýstanbul
Üniversitesinde Doçent. Þu anki üye Mahmut Kiper, TÜBÝTAK'tan; yani genelde
TMMOB'u temsil edenler, biraz daha akademisyen olarak, bizim konuþtuðumuz dile
daha yakýn kiþiler.

Özellikle bu MÜDEK'in, yasal bir konumu var mý? Önce þunu söylemekte yarar
var: Biz, "akreditasyon" deyimini kullanmýyoruz. Nedeni de; biz, Gazi Üniversitesini
akredite etmedik. Gazi Üniversitesi, bizi davet etti. Bu kelimenin altýný çizmem lazým.
Bizi, üniversiteler davet ediyorlar ve biz, bölümleri de akredite etmiyoruz. Program
bazýnda fakülte dekaný, fakültedeki ilgili programlarýn istekleri varsa, bizi davet ediyorlar.
MÜDEK de, bu var olan davetlerin sonucunda kendi deðerlendiriciler havuzuna
gidiyor. Þu anda tek bir endüstri mühendisliði programý deðerlendirildi. Ben de onun,
program deðerlendiricisiydim. Þöyle bakarsak, endüstri mühendisliði alanýnda þu anda
MÜDEK'teki en kýdemli, en deneyimli program deðerlendiricisi benim ve bu iþin
baþýndan beri bu süreçte yer almaktayým.

Sonuçta "Niye ben oradayým?" sorusunu sorarsanýz, Bilkent Üniversitesi olarak biz
bu süreci iki kere geçtiðimiz için ve ben de hasbelkader Amerika'da, bu konuda bir
eðitim aldýðým için. Ýþin komik tarafý, Amerika'da ben bu eðitimi, bizim Makina
Mühendisleri Odasý gibi bir odadan aldým; çünkü bu eðitimi onlar veriyorlar. Bunun
için akademik bir yaný yok. Baþlangýçta bu eðitimi almýþ Türkiye'deki birkaç kiþiden
birisi olduðum için, "sen de gel" dediler.

Benim unvaným Doçent. Onun için baþlangýçta problemli oldu. "Profesör olmayan
bir kiþi, hangi hakla gidip de, orayý burayý akredite edermiþ?" falan dediler. MÜDEK'in
yazýlý kurallarý deðiþti; unvanlar kaldýrýldý. MÜDEK'in ilk yazýlý kurallarýnda, mutlaka
profesör olma önkoþulu vardý. Þu anda o da kaldýrýldý; ama genelde çoðunluk, daha
deneyimli olunmasýný tercih ediyor.

Bazý konuþmacýlarýn belirttiði "Motor dersi kalktý, motor dersi kalkmadý" kýsmýný
da çok iyi anlayamadým. Dediðim gibi bu süreç, yaklaþýk 3 senedir devam ediyor.
Hemen hemen tüm toplantýlarýna katýldým. Hiçbir toplantýda biz, ders bazýnda ya da
konu bazýnda bir hedef belirlemiyoruz. MÜDEK'in istediði kriterlere bakarsanýz,
sonuçta 8 tane ana baþlýk var.  Bunlar; öðrenciler, programýn hedefleri, programýn
amaçlarý, daha sonra eðitim; genel eðitim programý, öðretim üyesi kadrosu, altyapý
olanaklarý, laboratuvarlarý ve programýn sürdürülebilirliðidir.
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Eðer program hedefleriniz arasýnda "Biz, Türkiye'de her þekilde kabul edilebilecek
düzeyde motor bilgisine sahip öðrenciler yetiþtirmek istiyoruz" diye program hedefleriniz
arasýna koyarsanýz, mutlaka ve mutlaka gelen izleyiciler, deðerlendiriciler, sizin
programýnýzda motor dersinin olmasý önkoþulunu arayacaklardýr. Sonuçta önerilen
program, son derece esnek bir programdýr. Her programýn, kendi hedeflerini,
kendisinin koymasýný ister.

Bazý programlar arasýnda, hedefler konusunda farklýlaþmalar bile olabilir; ama
sonuçta program deðerlendiricisi olarak benim deðerlendirdiðim, o programýn, kendi
hedefleri doðrultusunda verdiði eðitimdir. Bu açýdan endüstri mühendisliði
terminolojisini kullanýrsam, toplam kalite yönetimi gibi bir þeyi eðer dersimizde iþliyorsak
ve bunun da gerekliliðine inanýyorsak, aslýnda MÜDEK'le yapýlmaya çalýþýlan, toplam
kalite yönetiminin, eðitim sistemlerine uyarlanmasýndan baþka bir þey deðildir.

Benim buradaki eleþtirim, TMMOB'un bu süreç içerisinde daha fazla yer almasý
yolunda olacaktýr; yani sonuçta MÜDEK, yasal bir organ deðildir; ama -Ýmdat Hocamýn
belirttiði gibi- Mühendislik Dekanlarý Konseyi de yasal bir organ deðil. Sonuçta bir
þeylerin yasal olup, olmamasý da o kadar önemli deðil. Sonuçta birileri bizi davet
ediyor ve davet sonucunda gelen kiþilerin, dürüst ve adil bir þekilde bu deðerlendirmeyi
yapacaðýna inanýyorsanýz, olay bitti. Sonuçta deðerlendirici olarak ben, gördüklerimi,
kendi programýmdaki, kendi takým arkadaþlarýmla bile paylaþmadým, diðer MÜDEK
Kurulu üyeleri de bilmiyor. Bu, aslýnda kiþisel de bir süreç. Birtakým özel þeyler
duyabiliyoruz, birtakým özel þeyler de bilebiliyoruz; ama bu tamamýyla deðerlendiriciyle,
bölüm baþkaný ve bölümdeki bu komitenin sorumlularý arasýnda aðýrlýkla geçiyor.
Diðer öðretim üyelerinin de, doðal olarak sürece katkýda bulunmalarý lazým.

Benim gördüðüm, kendi yaþadýðým iki deneyimim var. Bir de, deðerlendirici olarak
yaþadýðým bir deneyimim var. En basit olarak bizlere, bazý iþleri niye yaptýðýmýzý
sorgulamamýz olanaðýný saðlýyor. Biz, bunu niye yapýyoruz, bu dersi niye veriyoruz, bu
dersteki hedefimiz neydi, amacýmýz neydi, programda bu ders nereye giriyor?

Ýkincisi; MÜDEK bizleri, bir danýþmanlar kurulu oluþturmaya zorluyor.
Mezunlarýmýzla, mezunlarýmýzý çalýþtýran iþverenlerle, mezunlarýmýzýn aileleriyle, birebir
baðlantýya geçmeye zorluyor. Bu, anketlerle olur, yüz yüze görüþmelerle olur. Bir þekilde
biz, program olarak ne yapýyoruz, nereye gitmek istiyoruz? Sonuçta endüstri
mühendisliðinde 35 tane bölüm olduðunu Emin Bey, açýlýþ konuþmasýnda  söyledi. 35
tane ürünün de ayný tornadan çýkmýþ olmasýný beklemiyoruz. Eminim 35 programda,
kendi içerisinde farklýlýklar olacak. Bu, zaten MÜDEK'i ilgilendiren bir þey deðil. Bizim
tüm bakmaya çalýþtýðýmýz; "Hedefleriniz nelerdir, hedeflerinizi belirlediniz mi,
hedeflerinizi belirlerken bu programý oluþturan kiþilerle; mezunlarla, iþverenlerle, sanayiyle
görüþtünüz mü, onlarýn geribildirimini aldýnýz mý, bu geribildirimleri nasýl kullanýyorsunuz,
programýnýzý iyileþtirme yolunda neler yapýyorsunuz?" gibi, bunlarý deðerlendirmeye
çalýþýyoruz. Dediðim gibi deðerlendiriyoruz; kimseyi akredite etmiyoruz, sertifika
vermiyoruz. Öyle bir yetkimiz yok, öyle bir konumumuz yok.
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Tekrar baþa dönersek, bu, Oda-Üniversite buluþmasý olduðu için, benim söylemeye
çalýþtýðým, 8 kiþilik kurumda þu anda Odanýn etkisi, Odanýn katkýsý -Oda derken sýrf
Makina Mühendisleri Odasýndan bahsetmiyorum, TMMOB olarak bahsediyorum-
çok az düzeyde. MÜDEK'in de birtakým yasal ve parasal sýkýntýlarý var. Odanýn ise,
yasal ve parasal sýkýntýlarý yok; yani sonuçta MÜDEK'in en zayýf olduðu, en sýkýntýda
olduðu yer, Odanýn da en güçlü olduðu konu. Bu açýdan ikisi arasýnda ben, uzun
vadede daha saðlýklý bir iliþki oluþturulacaðýna eminim; çünkü bu, MÜDEK için de
gerekiyor.

Ben, Endüstri Mühendisi Dergisinden biliyorum. Sonuçta Odanýn bize verdiði
inanýlmaz bir destek var; yani sonuçta Yayýn Kurulu olarak toplanýyoruz, "þunu kabul
ettik, dizilsin" diyoruz, nasýl dizerler, ne yaparlar, orasý bizi hiç ilgilendirmiyor. Basýlsýn,
basýldý. Yollansýn, yollandý. Bu, inanýlmaz bir destek. Sonuçta biz, Yayýn Kurulu olarak
kendi uzmanlýk alanýmýzda yoðunlaþacak vakti kendimizde bulabiliyoruz. Eðer teknik
iþleri de kendimiz yapmaya çalýþsaydýk, biz bu dergiyi çýkartamazdýk.

Þu anda iþler, daha çok küçük. Geçen sene 2 tane üniversiteye gidildi. Bu sene 1
üniversiteye gidiliyor (sadece Dokuz Eylül); ama seneye 4 üniversite yedekte bekliyor;
yani bu büyüdükçe, eminim MÜDEK'de, TMMOB'nin kapýsýný çalmak zorunda
kalacak; çünkü ben, YÖK'ten bu konuda bir destek geleceðini zannetmiyorum. "Köstek
gelmesin yeter" diyeyim; çünkü sonuçta YÖK'ün, elindeki birtakým güçleri, bu tip
kurumlarla paylaþma konusunda çok niyetli ve hevesli olduðunu zannetmiyorum. Doðal
olarak baþka sivil toplum örgütleriyle iþbirliði yapmak zorunda kalacak. O açýdan
TMMOB'nin de çok iyi bir adres olduðuna eminim.

Þunlarý söylemekte yarar var: Bölüm baþkaný, dekan gibi idari görev alan kiþiler, bu
MÜDEK oluþumunda yer alamýyorlar. Böyle de bir önkoþul var; ancak, bu tip oda-
bölüm baþkanlarý toplantýlarýnda düþüncelerinizi Oda temsilcilerine iletip, Oda
temsilcileri, kendi temsilcileri aracýlýðýyla MÜDEK'e bu görüþleri iletebilirler. Onun
dýþýnda bölüm baþkanlarý olarak ancak dekana düþüncelerinizi iletip, dekan ve Dekanlar
Konseyinde MÜDEK'e iletilebilir; ama bu biraz daha uzun bir süreçmiþ gibi geliyor.

Beni dinlediðiniz için teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Selim Aktürk'e teþekkür ediyoruz.

Endüstri mühendisleri, bu toplantýda pek konuþmadý; ilk konuþmacý ve son
konuþmacý. Bir diðer endüstri mühendisi meslektaþýmýz, Ýstanbul Teknik Üniversitesi
Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný Prof. Dr. Bülent Durmuþoðlu, disiplinler arasý
çalýþma ve Odanýn rolü konusu üzerinde söz almak istedi.

Buyurun efendim.
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Prof. Dr. BÜLENT DURMUÞOÐLU

(Ýstanbul Teknik Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Teþekkürler Sayýn Baþkan.

Böylesine güzel bir grubu topladýðý için Makina Mühendisleri Odasýna teþekkür
ediyorum.

Biraz evvel de bahsedildiði gibi ben, disiplinler arasý çalýþma ve Odanýn buradaki
rolünün ne olacaðýndan biraz bahsedeceðim. Biliyorsunuz daha evvel, örneðin endüstri
mühendisliði, makina mühendisliðinin içindeydi. Daha sonradan ayrýldý ve makina
mühendisliði içinde, endüstri mühendisliði içinde çeþitli dallar meydana gelmeye baþladý.
Bu, uzmanlaþma açýsýndan doðal olarak çok güzel bir yaklaþým; ancak öte yandan bir
baþka gözle baktýðýmýz zaman da, "bütünleþmeyi kaybediyoruz" diye düþünüyorum.

Biliyorsunuz ki önemli projeler, büyük projeler, artýk tek bir bilim dalýný
ilgilendirmiyor; disiplinler arasý bir yaklaþým gerektiriyor. Bu açýdan bakýldýðý zaman,
büyük iþleri yapabilmek için, iyi takým kurmaya ihtiyaç var. Bu takýmýn da çok disiplinli
insanlardan yahut da bu iþte uzman insanlardan meydana gelmesi gerekiyor. Örneðin,
ne zamandýr kafama takýlan önemli bir yaklaþým var; ürün ve süreç tasarýmý konusu.
Bunun bütünleþik olmasý son derece önemli. Örneðin ürün tasarýmý, biliyorsunuz ki
makina mühendisliðinde aðýrlýklý olarak ele alýnýyor. Öte yandan süreç tasarýmý konusu
da, endüstri mühendisliðinin aðýrlýklý olarak ele aldýðý bir yaklaþým; ama biliyoruz ki,
bunlar yan yana gelmedikçe, daha etkili, daha yüksek performansla halletmek mümkün
deðil. Örneðin, çok iyi bir ürün tasarlayabilirsiniz; ama bunu, kötü tasarlanmýþ bir
üretim sisteminde üretmeye kalktýðýnýz zaman, ortaya sýfýr sonuç çýkar. Tabii tersi de
söz konusu.

Bu açýlardan baktýðýmýz zaman, bütünleþik yaklaþýmlara ihtiyaç var. Bu açýdan Makina
Mühendisleri Odasý, en azýndan endüstri mühendisliði, makina mühendisliði, uçak,
uzay gibi konularý, belli bir þemsiye altýnda topluyor. Bu açýdan Oda, bu tip
yaklaþýmlarda, bu tip projelerin oluþmasýnda, beraber toplanma, bu konularda konuþma
ve bu konularda bir altyapý oluþturma imkâný saðlayabilir; yani somut olarak bunu
düþünüyorum. Bu konuda, aslýnda lisans eðitimlerinde dersler verilebilir. Örneðin
"bütünleþik ürün ve süreç tasarýmý" dediðimiz ders -Integrated prodvat and desing
proses dizayn dersi- altýnda öðrencilere, deðiþik disiplinlerden gelen öðrencilerin bir
proje çalýþmalarý yapýlabilir ve böylece, özellikle eksik kalýnan sanayiyle, üniversite
arasýndaki iliþkiler artýrýlabilir ve böylece daha ciddi projelere doðru yönlenme imkâný
ve ortam hazýrlanmýþ olabilir. Bu açýlardan, bu konulara önem vermek gerekiyor.

Örneðin University of Florida'da bu tip bir ders var ve öðrenciler elektronikten,
makinadan, endüstriden olabiliyor. Beraberce yan yana geliyorlar. Bir koç var. Bu koç,
endüstri mühendisliði konularýnda olabiliyor; çünkü proje yönetimi konularýnda biraz
daha deneyimli oluyorlar ve böylece öðrenciler hem daha etkin; deðiþik alanlarda çalýþma,
bir projede yan yana gelip, zaman ve parasal kýsýtlar altýnda bir projeyi nasýl
bitirebileceklerini öðrenmiþ oluyorlar, hem de sanayiyi daha iyi tanýmýþ oluyorlar. Bu
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açýlardan, bu tip çalýþmalar yapýlabilir. Bunun üzerinde özellikle durmak istedim. Tabii
bu konuda daha çok konuþulabilir; ama, çok fazla zamanýnýzý almak istemiyorum.

Bir de bizim, önümüzdeki yýl, Ýstanbul Teknik Üniversitesi Endüstri Mühendisliði
Bölümünün ev sahipliðini yapacaðý, "35. Uluslararasý Computer Science and Industrial
Engineering" konferansý var. Buna talip olmuþtuk. Endüstri mühendisliði konusunda
hemen hemen dünyadaki en büyük konferanslardan biri. Bu konuda aslýnda bir hayli
çalýþma yaptýk; ama orada, ben ve diðer arkadaþlarým, Makina Mühendisleri Odasýnýn
desteðini almayý unutmuþuz. Bu konuda da gerekli giriþimleri yapacaðýz. Bazý konularda
bize destek olurlarsa, çok faydalý olur. Sizlerin de gerek endüstri mühendisliði gerekse
diðer bölümlerinde veri tabanýna ulaþtýðým anda, sizlere bu tip bilgileri ileteceðim veya
bunu Makina Mühendisleri Odasý aracýlýðýyla gerçekleþtirebiliriz. Burada farklý olarak,
konferansý mümkün olduðu kadar sanayiyle etkileþimli olarak yapmaya çalýþýyoruz.
Siemens ve Ford'un desteðini almýþ vaziyetteyiz. Bunu artýrmak da istiyoruz. Bu konuda
da yardýmlarýnýz olursa, þimdiden teþekkür ederim.

Benim söyleyeceklerim bunlardan ibaret.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Durmuþoðlu'na teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý, Marmara Üniversite Makina Mühendisliði Bölümünden Prof. Dr.
Abdülkerim Kar'da. Konuþmasýnýn içeriðinde stajlar, Oda dergilerine katký, Oda
faaliyetlerine katký baþlýklarý var.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. ABDULKERÝM KAR

(Marmara Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli meslektaþlarým, ben de burada, bu stajlar konusunda -birkaç

arkadaþýmýz deðindi- bir þeyler söylemek istiyorum; çünkü bu, hepimizin baþýnda olan
bir mesele.

Yýl sonunda ve diðer yýlýn baþýnda, elimizde birtakým staj raporlarý veya bazý
bölümlerin verdiði staj defterleri oluyor. Biz, öðrencilerimizi deðiþik firmalara
gönderiyoruz. Mesela bizim staj defterimiz yok. Biz onlardan, rapor formatýnda, açýk
bir rapor yazmasýný istiyoruz. Sonra, 2 tane formumuz var.  Diyoruz ki; "Firma, staj
raporunuzu ve sizin stajdaki performansýnýzý deðerlendirsin" diyoruz. Deðerlendiriyor,
bize gönderiyorlar. Daha sonra biz, öðrenciyle konuþuyoruz, "Gittiðiniz yer nasýldý?"
diyoruz. Bazen "çok iyiydi" bazen de "çok kötüydü" diyor; ama bakýyoruz ki firmanýn
öðrenciyi deðerlendirdiði, raporun düzenlendiði form çok güzel. "Öðrenci mükemmel
iþler yaptý" diyor; ama öðrenci de diyor ki; "hocam, orada bir þey yapmadýk"
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Þimdi böyle bir problemimiz var. "Biz de öðrenciye firmanýn deðerlendirmesini
yaptýrýrsak" diyoruz; ama onun sonucunda bir yaptýrýmýmýz olmadýðý için, bir þey
yapamayacaðýz. Eðer kötü bir þey söylesek, zaten firma, gelecek sene bizim
öðrencilerimizi staja kabul etmeyecek; ama burada gördüðüm kadarýyla -ben bile bazen,
staj yeri bulamayan öðrencilerimizi gönderiyorum- Makina Mühendisleri Odasý da,
staj için öðrencileri bazý kuruluþlara gönderiyorlar. Onlar, oradan bir feed-back alýp
da; yani bir geri besleme alýp da sonucu, "Bakýn arkadaþlar, siz, bizim öðrencilerimize
iyi staj yaptýrmýyorsunuz. Þöyle bir deðerlendirmemiz var: Öðrenci, firmayý
deðerlendirmiþ; yani bu bir nevi, firmanýn verdiði stajýn ölçüsü olacak. Bakýn, siz bunu
iyi yapmýyorsunuz. Sonra da kýzmayýn. Uygulamadan habersiz öðrenciler geliyor diye
bize þikâyet ediyorsunuz. Bakýn, siz de bu iþi yapmýyorsunuz" diye, böyle bir destek
verebilir. Bence Odanýn bu konuda, çok pozitif bir katkýsý olur; çünkü ölçmediðiniz
bir þeyi deðerlendirmediðiniz zaman, gelecek sene de ayný sorunlar devam ediyor.

Biliyorsunuz bilimde, mühendislikte, ölçmeden baþka þeyler olmuyor. Hatta çok
enteresan bir þey öðrendim. Sizlerle de paylaþabilirim. Ben, "mühendis"in, Arapça'da
"hendese"den geldiðini, "hendese"nin de "geometri" olduðunu zannederdim. "Makina
mühendisliðine giriþ" diye ders verirken, "Bu hendese nereden geliyor?" dedim. Baktým,
biraz araþtýrýnca Farsça'da "endaze"den geliyor, "endaze" de "ölçme" demekmiþ. Benim
çok hoþuma gitti. Demek ki bizim mühendisliðimiz "ölçmek"ten geliyor; ama biz,
çok az ölçüyoruz, ölçtükten sonra da bir iþe yaramýyor; çünkü ölçtüðümüze göre
kesemiyoruz; çünkü önümüzde engeller var. Oda, yaklaþýk 480'e yakýn öðrenciyi staja
göndermiþ. En azýndan staj konusunda öðrencilerin deðerlendirmesini alarak, hafifçe
deðerlendirebilir diye düþünüyorum. Bunu biz, bölüm olarak yapamýyoruz.

Ýkinci bir þey de þu: Odanýn faaliyetlerine katýlýmda da, üniversitelerden çok az bir
katýlým olduðu görülüyor. Oda, bunu ölçüyor, mesela "yüzde 16 katýlým var" diyor.
Ben de diyorum ki; madem bu ölçme iþine girdik, o zaman bir de soralým, "Katýlmayan
arkadaþlar, siz niye katýlmýyorsunuz? Katýlmamanýzýn her halde bir sebebi vardýr"
diyelim. Oda, bence bunlarýn üzerine biraz giderse, çok daha iyi olur; yani o noktalar
düzeltilebilir.

Mesela ben, 1980 yýlýnda yurtdýþýndan döndüðümden beri, periyodik olarak Odanýn
faaliyetlerine katýlýyorum. Sebebi; böyle güzel bir topluluk içinde, onlarla fikir
alýþveriþinde bulunuyoruz, arkadaþlarýn fikirlerinden faydalanýyoruz. Mesela þu anda
benim burada bulunmamýn bir sebebi de o. Deðiþik arkadaþlarýmýzýn konuþmalarýndan
çok güzel fikirler not alýyorum. Bunlar, çok güzel fikirler. Bunlarýn bir kýsmýný
öðrencilerime de aktarabilirim; "Bakýn, Makina Mühendisleri Odasýnýn böyle bir
toplantýsýnda, böyle konulardan bahsediliyor. Siz de bu tip toplantýlara katýlýn. Þimdiden
öðrenci üye olarak katýlýn, daha sonra üye olarak katýlacaksýnýz" derim. Bir bakýma,
böyle güzel bir topluluk olduðu için katýlýyorum; ama Oda olarak, "Siz, bu faaliyetlere
niye katýlmýyorsunuz?" diye bir sorsak. Katýlanlar, þu veya bu nedenle zaten katýlýyor.

Bir de, bu Oda dergilerine her ne kadar kaliteli yayýnlar geliyorsa da, "Acaba
üniversitelerden kaliteli yazacak hocalarýn katkýsýný nasýl artýrabiliriz?" derken, aklýma þu
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geliyor: Hepimiz biliyoruz; yani biz, okumaz, yazmaz bir topluluðuz. Okumayýz,
yazmayýz; ama, konuþmaya gelince çok konuþuruz. Ben, bazen bunu öðrencilerimle
paylaþýrken, "Okursanýz düþüneceksiniz. Düþünen insan yorum yapar. Sonra
biliyorsunuz, �düþünüyorum� olur, sonra da derler ki; �öyleyse vurun buna� Bakýn, onu
da göz önüne alacaksýnýz diyorum.

Ben, öðrencilerime bazen, "Düþünürseniz, vurulmayý da göz önüne alacaksýnýz;
yani 'düþünüyor, öyleyse vurun' diyecekler. Hatta tabiatta da böyledir. Siz yeni bir
þehre gittiðiniz zaman, ana caddelerde dolaþýrsanýz, ana caddeler ortak fikirlerin olduðu
caddelerdir. Deðiþik düþünmek istiyorsanýz, ara sokaklara gireceksiniz; ama ara
sokaklarda da insaný soyarlar; tabancayla soyarlar, býçaklarlar; ama güzel þeyler hep ara
sokaklarda olur. Düþünerek de, ara sokaklara gidiyorsunuz" diyorum. Buna Ýngilizce'de
"Leteral thinkgink" derler; yan sokaklarda, yan yollarda düþünme; ama bunun tehlikesi
var; yani Rahmetli Uður Mumcu'nun dediði gibi vurulma tehlikesi var; yani düþünürseniz
vurulursunuz; ama bunu göze alacaksýnýz. Bizler, mühendisiz.

Bizim toplumumuzda, bir yazma derdimiz var. Taa lise, ortaokul çaðlarýndan gelen,
yazmaya karþý bir isteksizliðimiz var. Üniversitede, belki çoðu arkadaþlarýmýz bunu bir
þekilde yapmaya çalýþýyorlar, biz de yapmaya çalýþýyoruz;ama, çok geç bir devirde
bunu yapamýyorsunuz. Halbuki çocukluðun ilk çaðlarýndan itibaren farklý þeyler
yazabilmeli, yorumlayabilmeli. Ortaokulda, lisede bir ödev veriliyor. Biz de öyle
yapmýþtýk. Gidersiniz bir kütüphaneden, çok iyiyseniz bir ansiklopediden o maddeyi
bulursunuz, sonra onu yazarsýnýz, güzel bir þeye koyar, hocaya verirsiniz, hoca da size,
"Aferin, çok güzel olmuþ. Þekillerin de çok güzel. Al sana 5", bu, yazý deðil ki; kopya.
Halbuki istenen, deðiþik yerlerden özümseyip, kendine özgü bir þey yazmasý. Bizim
öðrencilik hayatýmýzda böyle bir þey yoktu. Üniversitede de çok nadir vardýr. Hoca
olarak bizler de alýþkýn deðiliz. Onun için yazma alýþkanlýðýmýz pek yok. "Odamýz
acaba ne yapabilir?" diye düþünüyorum; ama, daha ilkokul, ortaokul seviyesinde çocuklarý
okumaya, yazmaya alýþtýrmayla baþlamak lazým. "Deðiþik konularda bize bir proje
yap. Basit bir þey olabilir; ama siz yazacaksýnýz, siz yapacaksýnýz" þeklinde olacak.

Ben, kendimden de biliyorum. Bazen bir þeyi uzun uzun oturup, yazmaktan, þahsen
pek hoþlanmýyorum. Bir araþtýrmayý yapmaktan çok zevk alýyorum; ama, her þeyi
yapýp, ortaya koyup, sonucu çýkardýktan sonra, "bu, ne kadar güzelmiþ" diyorum.
Ondan sonra beni dövmeniz lazým ki, ben onu, bir makale haline getireyim.
Arkadaþlarýmýzýn pek çoðunda da bunu görüyorum. Ben, bir bölüm baþkaný olarak
arkadaþlarýma bakýyorum, tezler bitirilmiþ, "Çok güzel. Bundan bir makale yazýn"
diyorum, "yazacaðýz" diyorlar, asistana veriyorlar. Asistan, her defasýnda "tamam hocam,
yazýyorum" diyor; ama o "tamam"lar bir iki sene alýyor. Böyle bir durumumuz var.

Þimdi burada Oda olarak, toplumsal olarak bizi yazmaya ve okumaya yöneltecek
bir mekanizma bulursak, o zaman dergilerdeki makale sayýsýnda çok büyük bir sorun
olmaz. Belki bölüm baþkaný olarak tek yapabileceðimiz, en azýndan bizim genç
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elemanlarýmýzý zorlayarak, bitirdikleri, yazdýklarý tezlerle ilgili olarak Odanýn dergilerinde
yayýnlamalarý için onlarý zorlamak. Ne kadar baþarýlý olacaðýmýzý bilemiyorum. Ben de
uðraþýyorum; ama henüz çok büyük bir baþarý saðlamýþ deðilim.

Dinlediðiniz için teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Abdülkerim Kar'a teþekkür ediyoruz.

Ben, bir sonraki konuþmacýya söz vermeden evvel bir çaðrýda bulunmak istiyorum.

Biliyorum ki, aramýzda bazý dekan arkadaþlar var. Bir tanesi konuþtu. Onlarýn bir
de temsil mahiyeti var. Mühendislik fakültesinin dekanlarý. Onlarý, söz almaya davet
ediyorum.

Ýkincisi; henüz bilim kadýnlarýnýn bir tanesi konuþmadý. Lütfen þu zinciri kýrýn. Onlarý
da söz almaya davet ediyorum.

Þimdi söz sýrasý, Karadeniz Teknik Üniversitesinden Prof. Dr. Temel Savaþkan'da.
Lisansüstü eðitim-öðretim, üniversitenin genel yapýsý ve durumu, araþtýrma-geliþtirme
çalýþmalarý, yayýn faaliyetleri ve bilim ahlâký üzerinde söz almak istedi.

Buyurun efendim.

Prof. Dr. TEMEL SAVAÞKAN

(Karadeniz Teknik Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Teþekkür ederim Sayýn Baþkan. Deðerli katýlýmcýlarýn hepsine saygýlarýmý sunuyorum.

Bölüm baþkanlarý-Oda buluþmasýnýn ikinci toplantýsýný gerçekleþtirdikleri için Makina
Mühendisleri Odasý yetkililerine özellikle teþekkür etmek istiyorum. Ýlk toplantýya
katýlmýþtýk. Oradaki toplantýda, hatýrladýðým kadarýyla belki biraz daha heyecanlý
konuþmalar oluyordu. Konuþmalar, daha heyecanlýydý. Yalnýz beni sevindiren birkaç
husus oldu. Özellikle oraya döneceðim; ama yayýn faaliyetlerinde arkadaþlarýmýzýn
gösterdiði titizlik, duyarlýlýk ve özellikle Yayýn Komisyonunda görev alan arkadaþlarýn
çalýþmalarý, beni gerçekten sevindirdi.

Þimdi tabii böyle bir toplantýda, hani bu belirli, keskin sýnýrlarla sýnýrlandýrýlmadýðý
için, tabii burada aklýmýza ne geliyorsa, onlarý size arz etmek, sunmak istiyoruz. Ben,
Sayýn Baþkana söz isteðimi sunarken, bazý konular aklýma geldi. Bunlar, genel konulardýr.
Aklýma ne geliyorsa, irticalen onlarý sizlere arz etmeye çalýþacaðým.

Bizler, eðitimci olarak makina mühendisliði eðitimi vermeye çalýþýyoruz. Tabii bunlarý
yaparken, hepimizin birtakým tecrübeleri, deneyimleri oluyor. Zaman zaman bazý
güçlüklerle karþýlaþýyoruz. Tabii bir bakýma burada, bunlarý ortaya koyarak, belki ikili
görüþmelerde, teke tek görüþmelerde bazý çözüm önerileri de ortaya koymanýn yararlý
olacaðý kanaatindeyim.
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Þimdi ben, izin verirseniz kendi bölümümden çok þýk bir özet bilgi vermek istiyorum.
Karadeniz Teknik Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölümü, tabii oldukça eski bir
bölümdür; en eski üçüncü makina mühendisliði bölümü. Buradan, çok sayýda eleman;
mühendis yetiþmiþ ve hatta akademisyen yetiþmiþtir. Bizde, 6 ana bilim dalý vardý.
Buna, bu sene 7'incisini ekledik. Otomotiv Ana Bilim Dalýný açmýþ bulunuyoruz.

Üniversitelerimize genel olarak baktýðýmýzda, makina mühendisliði bölümü genelde,
3'e kadar çýkabileceðimiz bir sýnýflandýrma ile; yani deðiþik sýnýflar olarak verilmekte.
Üniversitelerimizi þöyle sýnýflandýrabiliriz diye düþünüyorum: Tabii bu, bilimsel bir
sýnýflandýrma deðil. Biliyorsunuz Ýstanbul Teknik ve Yýldýz Teknik'te Makina Fakültesi
var. Bizim modelimiz KTÜ modeli; mühendislik mimarlýk fakültesi. Buna, bazý
üniversitelerimiz de dahil. Orta Doðu Teknik Üniversitesinde Mühendislik Fakültesi
ve Makina Mühendisliði, bunun içerisinde yer alýyor.

Biz bunu, Akademisyen arkadaþlarýmýzla kendi bölümümüzde uzun süre tartýþtýk.
Bizde eskiden Makina-Elektrik Fakültesi vardý, Ýnþaat-Mimarlýk Fakültesi ve Yer
Bilimleri Fakültesi vardý. Bunun, tabii birtakým nedenleri var. Bizim üniversitemize bir
�Makina Fakültesi� kurulmasý için Bölüm Kurulunda karar aldýk, bunu dekanlýk
aracýlýðýyla yazdýk; ancak bu zamana kadar maalesef bir giriþim olmadý. Ben, bir iki
hafta önce bunu tekrar dile getirdim ve bu konuda iþlemin baþlatýlmasýný istedim.

Þimdi bunu söylerken amacýmýz þu: Eðitim-öðretimden bahsediyoruz. Eðitim-
öðretimin iyileþtirilebilmesi için tabii ki ödenek gerekli. Eðitim araç-gereçlerinin
iyileþtirilmesi gerekiyor. Bizim fakültemizde, mimarlýðý da sayarsak 11 tane bölüm var.
Makina Mühendisliði Bölümü, oldukça geniþ. Bizimde, bazý fakülteler kadar geniþ bir
iþ hacmimiz var, bürokratik iþlerimiz ve yazýþmalarýmýz var. Öðrenci sayýmýz fazla,
buna karþýlýk ödeneklerimiz yeterli olmuyor. Bir de Üniversite Yasasýnýn; 2547 Sayýlý
Yasayý düþünürseniz, biliyorsunuz rektörler, bu konuda ödenekleri, istediði alanlara
kaydýrabiliyorlar.

Biz bir mastýr program yaptýk. Bölümümüze gerekli olan araç-gereç; yani makina
teçhizatýnýn hepsini, özellikle laboratuvarlarýn temel ölçüm aletlerinin yenilenmesi, deney
düzeneklerinin yenilenmesi için bayaðý bir çalýþmalar yaptýk; fakat her sene bunlarý
vermemize karþýn, -eminim ki sizlerin de ayný sorunlarý vardýr- isteðimiz yüzde 5 oranýnda
bile gerçekleþmiyor. Bunu ben, "o yönetim, bu yönetim" diye ayrým yapmadan
söylüyorum. Bazý yönetimler geliyor, bir bölüme veya baþka bir fakülteye büyük
miktarda kaynak aktarýrken, bir bölüme yeterli oranda kaynak aktarmýyor. Dolayýsýyla
biz, Makina Mühendisliði Bölümü olarak, bu konuda çok þanslý olduðumuzu söylemem
mümkün deðil. Tabii en basit bir çekme-basma cihazýný düþünürseniz, elimizdeki
olanaklarla bir þeyler yapmaya çalýþýyoruz.

Malzemeciler için bir elektronik ölçme almýþtýk. Onun onarýmýnda dahi bazý
zorluklarýmýz oluyor; yani ödenek sýkýntýsý var. Tabii olayýn nedenine fazla inmiyorum;
ama, demek ki temel ölçüm aletlerinin, öðrencilere yaptýrdýðýmýz deneylerin
modernleþtirilmesi gerekiyor. Ýstediðimiz sarf malzemeyi zamanýnda alamýyoruz. Bunlar,
esas sorunlardan biri. Tabii bunlarýn düzeltilmesi için biz, "Fakülte olursak belki biraz
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daha ödeneðimiz artar, istediðimiz araç-gereci alma olanaklarý ortaya çýkar" diye
düþündük. Ümit ederim yeni yönetimimiz, yeni rektörümüz bunu olumlu karþýlar da,
böylece biz de bir makina fakültesine kavuþmuþ oluruz.

Aklýma gelen diðer bir konu þu: Arkadaþlarýmýz, çok güzel konulara deðindiler.
Onlara da atýfta bulunarak bir iki konuya daha deðinmek istiyorum. Lisans eðitiminde
gördüðüm bir iki þey var. Temel derslerin yanýnda, meslek dersleri veriyoruz. Bir de
biliyorsunuz bitirme çalýþmasý, makina-proje ve staj konularý var. Maalesef
öðrencilerimiz, bu bitirme çalýþmasý ve makina-projeye gerektiði kadar önem
vermiyorlar. Tabii ki bu bitirme çalýþmasýyla öðrenciler, bir teknik raporun nasýl
yazýlacaðý; yani sorunun ortaya konulup, orada bir tez yazýmý veya bir teknik raporun
yazýmý konusunda birtakým deneyimler elde ediyor. Proje yaparken, tasarým yapýyor,
malzeme seçiyor.

Mesela laboratuvarda yaptýðýmýz bütün deney düzeneklerini biz, kendimiz imal
etmeye çalýþtýk ve orada, böyle ufaktan baþlayarak geliþtirdik. Biliyorsunuz tasarým,
sürekli tekrarlanan bir prosestir ve sürekli yenilenir. Bir makina yaptýðýnýz zaman, pat
diye çalýþmýyor. Bunun, birtakým sorunlarý oluyor. Öðrencilerimizin hem yetiþmesi,
hem de hayata daha iyi hazýrlanmasý bakýmýndan bu konulara daha fazla önem verilmesi
gerektiði kanaatindeyim. Özellikle bu laboratuvar raporlarýnýn -biliyorsunuz genel bir
hastalýðýmýz- yazýmýnda o, ondan bakýyor ve aynýsýný yazýyor. Halbuki burada öðrenci,
kendine özgü bir þeyler yazmaya kalksa, kendisini hayata çok daha iyi hazýrlar, çok
daha yararlý olur.

Bizim, lisansüstü eðitimimizde de bazý sorunlarýmýz var. Eminim sizlerde de olabilir.
Bir defa Karadeniz Teknik Üniversitesi olarak merkezden uzak olmamýz nedeniyle,
birtakým sorunlarýmýz var. Bu sorunlarýn baþýnda ne geliyor? Sanayi kuruluþlarýmýz
fazla yok. Öðrencilere iyi bilgi vermeye çalýþýyoruz, iyi yetiþtirmeye çalýþýyoruz; ancak iþ
bulamadýðý için, bizde yeterli sayýda öðrenci sýnava girmiyor; yani lisansüstü eðitime.
Eðitime gelen öðrencimiz yeterli deðil. Ýlk defa geçen sene 15 civarýnda bir öðrenci
alabildik. Halbuki bizim oradaki kadromuz çok yeterli. Biz, belki de 50 tane lisansüstü
öðrencisi, yüksek lisans öðrencisini her yýl alabiliriz; fakat LES puaný veyahut da
mezuniyet ortalamasý gibi birtakým koþullar ileri sürülüyor. Bunlardan dolayý az öðrenci
geliyor.

Tabii az öðrenci gelirse, biliyorsunuz hocalarýmýzýn yaptýðý araþtýrmanýn itici gücü
nedir? Lisansüstü öðrencileridir. Lisansüstü öðrenciniz yoksa, ciddi bir araþtýrma
yapamazsýnýz. Ýmkânsýz demeyelim; ama, çok az oranda olmaktadýr. Zaten Araþtýrma
Fonuna yazdýðýnýz önerileriniz de mutlaka ya bir tezin yapýlmasýna yöneliktir, yahut da
bir ekip çalýþmasýdýr. O nedenle bu, nasýl geliþtirilebilir? Tabii bunu yýllardýr konuþuyoruz.
Ben, çok deðiþik toplantýlara katýldým. Daha önce, TÜBÝTAK'ýn düzenlediði Bilim
Þurasý tarafýndan  yapýlan bütün toplantýlara üniversitemizi temsilen katýldýk. Maalesef
bu konularý çok güzel konuþuyoruz; ama, bazýlarý kâðýt üzerinde kalýyor. Arzu ediyoruz
ki, bu görüþtüðümüz konular uygulamaya konulsun. Bu yayýn konusu beni sevindirdi.
Onu baþtan söyledim, insan bir þeyler görünce, gerçekten seviniyor.
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Þimdi bu üniversite-sanayi-devlet iþbirliði konularýnda daha somut adýmlar atmak
gerekiyor. Burada Oda ne yapabilir? Biz, Trabzon yöresinde, Makina Mühendisleri
Odasýyla çok iyi bir iliþki içerisindeyiz. Bu arkadaþlarýmýz bize, her türlü desteði veriyorlar.
Onlara da huzurunuzda teþekkür etmek istiyorum.

Mesela biz, onur öðrencilerini topluyoruz. Oda, bunlarý motive etmek bakýmýndan
gerekirse bütün masraflarý Oda karþýlýyor, bize her türlü desteði veriyor. Öðrencilerimizi
mesleðe alýþtýrma konusunda Odayla iyi bir iliþki içerisindeyiz ve bundan sonra da
bunun devam edeceðine inanýyorum. Gelen öðrenciler için "hoþ geldin" etkinlikleri
düzenliyoruz ve makina mühendisliði alanýný sevdirmeye çalýþýyoruz. Zaten iþin baþý
sevgidir. Eðer mesleði severse, o öðrenci, o eleman baþarýlý olur. Lisansüstü eðitimde,
demek ki sayý olarak sorunlarýmýz var. Ýkincisi; lisansüstü eðitimde ve tez çalýþmalarýnda,
yine bazý olanaklar karþýmýza çýkýyor.

Buradaki hocalarýmýzdan Süleyman Karadeniz Hocamýz, -Kendisi Ispartalýdýr; ama,
soy ismi Karadeniz'dir- deneysel çalýþmalardan bahsetti; "deneysel çalýþma ile teorik ya
da sayýsal çalýþmalar" dedi. Gerçekten deneysel çalýþma yapmak kolay deðil Sayýn
Hocam. Örneðin biz, "yeni bir yöntemle, malzemenin mukavemetini artýralým" dedik.
"ECAP Yöntemi (Açýlýr kanalda basma yöntemi ile malzemelerin mukavemet
deðerleri)" diye bir yöntem var; yani bir kanalda basýyorsunuz. Kalýp yapacaðýz. Kalýp
yapabilmek için eþ kanal açýlacak. Tabii bu iþ, normal torna tezgâhýnda olmuyor. "Bunu
CNC yapar" derken, en sonunda elektro erozyon yöntemi olmasý gerektiðine karar
verdik; çünkü yüzey çok hassas olacak. Bunu Trabzon'da yapamýyoruz, Samsun'da
yapamýyoruz. Ankara'da da olmadý. Ýstanbul'a gönderdik, ora da dediðimizi yapmadý.
Neticede bunu aldýk, bir sürü de para harcadýk. Preste bastýk; ancak ýsýl iþlem verirken,
ýsýl iþlem çatlaðý oluþtu, pat diye çatladý; yani imkânsýzlýklar var. Aþaðý yukarý 6 ay geriye
attý ve bir sürü para gitti. Deneysel çalýþmanýn zorluklarý var.

Bu bakýmdan, ben de ayný görüþe katýlýyorum. Tabii her çalýþma kendine özgüdür,
kendine ait deðeri vardýr; ama orijinal olmasý bakýmýndan deneysel çalýþmalara daha
sýcak bakýyorum. Öðrencilerimize ölçtürerek onu yaptýrmak daha yararlý; ama, bu
demek deðil ki teorik çalýþmalar daha az kalitededir. O alanda çalýþan arkadaþlarýmýzý
da tabii ki teþvik etmek lazým; ama deneysel çalýþma gerçekten zor. Eðer bir ödül
verilecekse, yahut da teþvik edilecekse, hem deneysel, hem teoriyi birleþtirmiþ arkadaþlara
daha fazla ödül verilmesi gerekir diye düþünüyorum. Tabii ki özgün çalýþmalar,
laboratuvarda elde edilen veriler, arazi çalýþmalarý, vb., bu deneysel çalýþmalardan daha
iyi sonuçlar alýnabilir, daha özgün çalýþmalar, daha özgün yayýnlar çýkarýlabilir diye
düþünüyorum.

Tabii bu arada unuttuðum çok konular var da, tekrar yayýn konusuna dönmek
istiyorum. Bu defa arkadaþlarýmýzý, bu konuda çok duyarlý gördüm. Tabii amacýmýz,
ülkemizdeki yayýn sayýsýný hem nitelik, hem nicelik bakýmýndan geliþtirmek. Bu bakýmdan
Mühendis ve Makina Dergisi yayýn organlarý ve yetkili arkadaþlar, bu konuda bayaðý
titiz çalýþmalar yapýyorlar. Bize geldiði zaman, biz de katký saðlamaya çalýþýyoruz.
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Süleyman Sarýtaþ Hocamýzýn söylediði gibi ve diðer arkadaþlarýn da tasvip ettiði gibi
bunun Engineering Ýndex'e girmesi tabii hepimizi sevindirecektir. Gönül arzu eder ki,
Science Citation Index'e girelim. Ýleride hedefi böyle tutalým. Ben bunu, birinci toplantýda
söyledim.

Þu da var: Bizde, Kemal Gürüz Bey rektör olduðu zamanda, biz ilk defa ödül
kurulunu oluþturduk. O zaman bana da görev verdi ve �Yurtdýþý Yayýnlarý Özendirme
Kurulu� olarak, onun yönergesini hazýrladýk. Doðan Turan vardý. Orta Doðu Teknik
Üniversitesinde. Belki tanýyanlar vardýr. Bu hocamýzla beraber, bu iþin içine girdik.
Tabii ki ödül olunca, biraz parasal destek saðlandýðý için, yurtdýþý yayýnlarý cazip geldi.
Gerçekten o yýllarda üniversitemizde, yurtdýþý yayýnlarda bir artýþ olduðu söylenebilir.
Doðrudur; fakat daha sonraki yýllarda bu ödül, Sayýþtay Denetçisine takýldý ve yasal
dayanaðý olmadýðý için ödül verilemedi. Bazý üniversitelerimiz bunu döner sermayeden,
bazýlarý deðiþik fasýllardan vermeye çalýþtýlar; ama bunun da, vakýflar aracýlýðýyla
verilemeyeceði ortaya çýktý. Tabii ki bu teþvikin, bir þekilde yapýlmasý lazým. TÜBÝTAK'ýn
verdiði 100-200 milyonluk ödül, yayýn masraflarýný karþýlamýyor. Bunu teþvik etmek
lazým; fakat bu yeterli mi?

Ülkemizde yaptýðýmýz ve Türkçe olarak yazdýðýmýz yazýlarýn sayýsýný artýrmak
zorundayýz. Önce kendi dilimize sahip çýkmalýyýz. Zaten ben, her zaman þunu söylemeye
çalýþýyorum: Akademisyenler olarak Türkçe'ye biz sahip çýkacaðýz. Görüyorum ki,
sahip çýkmasý gerekenler de bazen sahip çýkamýyor; fakat bundan da öte biz, kendi
sanayicilerimize bazý mesajlar vermek zorundayýz.

Ben, uzmanlýk alaným olmamakla birlikte, metal kaplama konusunda birkaç çalýþma
yaptým. Yan çalýþma olarak, yurtdýþýnda yaptýðým çalýþmalarýn bir uzantýsýydý. Bu, benim
esas uzmanlýk alaným deðil; ama, size þunu söyleyebilirim ki, metal kaplama konusunda
Türkiye'nin her tarafýndan; devlet kuruluþlarýndan, özel sektörden çok büyük istekler
geldi. Demek ki burada bir bilgi boþluðu var. Bu, küçük bir örnek. Bu yaptýðýmýz
çalýþmalarý, burada Türkçe olarak yayýnlamanýn da çok büyük yararlarý var. Bunlar,
birbirinin alternatifi deðil. Ýkisini de beraber yürütmek zorundayýz. Biz, akademisyenler
olarak hem yurtdýþýný, hem yurtiçini beraber götürmek durumundayýz. Bizim
öðrencilerimiz puan nedeniyle; yardýmcý doçent olabilmek için yurtdýþý yayýný yapmak
durumunda. Mesela "Hocam, bunun puaný az" diyor. Buradaki arkadaþlar, bunu dile
getirdiler; ama tabii ki burada Türkçe yayýn da yapmak durumundayýz. Ben, bu sýra, o
konuda çok iyi faaliyet gösterdiðimi söyleyemem. Yurtdýþýnda birtakým faaliyetlerimiz
oldu; ama yurtiçi yazýlarýmýzý biraz ihmal ettik. Bizim alanýmýzdan Mühendis ve Makina
Dergisine veya endüstri mühendisliði alanýndaki dergilere yazý yazmalarýný ben de
öneriyorum ve çok yararlý olacaðý kanaatindeyim.

Þu anda aklýma gelenler bunlar. Tabii "üniversite" dediðimizde, bunun mevzuatýndan
tutun da, laboratuvar imkânlarýna, iþleyiþe ve gelen rektörün karakterine, atanan dekana
kadar çok deðiþik boyutlarý var. "Biz, bölüm baþkanýyýz" diyoruz. Bölüm baþkaný;
ama yetkimiz ne kadar? Aramýzda, dekan arkadaþlarýmýz da var. Tabii dekanlarýn da
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etkili olmasý lazým. Bölüm baþkaný, biliyorsunuz öyle karar mercii deðil. Biz, öneride
bulunuyoruz, bölüm akademik kurulunu, bölüm kurulunu topluyoruz; fakat bu,
icabýnda ileri doðru gitmiyor. Biraz önce arkadaþlarým söyledi, dekanlýktan yukarý
çýkmayabilir. Yukarý çýksa, istediðimizi gerçekleþtiremeyebiliyoruz; Rektör adaylarýndan,
"bölümlerin dediðini yapacaðýz, soracaðýz, þunu atarken bunu yapacaðýz, bunu yaparken
size soracaðýz" gibi laflarý sýk duyuyoruz; ama iþ icraata geldiði zaman, aksi uygulamalarý
da görmek maalesef mümkün oluyor.

Þunu da söyleyeyim: Ben üniversitelerde, rektör yardýmcýlýðý da dahil olmak üzere
deðiþik alanlarda idarecilik yaptým. Bölüm baþkanlýðý görevinin, öðrenci yetiþtirmekte,
akademik hayata katkýda çok daha önemli olduðu kanaatindeyim. Zorluklarý fazla;
ama yine buna raðmen, yetkisi olmamasýna raðmen, bizlerin bölüm baþkanlarý olarak
-Tabii dekanlara da saygýlar sunuyoruz. Onlarýn da görevlerini yapacaklarýna inanýyoruz-
bu mücadeleyi sürdürmenin ve bizim yapacaðýmýz her türlü iyileþtirme çalýþmasýnýn
çok yararlý olacaðý kanaatindeyim.

Efendim, burada noktalýyorum ve hepinizi saygýyla selamlýyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Savaþkan'a teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý, Süleyman Demirel Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný
Prof. Dr. Mustafa Bayhan'da. Meslek içi eðitim ve kalite konusunda görüþlerini dile
getirecek.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. MUSTAFA BAYHAN

(Süleyman Demirel Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, Sayýn Genel Baþkan, Oda yöneticileri, sayýn dekanlar ve bölüm

baþkanlarý, Makina Mühendisleri Odasý iki dönemdir çok iyi çalýþmalar yapýyorlar. 25
adet kongre-kurultay düzenlenmiþ ve bu düzenlemelerde, düzenleme kurullarý, yürütme
kurullarý ve danýþma kurullarýna üniversitelerden elemanlar katýlmýþlardýr. Bu, çok takdir
edilecek bir çalýþmadýr.

Bölüm Baþkanlarý-Makina Mühendisleri Odasý buluþmasý 19 Ekim 2002'de yapýlmýþ
ve bugün de, ikincisini burada birlikte gerçekleþtiriyoruz. Gerçekten takdirle karþýlanmasý
gereken bu çalýþmalar, öncelikle çok faydalý olmaktadýr. Biz üniversite elemanlarý,
maalesef bir araya gelemiyoruz. Bu vesilelerle bir araya gelip, birçok akademik çalýþmalarý,
kongreleri burada düzenleyerek, faydalý birçok görüþmeler yapabiliyoruz.

Makina Mühendisleri Odasý, bugüne, çok zor þartlarda gelmiþtir. Eskiden makina
mühendisi neydi, fabrikalara nasýl girmiþti, nasýl çalýþmaktaydý? Eskiden makina
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mühendisleri fabrikalarda ve sanayide çalýþmýyorlardý. Belki çok deðiþik gelecek.
Sanayiciler, "Bir makina mühendisi, fabrikalarda ne iþ yapar?" diye bizlere sordular. O
zamanlar ustalar, ustabaþlarý en yüksek paralarý alarak, en iyi iþlerde çalýþýyorlardý.
Sanayiciler, ustalara verdikleri yüksek paralarý ekonomik olarak düþürmek için, bunlarýn
yanýna iki makina mühendisi vererek, bunlarýn hangisi baþarýlýysa, diðerini ve ustabaþýný
çýkararak iþlerine devam etmekteydiler.

Makina Mühendisleri Odasý�na, o günlerde düþen görevler çok fazlaydý. Þöyle ki: Ýl
temsilcilikleri yoktu. Proje tasdiki için büyük illere gidilmekteydi. Mesela 1972 senesinde
ben serbest çalýþýyordum. Proje tasdiki için; araç projesi, klima projesi veya aklýnýza
gelen diðer projeler için Ýzmir'e gidiyorduk. O zamanlar Türkiye'de 5-6 bin tane makina
mühendisi vardý. O günkü þartlardan, bugünkü þartlara gelinmiþtir. Bugünkü þartlarda
Denizli'de her fabrikada 10'ar, 20'þer tane makina mühendisi var ve AR-GE çalýþmalarý
yapýlmakta. Zaten Denizli'nin veya Gaziantep'in veya Bursa'nýn il sýnýrlarý içine girdiðiniz
zaman, farký anlýyorsunuz.

Makina Mühendisleri Odasý, düzenlediði çalýþmalarda, kongre, sempozyum
katýlýmlarýnda iþbirliði yapýlmasý lazým. Makina mühendisliðinin kalitesinin yükseltilmesi
çok önemli bir olay. Bunu nasýl yapmamýz gerekmektedir? Bunu çok iyi düþünmemiz
lazým. Meslek içi eðitimler için gerekli ders notlarý, hoca, vs. iþbirliði yapýlmalý. Oda
yayýnlarýna destek verilmeli.

Oda yayýnlarýnýn, gerçekten bir akademik çalýþma içerisinde olduðunu görüyorum.
En azýndan kalitesini yükseltiyor; ancak ben istiyorum ki, Ýngilizce bir yayýn olmalý ve A
sýnýfý yayýn sýnýfýna girmeli ve orada yayýn yapabilmek için öðretim üyeleri can atmalý.
Bu da tabii önemli bir þey.

Þube etkinliklerinde ortak iþbirliði yapýlmalý. Öðrenci üye sayýlarý artýrýlmalý, staj
konularýnda iþbirliði yapýlmalý. Tabii burada meslek içi eðitimlerde, öðrencilere sertifika
verilmelidir. Özellikle son sýnýf öðrencilerine bu sertifikalar verilmeli ve öðrenciler bitirdiði
anda hayata atýlabilmelidir.

Sayýn Baþkanýmýz, öðretim üyelerine düþük ücretler verildiðinden bahsetti. Gerçekten
bu, bugün halletmemiz gereken en büyük problemlerden bir tanesidir.

2547 Sayýlý Kanuna göre makina mühendisliði eðitimi kalitesinin kontrol edilmesi
lazým. Öðretim üyelerinin kalitesi bugün, YÖK kanunlarýyla kontrol ediliyor. Gerçekten
gün geçtikçe zorlaþtýrýlýyor.

AR-GE çalýþmalarýna pay ayrýlmalý ve yapýlan çalýþmalar, ülke çýkarlarýna faydalý
olmalýdýr.

Makina Mühendisleri Odasý�nýn, özellikle eski, birçok faydalý yayýnlarý var. Bu
kitaplarýn mevcutlarý bitmiþ ve bunlarýn birim sistemleri bugün terkedilmiþ. Makina
Mühendisleri Odasýnýn, gerçekten güzel bir yayýn yelpazesi var, çok güzel kitaplarý var.
Bu eski kitaplarý, özellikle tercüme olan kitaplarý güncelleþtirip, bunlarý yayýnlarsa, çok
faydalý olacaðý kanaatindeyim.
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Makina Mühendisleri Odasý, -beklentilerimiz tabii çok- yurtdýþý kongrelere, tebliðle
katýlan öðretim üyelerine sponsorluk yapmalý. Bu kiþilerin sempozyum katýlým ücretlerini
veya yol paralarýný karþýlamalý. Özellikle baþarýsý yüksek olan makina mühendisliði
öðrencilerine parasal ve harç gibi desteklerde bulunabilir.

Meslek içi eðitimde, uzmanlýk eðitimi kurslarýnda, üniversite hocalarýna da yer
verilmeli ve özellikle bu konularda, teorik bilgilerin tazelenmesi açýsýndan, mesela klima,
ýsýtma, havalandýrma konusunda bilgileri tazelenmeli. Araç projelerinde taþýt dinamiði,
ön düzen geometrisi gibi konular tekrar edilmeli. LPG konusunda genel gaz, doðalgaz,
hidrojen gibi çeþitli gazlarýn, genel gaz denklemleri ve uygulamalarý tekrar edilmeli.
Tabii bu arada makina mühendisi arkadaþlarýmýz da, uygulamalarý anlatmalýlar ve
dolayýsýyla sertifikayý alan kiþiler, hem teorik bilgilerini tazelemeli, hem de uygulama
yönünden aldýðý sertifikayý hak etmelidir.

Makina mühendisliðinin kalitesinin artýrýlmasý yönünde -çeþitli arkadaþlarýmýz da
bunu gündeme getirdiler- "LES sýnavý" diye bir þey var; lisans eðitim sýnavý. Eðer biz
bu sýnavý, "makina mühendisliði lisans eðitimi sýnavý" olarak yapabilirsek, -belki buna
Makina Mühendisleri Odasý önderlik yapabilir- kalite ve akreditasyon yönünden çok
önemli olacaktýr. Týpçýlarýn TUS sýnavý var, kalitelerinin yükselmesinde büyük bir önem
arz etmektedir. Böyle bir sýnav, faydalý olur kanaatindeyim. Uzmanlýk eðitiminde,
öðrencilere de katýlma hakký saðlanmalý. Bunu geçende de söyledim; ama herhalde bu
konuda bir geliþme olmadý. Uzmanlýk eðitimi kurslarýna katýlabilecek kimseler, eðer
böyle bir makina mühendisliði lisans eðitimi sýnavý olursa, "o sýnavdan, þu puanýn
üzerinde olanlar, meslek içi kurslarýna katýlabilir" denmeli ve dolayýsýyla belli bir seviyeyi
ve kaliteyi kendi kendimize getirebiliriz.

Özellikle bizim, tecrübeli makina mühendislerimiz var. Sanayide çalýþmýþlar, belli
bir düzeyde tecrübe elde etmiþler. Biraz önce arkadaþýmýz dedi, uygulamalý çalýþmalar
zor, gerçekten zor; ama, bu tecrübeli makina mühendisi arkadaþlarýmýzdan istifade
edersek,  onlarýn çalýþmalarýnýn tecrübelerini bir yayýn haline getirip, iþbirliði içerisinde
bir yayýn yapýlabilir. Tabii burada da Odanýn desteði olursa, daha da güzel olacaktýr.

Makina mühendislerimiz, özellikle liselerden itibaren desteklenmeli; yani makina
mühendisliðinin ne olduðunu biz, liselerden itibaren tanýtýrsak, çok yerinde olur. Yüksek
puanla girilen liseler nedir? Fen liselerine biz, makina mühendisliðinin ne olduðunu, gerçek
hayatta ne gibi iþ alanlarý olduðunu iyi bir þekilde tanýtýrsak, dolayýsýyla makina
mühendisliðinin kalitesini yükseltmiþ oluruz. 18. tercihle makina mühendisliðine gelmiþ
bir arkadaþtan, çok faydalý bir þey elde etmemiz gerçekten zor. Demek ki önce malzemeyi
kaliteli almalýyýz. Eðer kaliteli malzeme gelirse, kaliteli makina mühendisi çýkacaktýr. Bu,
doðal bir þey. Makina mühendisleri, maalesef merkezi sistemde görülen hatalardan dolayý,
birinci sýnýfta yarýdan fazlasý kararsýz. Ýkinci sýnýf da yarý yarýya kararsýz. Eðer birinci ve
ikinci sýnýftaki öðrencilere Makina Mühendisleri Odasý bir tanýtým veya bir teþvik yaparsa,
makina mühendislerinin kalitesinin artacaðý yönünde görüþlerim var.
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Ýþ bulma konusunda benim þöyle bir önerim var: Isparta Mühendislik Fakültesi,
1976 yýlýnda kurulmuþ ve 28 yýllýk bir geçmiþi olan, 1500'ün üzerinde makina mühendisi
yetiþtirmiþ bir bölüm ve 10 yýldan fazladýr da ben, bölüm baþkanýyým. Isparta
Mühendislik Fakültesinin bir "yahoo" grubu var. Bu grup içerisinde herkes birbiriyle
haberleþiyor ve iþ ilaný olduðu zaman haber veriyorlar, kendi arkadaþlarý, o iþ ilanýna
müracaat ediyor. Eðer bizim Makina Mühendisleri Odasý, Internet'te böyle bir grup
kurarsa, özellikle genç arkadaþlarýmýzýn iþ bulmasý konusunda ve bir de mühendis
arayan arkadaþlarýmýz için de kolaylýk olacaktýr.

Makina mühendisi talepleri olan öðrencilerim bana bildiriyorlar; ancak birkaç aydýr
makina mühendisi bulmakta zorluk çekiyorum. Bölge olarak makina mühendisi ihtiyacýný
karþýlayamadýðýmýz kanaatindeyim; çünkü benim panoya astýðým ilanlara kimse müracaat
etmiyor. Demek ki daha iyi iþler buluyorlar.

Arkadaþlar, Makina Mühendisleri Odasý�nýn gerçekten iyi iþler yaptýðý kanaatindeyim.
Biz, bunlara katýlmalýyýz, onlarý desteklemeliyiz, takdir etmeliyiz ve öneriler getirerek
eleþtirmeliyiz. Bu tip toplantýlarýn çok faydalý olduðu kanaatindeyim. Makina
Mühendisleri Odasý�nýn bu seviyelere gelmesinden kývanç duyuyorum, gurur
duyuyorum.

Çok teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Mustafa Bayhan Hocamýza teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý, Balýkesir Üniversitesi Mühendislik Mimarlýk Fakültesi Makina Mühendisliði
Bölüm Baþkaný Doç. Dr. Ýrfan Ay�da. Mühendislik yazýlýmlarý, bilgisayar kullanýmý,
yabancý dil gibi, mühendislerin sorunlarý üzerinde görüþlerini ifade edecek.

Doç. Dr. ÝRFAN AY

(Balýkesir Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)

Sayýn Baþkan, teþekkür ediyorum.

Deðerli meslektaþlarým, bu saate kadar gerçekten çok güzel þeyler dinledik. Bundan
dolayý da, Odanýn bu toplantýsý için kendilerine çok teþekkür ediyorum.

Benim size anlatacaðým konu, mezun olmuþ olan makina mühendislerinin karþýlaþtýðý
sorunlarla ilgili olacak. Balýkesir Üniversitesinde Makina Bölümü, Türkçe eðitim yapýyor
ve öðrenciler yabancý dili, kendi istek ve arzularýyla, girdikleri 3-4 saatlik derslerle
öðrenmeye çalýþýyorlar; ama mezun olduklarý zaman da kendilerine, "Yabancý dil biliyor
musun?" deniyor. Bu bizim gibi birçok üniversitenin de problemi olabilir. O yüzden
size anlatmak istiyorum.
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Yabancý dil, ilkokulda, ortaokulda, lisede, üniversitede verildiði halde, nasýl oluyor
da üniversiteden çýktýktan sonra mezunlar, örneðin bir George'yi, Balýkesir'de
dolaþtýramýyor ve bunu, hiç kimse sorgulamýyor; yani dünya kadar okutman bu iþle
uðraþýyor, maaþ alýyor; ama karþýlýðý alýnamayan bir problem. Bunun, mutlaka
sorgulanmasý lazým. Kanaatimce bu, üniversite rektörlerinin veya YÖK'ün problemi
olabilir. Bunu dile getirmek istedim.

Ýkinci soru; "Bilgisayar kullanýyor musun, biliyor musun?" Süleyman Hocam,
bilgisayar tembelliðinden bahsetti. Bunun öðrenciler için geçerli olduðunu
zannetmiyorum; çünkü bilgisayar kullanýmý konusunda özellikle iþ sahiplerinin; elemaný
çaðýrdýklarý zaman ona, sadece Word'de bir yazý yazdýrmýyor; "bunun etrafýný süsle"
veya "yukarýdan bir dosya indir" veya "bunu, PowerPoint'te sun, daha sonra Excel'de
tablolara böl" gibi, çok deðiþik istekleri var.

Tabii öðrencilerin bu konuda birazcýk; hatta yüzde 50'nin üzerinde pratiðinin olmasý
gerekiyor. Belki üniversitede verilen derslerle, laboratuvarlarla, hatta kafelerle falan
çocuklar bunu çözmeye çalýþýyorlar; ama kanaatimce pratikte yüzde 50'nin üzerinde
bu iþle uðraþan ve belli bir beceri gösteren öðrencilerin iþ bulma olasýlýðý daha da iyi
olacak diye düþünüyorum.

Üçüncü olarak mühendislik yazýlýmlarý. Son yýllarda biliyorsunuz mühendislik
yazýlýmlarý bütün iþ kollarýnda, özellikle tasarým ve imalatta kendisini göstermeye baþladý
ve Türkiye'de de bunlar, çok kullanýlýr hale geldi. Deniyor ki; Pro-Engineer biliyor
musun?" veya baþka programlar soruyorlar. Böyle bir olayý bölümler, ödenek
yetersizliði nedeniyle genellikle pek karþýlayamýyorlar. Bunu belki, oda-üniversite iþbirliði
yapýlarak, birtakým kurslarla giderme imkâný olabilir. Bunun da dikkate alýnmasýný
istiyorum. Bu, tabii benim kendi düþüncem.

Bir de Ali Hocam bir konuya deðindi. Balýkesir Üniversitesinde bir arkadaþ,
laboratuvar cihazlarýyla uðraþýyor. Hakikaten Hüseyin Bulgurcu diye, bir arkadaþýmýz
var. Kendisi, pratikte çok iyi; ama ne yazýk ki, yabancý dil hadisesinden takýldý, bir türlü
ilerleyemiyor. Gerçekten güzel bir arkadaþ ve bugüne kadar 10-15 tane cihazý kendisi
imal ediyor ve Milli Eðitim birçok meslek lisesine bunlarý gönderiyor, hatta üniversitelerin
birçok bölümlerine veriyor. Kendisinin pratiði çok iyi. Bunu hatýrlatmak istedim.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Teþekkür ediyoruz.

Yýldýz Teknik Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný Prof. Dr. Olcay
Kýncay, stajlar ve Oda iþbirliði konusunda söz aldý. Söz alan ilk bayan konuþmacýmýz.
Kürsüye davet ediyoruz, buyrun efendim.
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Prof. Dr. OLCAY KINCAY

(Yýldýz Teknik Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Efendim, þimdiye kadar olan konuþmalardan þunu gözlemledim: Odamýz, çok

güzel bir iþbirliðine neden oldu; çünkü konuþulan konular, hepimizin ortak konularý ve
zannediyorum el ele verirsek ve gönül gönüle verirsek, bunlarýn problemini birlikte
çözme ve birlikte ilerleme olanaðý bulacaðýz.

Biz, Yýldýz Teknik Üniversitesi Makina Mühendisliði olarak 2300 öðrencisi olan
büyük bir bölümüz. Tabii büyüklük, en iyi bölüm olmak demek deðil. Onu vurgulamak
istemiyorum. Sadece büyük konumuzun staj olduðunu belirtmek istiyorum.

Biz, Ýstanbul Þubemize baþvurarak, elimizdeki 1800 kadar staj yerini kendilerine
verdik. Amacýmýz þuydu: Zaman içerisinde birikmiþ olan staj yerlerimizi güncellemek
istiyorduk; çünkü öðrencilerimizin bir kýsmý, gittikleri yerlerde stajlarýný yapamýyorlardý.
Firma onlarý gezdiriyordu ve naylon staj defterleri elimize geliyordu.

Bir kýsým iþyerlerinde ise mühendisler ayrýlmýþtý; ustabaþlarý ve firma sahipleri vardý,
defterleri onlar imzalamaya çalýþýyorlardý. Bunlarý tespit ettiðimiz için, bir kýsmýný kendimiz
ayýklamýþtýk; ama ayýklayamadýðýmýzý odamýzdan rica ettik ve onlarýn hepsini, büyük
bir özveriyle güncellediler. Bunun arkasýndan bütün stajla ilgili formlarýmýzý,
yönetmeliklerimizi ve staj yerlerimizi web sayfamýza koyduk. Þimdi öðrencilerimiz,
web sayfasýndan girerek, nerede, hangi tip staj yapabileceklerini kolaylýkla bulabiliyorlar;
ama yaptýðýmýz çalýþmada, o staj yerinin kaç tane staj elemanýna ihtiyacý olduðu bilgisi
yok.

Odamýz, sað olsun, bize þöyle bir kolaylýk saðladý: Bizim staj yeri kartýmýzý aldý, ayný
kartý kendisine uyguladý ve biz de web sayfamýzda, Makina Mühendisleri Odasýna bir
baðlantý yaptýk; yani öðrenci isterse bizden, isterse Makina Mühendisleri Odasýna girerek,
staj yeri imkâný bulabiliyordu. Makina Mühendisleri Odasý elinde 450 tane staj yeri var.
Bizim 2300 öðrencimiz ve 90 gün staj imkânýmýz olduðunu düþünürseniz, bu bizim
için çok küçük bir sayý. Ýstanbul'da, Yýldýz''ýn dýþýnda Ýstanbul Teknik Üniversitesi,
Marmara ve Ýstanbul Üniversitesi gibi üniversitelerin bulunduðunu da düþünürsek,
elimizdeki sayý, ufak bir sayý oluyor. Sonuç olarak þunu söylemek istiyorum: Web
sayfamýzdan girildiði zaman, Ýstanbul Þubemiz öðrenciye þunu soruyor: "Odamýza
kayýtlý mýsýn? Kayýtlýysan, numaran ne?" Kayýtlý olmayan öðrenci staj yeri bulamýyor.

Odamýzýn baþka çalýþmalarý da var. O da þu: Biz Ýstanbul'da olduðumuz için, çeþitli
zamanlarda üniversitemizde stantlar açýyor, ücretsiz olarak dergi ve kitap daðýtýmý
yapýyor ve kendi bölümümüzden de çok sayýda öðrenciyi, Odaya kayýt yapýyor.
Ýsteðimiz þudur ki; Odamýz daha çok iþyerini tespit ederek, bizlere gönüllü olarak
açmasýný ve bu staj yerlerinde staj yapan öðrencilerimizi kontrol edebilmesini istiyoruz.
Biz, Yýldýz olarak bir örnekleme yöntemiyle bu konularý saðlýyoruz; ama çok az sayýda
öðrencimizi kontrol edebiliyoruz. Odamýzýn, bize böyle bir imkân saðlamasýný, bize
yardýmcý olmasýný istiyoruz. Zannediyorum diðer bölüm baþkanlarýyla birlikte, hep
birlikte ve Odayla çalýþýrsak, bunu saðlayabileceðimizi düþünüyoruz; çünkü biz, Ýstanbul
Þubemizle birlikte olmakla, zannediyorum çok þanslýyýz.
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Biraz önce bir arkadaþýmýz, iþ bulma olanaklarýnýn, þube kanalýyla olmasýný rica
etmiþti. Biz, Ýstanbul Þubesinin web sayfasýna girdiðimiz zaman iþ arayanlarý, iþverenleri
oradan kolayca bulma olanaðýna sahibiz. Onun için þubemize çok teþekkür ediyoruz.

Söyleyeceklerim bu kadar. Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Olcay Hocaya teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz sýrasý Marmara Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Endüstri Mühendisliði
Bölüm Baþkaný Prof. Dr. S. Ümit Oktay Fýrat'ta.

Buyurun efendim.

Prof. Dr. S. ÜMÝT OKTAY FIRAT

(Marmara Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Tüm katýlýmcýlara, önce iyi bir öðleden sonra diliyorum.

Biraz Baþkanýn zorlamasýyla, kadýnlar kotasýndan konuþuyor gibi buraya çýktým;
ama, durum öyle deðil. Gerçekten sabahtan beri benim dile getirmeyi düþünebileceðim
pek çok konuya deðinildi. Bu nedenle çekimser kalmýþtým.

Tabii ki, endüstri mühendisleri adýna konuþacaðým. Ayrýca kendim, endüstri
mühendisi deðilim. Onu belirtmek istiyorum; fakat 25 yýldýr; 1980 yýlýndan beri endüstri
mühendisliði konularý içinde çalýþýyorum. Yöneylem araþtýrmasý konularýyla baþladým,
kalite kontrol, yönetim organizasyonda etkinliklerin ve yetkinliklerin ölçülmesi gibi
alan çalýþmalarý konusunda çalýþtým. Bu nedenle de þu anda endüstri mühendisliði
bölümünde devam ediyorum.

Tabii endüstri mühendisliði, makina mühendisliðine göre, Türkiye'de çok genç bir
alan ve bu yüzden sorunlarý, sanýyorum makina mühendisliklerinden daha yoðun diye
düþünüyorum. Özellikle aralarda, diðer bölüm baþkaný arkadaþlarla görüþtüðümde,
büyük þehirler dýþýnda ve büyük üniversiteler dýþýndaki endüstri mühendisliði
bölümlerinde kadro sorunlarýnýn olduðunu görüyorum. Tabii bunlar, sabahtan beri
deðinilen birtakým makro nedenlere dayalý geliþmeler; yani tam bir istihdam politikasýnýn
yapýlamamýþ olmasý, ülkemizde uzun vadeli stratejik planlarýn olmamasý, dolayýsýyla
burada mühendisliklerin yapýlanmasýnda, özellikle de endüstri mühendisliði bölümlerinin
yapýlanmasýnda bu sýkýþýklýklara neden olmuþ diye gözlüyorum. Pek çok arkadaþýmýz,
yine herhalde ayný sýkýntýlarý yaþýyordur.

Hükümet politikalarý nedeniyle son yýllarda, son derece az kadro tahsisi içindeyiz;
yani þu anda bizim mühendislik fakültesine yardýmcý doçent ve araþtýrma görevlisi
almak, istihdam etmek mümkün deðil. Þu anda en kolay istihdam edebileceðimiz
kadro doçent. Tabii bu, ders vermede çok mikro bir sorunla bizi karþý karþýya getiriyor
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ki, üniversitenin kalbinin attýðý yer, bütün temel taþlarýn, harcýnýn taþýndýðý yer, öðrenciyle
iletiþimin gerçekleþtiði yer. Bizim bölümlerimizde, ders verme konusunda çok yoðun
bir sýkýntý yaþanýyor. Ben, fiilen bu sýkýntýyý yaþayan biri olarak, sabahtan beri pek çok
konu gündeme getirildi, onlarý tekrarlamak istemiyorum; ama bu noktada hakikaten
çok derin bir yardýma ihtiyacým var; ders verecek öðretim elemaný bulma sýkýntýsý.

Bunun için son yýllarda biz, daha pratik bir þey geliþtirmeye çalýþtýk. Sanayide çalýþan
mühendislerden yararlanmaya çalýþýyoruz. Bu noktada da mastýr ve doktorasý olan,
biliyoruz ki çok iyi yetiþmiþ mühendislerimiz mevcut; fakat bunlara biz, ancak kiþisel
çabalarla ulaþabiliyoruz; aile çevresi, eski mezunlarýmýz gibi yaklaþýmlarla ulaþabiliyoruz.
Benim, Odamýzdan ricam, -öðle arasýndaki konuþmalarda böyle bir listenin kýsmen
mevcut olduðunu öðrendim- odalarda bir portföy oluþturulabilir mi? Sanayide çalýþan,
mastýr ve doktora derecesine sahip olan veyahut da belli alanlarda gerçekten çok iyi
uzmanlaþmýþ olan; sadece yüksek mühendis unvanýna sahip olup, çok iyi uzmanlaþmýþ
mühendislerimiz mevcut. Ben bunlardan, üniversitelerimizin yararlanabileceði bir portföy
oluþturulmasýný rica ediyorum. Ýlk etapta da kendi adýma Ýstanbul'dan bunu rica
ediyorum.

Benim iletmek istediðim bu kadar. Hepinize saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Ümit Hocaya teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý, Osmangazi Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný Prof.
Dr. Nimetullah Burnak'ta. Endüstri mühendisliði bölüm baþkanlarý toplantýsýyla ilgili
açýklamalar ve ikinci öðretim programlarý, konuþmasýnýn gündem maddeleri arasýnda.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. NÝMETULLAH BURNAK

(Osmangazi Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli meslektaþlarým, bugün herhalde þu ana kadar, mühendis

olmayan konuþmacýlardan üçüncüsü ben olacaðým. Ben de Ýmdat Bey gibi matematik
kökenli, istatistik yöneylem opsiyonu mezunu olan bir meslektaþýnýzým ve þansým,
akademik yaþamýma Ýmdat Beyin yanýnda baþlamak oldu. O nedenle uzun yýllar endüstri
mühendisliði problemleriyle, uðraþtýðý konularla, bugüne kadar uðraþa geldim ve istatistik
mezunu olmam nedeniyle de kaliteyi, uygun alanlardan biri olarak seçtim ve bu alanda
çalýþmalarýmý sürdürdüm.

Biz, yýllýk olarak geleneksel hale getirdiðimiz Endüstri Mühendisliði Yöneylem
Araþtýrmasý Ulusal Kongrelerini yapýyoruz. Bu yýl Çukurova ve Gaziantep
Üniversitelerinin ortaklaþa düzenlediði bu kongrede bizler, yine geleneksel olarak
Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkanlarý Toplantýsýný yaptýk; ama farklý illerde olmasý,
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zaman kýsýtlýlýðý  nedeniyle de, bölümlerdeki sorunlarýmýzý yeterince tartýþamadýk. 2
Ekimde, 33 üniversitenin endüstri mühendisliði bölüm baþkanlarý ya da temsilcileri ve
Yöneylem Araþtýrmasý Derneðinin temsilcileriyle birlikte Eskiþehir Osmangazi
Üniversitesinde bu toplantýyý gerçekleþtirdik.

Bu toplantýda, yine özellikle eðitim konusu gündeme geldi. Benden önceki
konuþmacýlarýn sýkça vurguladýklarý yayýnlarýn deðerlendirilmesi, yayýnlarýn Türkçe olmasý
nedeniyle ya da Science Citation Index'e girememesi nedeniyle, Odanýn düzenlediði,
yayýnladýðý dergilerde ya da Yöneylem Araþtýrmasý Dergisinde yer alamamasýnýn
nedenlerini tartýþdýk. Üniversitelerimizin yayýn deðerlendirme komisyonlarýnda olan
arkadaþlarýmýzýn, bu yayýnlarýn önemli olduðunu, hakem sürecinden geçtiðini ve
puanlamalarýnýn artýrýlmasý yönünde gayret sarf etmesi konusunda hemfikir olduk.

Kaynaklarýmýz kýt. Bunlarý ekonomik olarak, verimli olarak kullanmak durumundayýz.
O zaman bölümlerin kaynaklarý konusunda ortaklaþa kullaným yapmanýn, ortaklaþa
kullanmanýn daha yararlý olabileceðini, bu konuda herhangi bir talep gelmesi durumunda
birbirimize yardýmcý olmamýz gerektiði konusunda hemfikir olduk. Laboratuvar
olanaklarý ayný þekilde, yazýlýmlar ayný þekilde bu kapsamda.

Dergilere girebilmesi, özellikle Science Citation Index'lerin herhangi bir tanesine
girebilmesi -Engineering Index olabilir, bir baþkasý olabilir- konusunda, özellikle yayýn
sorunu fazla olmayan öðretim üyelerinin, yayýnlarýyla bu dergileri desteklemesi konusunda
hemfikir olduk.

Yine bu tür toplantýlarýn kongreler öncesi veya kongreler arasýnda, farklý bir
üniversitede, kongre telaþýndan da tamamen baðýmsýz olarak yapýlmasý konusunda
hemfikir olduk ve bunun gerçekten yararlý olduðunu Eskiþehir'deki toplantýda
gözlemledik. Odaya üye diðer bölüm baþkanlarýnýn da bu tür toplantýlar yapmalarý
durumunda, kendi bölümlerine özgü sorunlarý daha rahatlýkla tartýþabilecekleri bir ortam
yaratýlacaðýný düþünüyoruz.

Bizim bölüm baþkanlarý toplantýsýna iliþkin bu kýsa notlarýmdan sonra,
bölümlerimizdeki ve üniversitelerimizdeki kalite çalýþmalarýnýn veya MÜDEK aracýlýðýyla
en azýndan belli bir düzeyde olmasýný saðlama çalýþmalarýndan söz edildi.

Kurumumuzda kalite çalýþmalarýný ve ilgili süreçleri tasarladýðýmýz zaman, girdi
kalitesini de göz ardý etmememiz gerektiðini düþünüyorum; çünkü özellikle birinci
sýnýftaki temel mühendislik derslerini veren ya da temel bilim derslerini veren
arkadaþlarýmýzýn büyük sorunlar yaþadýðýný hepimiz biliyoruz ve oralarda yeterince
bilgi birikimine sahip olamayan ve yeterince altyapýyý oluþturamadan üst sýnýflara geldiði
zaman, orada da büyük sýkýntýlarla karþýlaþýyoruz. Bildiðimiz hesap makinasýnýn dört
iþlemini dahi kullanamadan hesap yapmaya çalýþýyorlar. Ben, kullandýklarý bu aracý,
þuna benzetiyorum: El arabasýyla bir malzeme taþýyacakken, týr alýyorlar; dört iþlemden
baþka herhangi bir özelliðini kullanamýyorlar. O nedenle, girdi kalitesine yönelik birtakým
politikalar, Oda desteðiyle geliþtirilebilir mi? Bu, birinci önerim.

Diðer taraftan yine bölüm programlarýnýn geliþtirilmesi konusunda mezunlarýmýzýn
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izlenmesi, mezunlarýmýzdan saðlýklý geribildirim alýnmasý, geri besleme alýnmasý, sanýrým
bölüm programlarýnýn geliþtirilmesinde önemli katkýlar saðlayacaktýr diye düþünüyorum.

Ýkinci öðretim konusu, üniversitelerimizde farklý uygulamalar þeklinde
gerçekleþtiriliyor. Kimi üniversitelerde, "ikinci öðretim" denildiði zaman, "akþam
programý" olarak algýlanýyor ve saat 18.00-19.00'dan sonra veya en azýndan 17.00'den
sonra baþladýðýný biliyoruz. Tabii buradaki öðrenciler, kendilerini bir yabancý gibi
hissediyorlar veya "ikinci sýnýf öðrenci" gibi bir hisle geliyorlar. Bunlarýn giderilmesi
gerektiðini düþünüyorum; ama bazý üniversitelerde veya bazý bölümlerde, kendi
üniversitemde dahi bunun, tam olarak gerçekleþtirilemediðini, onlara farklý bir gözle
bakýldýðýný gözlemliyorum.

Bizim, bu konudaki uygulamamýz; normal öðretim ve ikinci öðretim öðrencilerinin
dönem sonu deðerlendirmelerini ortak bir þekilde yapmak ve ayný süzgeçten geçirmek
þeklinde. Sýnavlarý, ara sýnavlarý da yine ortak olarak yapýyoruz. Dönem sonundaki
deðerlendirme de ortak olarak yapýlýyor. O nedenle harf notu verildiði zaman, kiminde
bazý harf notlarýnýn olmadýðýný görüyoruz. Tabii bu da, mahkemelik durum yaratabiliyor.
Bunun da bilincindeyiz.

Özellikle ikinci öðretimde bu farklýlýðý; uygulamadaki öðrenim sýrasýnda farklýlýðý
giderdiðimiz zaman, yine konuþmacýlar tarafýndan da vurgulanan profesyonel
mühendislik sýnavýný sanýrým daha rahat yapabiliriz diye düþünüyorum; çünkü lisanstaki
birtakým farklýlýklar, mezuniyet sonrasý yapýlacak bu sýnava daha þiddetli bir þekilde
yansýyacaðý kanýsýndayým. Ýkinci öðretim konusundaki uygulamalarýmýzda farklýlýklar
olabilir. Bunlarý en azýndan belli noktalara doðru yaklaþtýrabilirsek, mezuniyet sonrasý
yapacaðýmýz bu sýnavýn biraz daha az sorunlu olabileceði kanýsýndayým.

Ýfade etmek istediklerim bunlar. Teþekkürler.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Burnak'a teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz sýrasý, hem akademisyen, hem Oda yöneticisi kimliði olan bir baþka
arkadaþýmýz, Prof. Dr. Mehmet Atýlgan'da. Pamukkale Üniversitesi Makina Mühendisliði
Bölümü Öðretim Üyesi ve Denizli Þube Baþkanýmýz.

Buyurun Sayýn Atýlgan.

Prof. Dr. MEHMET ATILGAN

(Makina Mühendisleri Odasý Denizli Þube Yönetim Kurulu Baþkaný ve
Pamukkale Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölümü Öðretim Üyesi)

Sayýn Baþkan, deðerli arkadaþlar, aslýnda bugün konuþmayacaktým. Baþkan, "sen
konuþmazsan olmaz" dedi.
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Deðerli arkadaþlar, öncelikle þunu söylemek gerekir ki, bu toplantý, ilk yapýlandan
çok daha kaliteli ve ayný zamanda çok daha yararlý; çünkü o toplantýdaki konuþma
metinlerini açýp okursanýz, ne konuþacaðýmýzý tam bilmiyorduk. Halbuki bugün birçok
arkadaþ hazýrlýklý gelmiþ ve burada konuþulanlar, bir kitapta yayýnlanýr ve okunur, umarým
raflarda kalmaz. O açýdan, bu konuþmalardaki konularýn uygulamaya konulmasý lazým;
yani bu emeklerin karþýlýðýnýn, bir þekilde yansýmasý lazým.

Ben, birkaç baþlýk altýnda konuþmamý sürdüreceðim. Bunlardan en önemlisi, teþvik
unsuru olarak öðrenciler arasýnda ödüllü yarýþma. Biz bu sene, Makina Mühendisleri
Odasý Denizli Þubesi olarak 50. yýl kutlamalarý çerçevesinde, ilk defa ilköðretim,
ortaöðretim ve üniversite öðrencileri arasýnda ödüllü bir yarýþma hazýrladýk ve bunun
çok büyük bir ses getireceði düþüncesindeyiz. Ýlköðretimde resim, ortaöðretimde
kompozisyon ve üniversite öðrencileri arasýnda bitirmeyle ilgili proje ve buna benzer
özgün çalýþmalar deðerlendirilecek; fakat bu son çalýþma daha uzun soluklu bir çalýþma
olacaktýr ve önümüzdeki yarýyýlýn sonuna kadar devam edecektir. Umarým bunu,
geleneksel hale getirebiliriz. Öte yandan Oda olarak, öðrenciler için teknik geziler
yapýyoruz, staj yerleri buluyoruz.

Arkadaþlar, Oda-üniversite iliþkileri konusunda söylemem gereken bir husus þu:
Bunun, yeterli olmadýðý kanaatindeyim. Bu konuyu daha önce de dile getirdim. Eðer
sorunlarý, bilinmeyen kurumlarýn sorunlarý bize aksetmezse, biz bunlara çözüm
bulamayýz, ki bu da, endüstriden yani sanayiden gelen sorunlarýn, Oda-üniversite-sanayi
üçgeninde tartýþýlmasý lazým. O zaman, ülkemiz açýsýndan daha yararlý bir oluþum ortaya
çýkacaðý düþüncesindeyim. Burada bizler, birçoðumuz akademisyen ve oda yöneticisiyiz.
Zaten birbirimizi sempozyumlardan tanýyoruz ve ne yaptýðýmýzýn takipçisiyiz; ama
sanayinin hangi problemlerle karþý karþýya olduðunu ancak sanayicilerin kendilerinden
öðrenebiliriz.

Þimdi Denizli gibi, tekstil endüstrisinin çok geliþtiði bir yerde, o endüstrinin hazýr
gelmiþ makinalarýnýn, sadece dokumasýyla ilgileniliyor. Bu makinalar o kadar pahalý ki,
acaba bu makinalarýn yurtiçinde imaliyle ilgili üniversitelerin ne türlü faydasý olur, Oda
iliþkileri ne þekilde geliþtirilir? bunlarýn üzerinde durulmasý gerekir. O açýdan ben de, bu
üçgenin oluþturulmasýnda yarar var diye düþünüyorum.

Öðrenci üye konusunda biz belki de, üye profilimize göre en yüksek öðrenci üyesi
olan bir odayýz. Bunun nedenini kýsaca burada açýklamak gerekirse, ben 2005 yýlýnda
Oda'da 10'uncu yýlýmda yönetici durumunda olacaðým; yani 10 yýldýr oda yönetiminde
çalýþýyorum. 4 sene yönetimde üye olarak çalýþtým, ondan sonra da baþkan olarak 6.
seneye gireceðim. Burada bizlerin, üniversite elemaný olarak oda yönetiminde görev
almasýnýn, (ille baþkan olmasý þart deðil), üniversitedeki öðrencilerin üye olarak Odada
aktiviteler yapmasý veya Odanýn olanaklarýndan yararlanmasý hususunda çok büyük
etkisi olduðu düþüncesindeyim. Bire bir temas oluyor, sýnýfta söylüyorsunuz, "Yavrum,
üye oldun mu? diye soruyorsunuz,  vereceði paranýn önemli olmadýðýný söylüyorsunuz
ve kýsaca çok büyük avantajlarý olduðunu vurguluyorsunuz.
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Bu arkadaþlar; biz Oda olarak sempozyum, kongre ve diðer aktiviteleri yaptýðýmýz
zaman, onlar bizim elimiz, ayaðýmýz oluyor. Gezileri onlar ayarlýyorlar, biz sadece bir
araba kiralýyoruz ve de baþlarýnda onlarýn sorumluluðunu taþýyacak birkaç arkadaþ
gidiyor. Bakým Teknolojileri Kongresi'nde, katýlýmcýlardan birisinin "Bu hostesleri
nereden buldunuz?" sorusuyla karþý karþýya geldik. "Bunlar hostes deðil, bizim
öðrencilerimiz" dedik; yani onlarý da, o sempozyumda, gerçekten sempozyuma yakýþýr
þekilde, temsil edebilecek bir durumda giydiriyoruz, taltif ediyoruz. Sadece hizmet
etmenin ötesinde gecelerde, kokteyllerde bulunuyorlar; yani bu sýcak iliþkinin çok yararlý
olduðu düþüncesindeyim.

Arkadaþlar, çok önemli bir konu da, Eðitim Öðretim Reformu'dur. 1933 Senesinde
ilk Yükseköðretim Reformu olmuþ, 1946'da ikincisi ve 1982'de de son Eðitim Öðretim
Reformu oldu. Geçenlerde tesadüfen bir televizyon konuþmasýnda þuna þahit oldum:
Son reformun 1933'le ayný olduðu, tamamen otoriter bir reform olduðu söylendi.
Tabii biz, ilk ikisini yaþamadýðýmýz için, 1946'nýn çok iyi bir reform olduðu konusunu
televizyonda, Bilgi Üniversitesi'nden bir profesör arkadaþýn -zannediyorum bu konuda
bir kitap da yazmýþ- konuþmasýndan intiba edindim.

Deðerli arkadaþlar, eðitim öðretimdeki reform, tepeden yapýlmamasý lazým; temelden
reform gerekiyor. Ülkemizde, "üniversite reformu yapacaðýz" dersek, ben baþarýlý
olacaðýmýz düþüncesinde deðilim; çünkü temel çok zayýf, ilköðretimin baþtan sona
elden geçirilmesi lazým. Liseyi biliyorsunuz. "Üniversite sýnavlarýna hazýrlanacaðýz" diyen
öðrenciler, okulu býrakmýþlar, dershanelerde test öðreniyorlar. Bu konu son derece
önemli. Bu Üniversiteye Giriþ Sýnavlarý hususunun, bir þekilde halledilmesi lazým. Artýk
ÖSYM, bir para basma makinasý haline gelmiþtir. Ben, ÖSYM'de Ýl Yöneticisi olarak
12 sene hizmet ettim. Çok yakýndan tanýdýðým için söylüyorum, bu durum üniversiteye
giriþler açýsýndan son derece sakýncalýdýr. O nedenle bu reform yapýlacaksa, muhakkak
temelden yapýlsýn.

Þimdi küçük bir örnek vereceðim. Yýlbaþýndan sonra Yeni Türk Lirasýna geçeceðiz.
Deðerli arkadaþlar, matematik kitaplarýndaki problemlerde, "Elmanýn kilosu 25 kuruþ"
diye yazýyor; yani Sultan Palamut zamanýnda yazýlmýþ kitaplar. Olacak iþ mi? Halbuki
elmanýn kilosu bilmem kaç lira. Þimdi Yeni Türk Lirasý gelecek, sen çocuða anlatabilirsen
anlat; yani Yeni Türk Lirasý girdiði zaman, çocuklarýn psikolojileri bozulacak. Bu da
çok önemli bir konu. Bunu, burada belirtmekte yarar var.

Arkadaþlar, üniversitelerle iþbirliði hususunu burada birkaç arkadaþ da deðindi. Sayýn
Ali Bey arkadaþýmýz bundan bahsetti, çok iyi þeyler söyledi. Biz üniversite olarak, bazý
üniversitelerle iþbirliði yapýyoruz; ama bu gayri resmi oluyor. Resmi olarak yapýlmasý
gereken iþbirlikleri içerisinde, örnek olarak söyleyeyim, Adnan Menderes Üniversitesi,
Pamukkale Üniversitesi, Muðla Üniversitesi, Isparta ve Afyon Kocatepe Üniversitesi
bir türlü bu iþbirliði gerçekleþemiyor. Neden? Çünkü yapý zayýf. Kendisi yardýma
muhtaç, öbürüne nasýl yardým etsin? Arkadaþlar, zayýf, zayýfla iþbirliði yapamaz. Eðer
üniversiteler arasýnda iþbirliði yapýlacaksa gerçekten kuvvetli üniversitelerle, saðlam
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kadrosu olan üniversitelerle iþbirliði yapýlmalýdýr. Oradaki öðretim elemanlarýný zaman
zaman davet edeceksiniz, ders, konferans verdirteceksiniz, öðrenciyi ona
göndereceksiniz. Bu iþbirliði, bu þekilde saðlanýr. Bu iþ, bir de nasýl, biliyor musunuz?
Ýþte bir master öðrencisi olacak; doktora öðrencisi, sen, ben, bizim oðlan bu þekilde
derece verilmesini saðlayacaksýn, bu iþ böyle ahbap-çavuþ iliþkisi ile yürümez. Bu zihniyetle
bilimsel bir ilerleme olamaz, olmasý da mümkün deðildir. 3 tane üniversite anlaþacak,
sözde bu iþ halledilecek, bu olmadý deðil, oldu, ben bunu üniversitelerde yaþadým. 3
tane üniversite anlaþýyor, "doktora çalýþmasý" diye olup gidiyor. Araþtýran yok ki, soru
soran yok ki. Onun için bu iþbirliði, mümkünse yurtdýþý üniversitelerle baðlantýlý olarak
sürdürülmelidir.

"Yurtdýþý" deyince, hemen þunu söyleyeyim: Arkadaþlar, bir kiþinin ille yurtdýþýnda
mastýr çalýþmasý, bilmem ne yapmasý falan önemli deðil. Bir araþtýrma görevlisi, "en
azýndan mefkûresi deðiþsin, görüþü deðiþsin, görüþ alaný açýlsýn" diye 6 ay veya 1 sene
yurtdýþýndaki üniversitelere gitsin, onlarý gezsin; ama gidip de orada boþ boþ gezip
dolaþmasýn, üniversiteleri ve oradaki geliþmeleri incelesin. Bunun ne kadar faydalý
olabileceðine hak verirsiniz. Bizim üniversitelerimizde saat 17.00 oldu mu, bir tane
asistan, öðretim üyesi kalmaz. Herkes saate bakýyor, 1 dakika geçmeden çýkýyor. Sabah
08.00'de iþinin baþýna gelmez, 10.00'da gelir. Bunlar ne zaman bilimsel çalýþma yaparlar?
Öðretim elemanlarýmýz, iþte bu disiplini, oralarda yani yurtdýþýnda görsünler ki o
adamlarýn nasýl çalýþtýðýný öðrensinler.

Müsaade ederseniz, biraz yapýlan makalelerden bahsedeceðim. Deðerli arkadaþlar,
makale Ýngilizce, Almanca, Fransýzca, Türkçe yazýlmýþ, hiç önemli deðil, makalenin
kalitesi önemli. Siz kaliteli bir makale yazýyor musunuz, ses getiren bir makale yazýyor
musunuz, birileri sizden o çalýþmayý istiyor mu; o zaman bir deðer kazanýr. Ama iþte
biz, "yurtdýþý yayýn meselesi" diye alýþmýþýz; çünkü deðerlendirme ona göre oluyor,
YÖK'ün kýstaslarý ona göre hazýrlanmýþ. Hep "YÖK, YÖK deyince, iþte bu hale geliriz.
Sonunda ne oluyor? 2 sayfalýk bir makale, üzerinde 8 tane isim,  orada o bilim dalýyla
hiç ilgisi olmayan kiþilerin isimleri var. Sen, benim ismimi yaz, ben seninkini yazayým, o
diðerini yazsýn, bu kadarý da ayýp.

Bir de, maalesef aþýrmalar var. Birisi, bir çalýþma yapmýþ, diðeri hiç çalýþmadan bir
makale yazýyor. Hiç alakasý olmayan 2 kiþinin daha ismi yanýnda. Arkadaþlar, þunu
söyleyeyim. Esas iþi yapan adam üçüncü isim olmuþ. Bunu, yemin ederek söylüyorum;
yani gördüðüm þey, bildiðim insan. Ne hayýr gelir? Bu adam, kendisini aldatýyor. Ne
yapýyor? Güya onu koruyor. Böyle olaylar maalesef ülkemizde çok; yani deminden
beri bilimsel etik üzerinde durduk. Bir araþtýrýrsanýz, neler var? kitaptan aynen, birebir
çekilme, yazma; çünkü adam, Türkçe bilmiyor ki, makale yazabilsin. Bir kitaptan
cümleleri, hatta paragraflarý kalýp olarak aynen almýþ. Ben mümkün olursa, Mühendislik
Eðitimi Sempozyumunda, bir makaleyle bu konuyu iþleyeceðim; yani bir örnekle de
aslýný ve nereden alýndýðýný göstereceðim. Bunlar, maalesef oluyor. Bu, bilimsel ahlak
deðil ki.
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Deðerli arkadaþlar, yayýnlarýn incelenmesi hususunda þunlarý söylemek istiyorum:
Eðer bir yayýnýn, gerçekten herhangi bir su götürür tarafý, tartýþýlýr tarafý yoksa, bu
yayýný A kiþi incelerse, o da müspet yahut menfi karar veriyorsa, B kiþi de ayný kararý
verir. Soyut olarak; yani müspet ilimlerde birisi "yayýnlanabilir" derse, öbürü
"yayýnlanamaz" derse,  o çalýþma yayýnlanamaz. Bu, bilimde tartýþýlmaz. Bilimde, bir
yerde þüphe götüren bir þey varsa, onda bir þey var demektir. O, yayýnlanmaz. Yayýnlarýn
bu tarafý çok önemli. Üçüncü bir hakeme gönderelim, o "evet" derse yayýnlanacak,
"hayýr" derse yayýnlanmayacak. Bu olmaz arkadaþlar, o zaman bunu, yayýn kurulunun
incelemesi lazým; çünkü yayýn kurulu içerisinde, hiç olmazsa ondan anlayan bir arkadaþ
muhakkak vardýr. Bu, olmaz. Adam, Internet'ten bir yerden indirmiþ, öyle yazýyor ki
sanki yayýný kendisi yapmýþ gibi, makalenin orijinali 24 sayfaydý, çektim, "alýn, esasý,
orijinali burada" dedim. Þekilleri falan yanlýþ çizmiþ, tercüme ederken, üzerinde unuttuðu
þeyler bile var.

Müsaade ederseniz bir de stajdan bahsedeyim. Staj, hattý zatýnda bizim eðitim
öðretimde temel, esas olan konulardan bir tanesi. Deminden beri bahsedildiði gibi
maalesef birçok öðrenci bunu, naylon staj olarak yapýyor. Doðru bir þey deðil,
sahtekârlýða daha öðrencilikte baþlýyor. Benim öðrencilik yýllarýmda biz, ilk sene atölye
stajý yaptýk ve oradaki anýlarýmý unutamam arkadaþlar. 1,5 ay Maçka'da, 20'ye 20 kör
eðelerle tesviye yapacaðýz diye, kolumun aðrýsýndan sabaha kadar uyuyamadým. Bu
konuda acaba tek kabahatlý öðrenciler mi? Öðrenci çoðaldý, göreceli olarak staj yeri
azaldý. Ýþ sahibi, "hadi gel, imzalayayým" diyor, staj yapmýþ kabul ediliyor, onlar da
teþvik ediyor. Bu staj yapan öðrencilerimizin, þu veya bu þekilde staj yerinde kontrol
edilmesi lazým. Kontrol etmezsek, biz bu sahtekârlýklarýn önüne geçemeyiz ve bu
öðrenciler de, bu þekilde mezun olup giderler.

Þimdi, teknik resim olayý da çok önemli. Teknik resim, mühendisliðin temel
derslerinden bir tanesi. Þimdi gene Süleyman Beyin sözüne geliyoruz. Bir bilgisayarýn
baþýna oturup, ona baðýmlý olarak çalýþma yapýlýyor. Teknik resim, gerçekten görüþ
isteyen bir þeydir. El melekesinin de biraz geliþmesi lazým; yani en azýndan Teknik
Resim 1'in, muhakkak elle çizilmesi lazým. Benim öðrencilik yýllarýmda tasarý geometri
vardý. Biz orada, çok þey öðrendik. Tasarý geometri, gerçekten mühendisliðin görüþ
alanýný canlandýran, geniþleten bir dersti. O açýdan þimdiki arkadaþlar, barkovizyonla
bilgisayarý alýyor, tahtaya yansýtýyor ve hem de animasyonla yapýyorlar. Onun da yapýlmasý
lazým; ama muhakkak çizim yapýlmasýndan yanayým. Çizimsiz teknik resim olmaz. Bir
projeyi izah ederken bir mimarý düþünün. Serbest el çizisi olmayan mimar olur mu?
Olmaz.

Arkadaþlar, çok konuþtum; ama önemli konular var. Arkadaþlar, týp fakültesi olan
bir üniversitede, diðer bölümlerin, fakültelerin geliþmesi hayaldir.  Çünkü, yönetimin
baþýndaki insanlar, "döner sermayeden para getiren bölümler benim makbulümdür"
diyor. Her þey para demek deðildir arkadaþlar. Biraz önce, bir vakýf üniversitesinden
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bir öðretim üyesi arkadaþla görüþtüm. O da, "maalesef bizde de ayný þey var" dedi.
Demek ki sadece devlet üniversitelerinde deðil, vakýf üniversitelerinde de ayný durum
varmýþ. Bu, çok kötü bir geliþme. O açýdan týp fakültelerinin, üniversite bünyelerinden,
"saðlýk fakülteleri" yahut "saðlýk üniversiteleri" diye ayrýlmasý lazým. Onlar ayrý bir
yapýlanmaya gitsinler.

Arkadaþlar, ders programýnýn oluþturulmasýnda, tevhidi tedrisat; yani eðitim öðretim
bütünlüðü meselesinde maalesef her bölümün farklý bir programý var, kimisinin saati
uymuyor, kimisinin içeriði uymuyor. Motorlar Dersi Hocasý Prof. Dr. Mustafa
Demirsoy, bizden ayrýldý, dersi kaldýrdýk; yani olacak iþ mi? Motor gerekiyorsa, o
anlatýlacak.

Tabii iþin baþka taraflarý da var. Bu teknolojik geliþme sürecinde, yeni bilim alanlarý
ortaya çýktý, örneðin bilgisayar 2 saatten 4 saate, 4 saatten oldu 12 saat. Önce bilgisayar
teknolojileri, bilmem ne falan derken, bilgisayar destekli tasarým, mekatronik oldu.
Þimdi, bunlara da bir yer açmak gerekiyor. Siz, 2 saat takým tezgâhýnda ne anlatýrsýnýz?
2 saat takým tezgâhý dersinde, matkap konusunu bile anlatamazsýnýz.

Diðer bir konu da ders programlarýnýn düzenlenmesi ve bu koþullarda ders
saatlerinin belirlenmesi ile ilgili durumdur. Bölümde o anda kim etkin, kim baðýrýyor,
çaðýrýyor, onun derslerine kimse dokunamaz. 15 saatse, 15 saat. Arkadaþlar yalan
söylüyorsam, "bizde yok" deyin. Onun dersine dokunamazsýnýz. Ne yapalým? Sessiz
bir adamýn 4 saatse, onunkini 2 saate indirirsiniz veya dersi kaldýrýrsýnýz. Böyle pro-
gram yapýlýnca, eðitim öðretimde bir birlik saðlanýr mý? Saðlanmaz. Benim bölüm
baþkaným burada yok, gelse bu dediðim þeyleri iþitse de, benim söylediðimden biraz
feyiz alsa.

Arkadaþlar, son olarak bir iki kelime de ikinci öðretim ve yaz okulundan bahsetmek
istiyorum. Biz öðretim üyelerinin üniversitelerdeki görevi, sadece ders anlatmak deðildir,
oradan da para kazanmak deðildir. Üniversitelerde öðretim üyeleri ders anlatýr, araþtýrma
yapar, yayýn yapar. Þimdi düþünebiliyor musunuz, sabahtan akþama kadar ders,
17:00'den sonra ders, yazýn ders. Bu öðretim elemanlarý bilimsel yayýný ne zaman
yapacaklar? O zaman iþte oradan hýrsýzlama, buradan bilmem ne durumlarý ortaya
çýkýyýyor. Asistana "sen yap", bilmem "derse sen gir" gibi böyle zamaný geçiþtiriyor.
Arkadaþlar, benim kanaatim, nasýl ki ilköðretimdeki çift tedrisat; yani öðleden önce,
öðleden sonrakinin zararlarý tartýþýlýyorsa, artýk üniversitelerde bu ikili öðretimin
zararlarýnýn tartýþýlmasý lazým. Sonra yaz okulu. Neyin yaz okulu? Yaz okulu nereden
çýkmýþ? "Yaz okulunda üçüncü bir sömestr yapýlýr" diye nerede yazýyor? Kýþtan
öðrencileri býrak, zor sor, yazýn gelsin paralar, cuk cebe.

Efendim, beni dinlediðiniz için teþekkür ederim. Ben, geçen sefer de böyle biraz
zehir gibi konuþmuþtum. kusura bakmayýn. Çok teþekkür ediyorum, iyi günler.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Mehmet Hocaya, esprili konuþmasý için teþekkür ediyoruz.

Bana ulaþan söz isteklerine göre, söz isteyen birçok akademisyen arkadaþýmýz var.
Onlardan sonra bizim 3 tane örgüt birimimiz; Ýzmir, Ýstanbul ve Eskiþehir Þubesi
yöneticisi arkadaþlara söz vereceðim. Son olarak da Oda Baþkaný Emin Koramaz
toplantýyla ilgili olarak aldýðý notlardan hareketle bir deðerlendirme konuþmasý yapacak.

Bu oturumun ilk konuþmacýsý olarak Yýldýz Teknik Üniversitesi Mühendislik Fakültesi
Dekaný Sayýn Hasan Heperkan'ý kürsüye davet ediyorum.

Prof. Dr. HASAN HEPERKAN

(Yýldýz Teknik Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekaný)
Teþekkür ediyorum.

Sayýn izleyiciler, ben de önce Odaya, bu toplantýyý düzenlemesi nedeniyle teþekkür
ederek konuþmama baþlayayým.

Ben, sadece birkaç þeye dikkatinizi çekmek istedim ve o amaçla geldim. Þimdiye
kadar yapýlan konuþmalarda gördüðüm kadarýyla hep mevcut durumu ve eskiyi
eleþtirdik, bunlarýn kötü olduðunu vurguladýk. Ben de, "Ýleriye doðru ne yapmamýz
gerekiyor, bu konuda Oda bize nasýl yardýmcý olabilir?" konularýný açmak istiyorum.

Türkiye, biz beðensek de, beðenmesek de -kötü taraflarý da olabilir- belirli bir
sürece girmiþ bulunuyor ve bu süreçte Türkiye, dýþarýya açýlmak zorunda; yani kendi
içine kapanmaktan vazgeçip, kapýlarýný dýþarýya açmasý gerekiyor ve dýþarýda sunulan
olanaklara biran evvel entegre olup, bunlardan faydalanmasý gerekiyor diye
düþünüyorum. Bizi ilgilendiren kýsmýyla da, önümüzdeki seçenek Avrupa, dolayýsýyla
bizim kendimize biran evvel, belki sýçrama yaparak bir adým öne geçmemiz gerekiyor.
Orada bazý boþluklar kalacak; ama oralarý unutmamýz gerekiyor. Kendimizi, Avrupa'ya
hazýrlamamýz lazým.

Bunu neden söyledim? Ýþte ABET konusu tartýþýlýyor. Halbuki biz, Avrupa'ya entegre
oluyoruz ama Avrupa'da ABET geçerli deðil. ABET kriterlerini Avrupa da kabul
etmiyor. Ayrýca, ABET'in yeni deðerlendirmeleri de, eskisinden çok farklý. Halbuki
biz, hep eskiye bakýyoruz. Örneðin, Avrupa artýk, Bolonga kriterleri üzerinde konuþuyor.
Bu kriterler çok farklý. Mesela bu sosyal seçimlik dersler, kredi sistemleri farklý. Eðer
inceleyecek olursanýz, sosyal seçimlik ders orada yok; hepsi teknik dersler. Üstelik de
bizim ABET'in çok üzerinde. Üstelik de bunun 3 yýlda verilmesini istiyor; 3+2 sistemini
getiriyor. Dolayýsýyla, eðer Avrupa Birliðine uyum saðlamak istiyorsak, bu yöne
bakmamýz lazým. Eskiyi biraz unutmamýz gerekiyor. Eðer biz, orada serbest dolaþým
istiyorsak, mühendislik hizmetlerinin paylaþýmýný istiyorsak, bu kriterle uymak zorundayýz,
diplomalarýn eþdeðerliliðini saðlamak durumundayýz. Ben, çok iyi hatýrlýyorum, 1993'te
Eðitim Sempozyumu yapýldýðýnda, bu ABET konusu oraya getirilmiþti. O zaman
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kimse çok ilgilenmemiþti. Þimdi çok büyük aþamalar kaydedildi; ama geç kaldýk diye
düþünüyorum. Þimdi ayný hataya düþmeyelim. "Onu unutalým" da demek istemiyorum;
çünkü onun da çok büyük yararlarý var; ama bizim, daha ileriye bakmamýz lazým; yani
kendimizi, Avrupa Birliði kriterlerine bir an evvel uydurmamýz lazým.

Bu, bize ne kazandýracak? Bize birçok þey kazandýracak. Bir kere, Avrupa Birliðinin
çeþitli projeleri var. Bu projelerde, çok büyük maddi imkânlar veriliyor ve bu
imkânlardan bizim faydalanabilmemiz için de, birilerinin bizi organize etmesi gerekiyor.
Türklerin en zayýf olduðu noktalardan biri burasý. Maalesef biz, organize olamýyoruz.
Bu açýðýmýzý da biran evvel gidermemiz gerekiyor. Örneðin bu Avrupa projelerinden
ya da bu maddi desteklerden yararlanabilmemiz için bir araya gelmemiz gerekiyor. Bu
bir araya gelmek, sadece üniversitelerin deðil; sanayinin orada olmasý lazým, KOBÝ'lerin
orada olmasý lazým, sivil toplum örgütlerinin orada olmasý lazým. Bunlarý bir araya
getiremezseniz, bir iþe yaramýyor ve bu imkânlardan yararlanamýyorsunuz.

Bu yönden ben, Odayý þanslý görüyorum. O yüzden ortaya getirdim. Hem yasal;
yani resmi bir sýfatý olan, hem de sivil toplum örgütü olan bir kuruluþ. Dolayýsýyla bu
iþlevi çok rahat yapabileceðini düþünüyorum; yani Avrupa programlarýndan bizim
yararlanmamýzý çok rahat organize ederek, saðlayabilir. Zaten Avrupa'daki bu tip
projelere baktýðýmýz zaman, öncülük eden kuruluþlar, odalar þeklinde; yani tam oda
deðil; ama, ona benzer sivil toplum örgütleri, geniþ disiplinleri bir araya getiren kuruluþlar
öncülük ediyor. Dolayýsýyla benim birinci söylemek istediðim, odanýn belki bu yöne
doðru biraz bakmasý, o yönde çaba sarf etmesi þeklinde. Ýþte bunun için de, biraz önce
söylediðim gibi Oda, bir þekilde buna girebilir.

Söylemek istediðim ikinci bir husus da, profesyonel mühendislikle ilgili. Takip ederken
belki ben yanlýþ anladým. Profesyonel mühendislik, sadece bir sýnav geçmek, bir sýnava
girmek deðil. Profesyonel mühendislik, bir süreç. Öyle bir imtihanla, iki imtihanla
olacak bir þey deðil. Yurtdýþýnda kimseye, "sýnavý geçti" diye, projeye imza atma yetkisi
verilmiyor. Bunun içinde belirli miktarda çalýþmak var, belirli büyüklükte projelere
ortaklýk yapmýþ olmak var, sigorta þirketleriyle olan iliþkiler var. Bu, öyle tek bir sýnava
indirgenerek düþünülmemeli. Burada da yine odaya büyük iþler düþüyor. Bu süreci
organize edecek ve bu iþleri kimlerin yaptýðýný çok iyi þekilde oturtacak. Bunu, üniversite
yapamaz. Bu konu, daha önceden de zaten gündeme gelmiþti. Hem yargýç, hem savcý
olunmaz. Dolayýsýyla bu iþi baðýmsýz bir kuruluþun, bu iþlerle ilgisi olan bir kuruluþun
yapmasý lazým ki o da, odalar. Profesyonel mühendislik, çok uzun süreden beri Odanýn
gündeminde; ama benim gördüðüm kadarýyla hâlâ çok somut adýmlar atýlmýþ deðil.
ikinci söylemek istediðim husus da oydu. Odanýn, bu konuda, biran evvel faaliyete
geçmesi gerekir. Bu, aslýnda demin söylediðimle de örtüþüyor. Madem ki Avrupa
Birliðine girmek istiyoruz, onlarýn sistemine uyum saðlamamýz gerekiyor.

Bitirmeden önce son bir þey daha söylemek istiyorum. Eðitimde, birtakým yeni
teknolojik olanaklardan da faydalanmamýz mümkün. Oda, yine bu iþe öncülük yapabilir.
Bu da, uzaktan eðitim konusu. "e-eðitim" dediðimiz veya deðiþik isimler verdiðimiz
bu konu, Oda için iyi bir fýrsat olabilir. Eðer bu gözle bakýlarak, uygun meslek içi
eðitim programlarý ayarlanabilirse, Türkiye'ye geniþ þekilde yayýlmýþ olan Makina
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Mühendisleri Odasýnýn teþkilatýnda da, hoca getirme sorunlarý çözülmüþ olabilir. Hatta
yurtdýþýndan hocalar, Türkiye'ye gelmeden bu dersleri verebilir, bu konuþmalarý
yapabilir. "Bu konunun da görüþülmesinde yarar var" diye düþünüyorum.

Teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Hasan Heperkan'a teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz sýrasý, Bahçeþehir Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný
Yrd. Doç. Dr. Tunç Bozbura'da.

Buyurun efendim.

Yrd. Doç. Dr. TUNÇ BOZBURA

(Bahçeþehir Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkan, teþekkür ederim.

Efendim, "Ben, yardýmcý doçentler adýna bir konuþma yapayým" dedim. Baktým,
bazý yardýmcý doçent arkadaþlar buraya katýlýmcý olarak geldi; ama hiçbiri konuþmadý.
Belki benden sonra konuþacaklardýr.

Þunu söyleyeyim: Ben, 2001 yýlýnda, Bahçeþehir Üniversitesi Endüstri Mühendisliði
Bölümü kurulduðu zaman akademisyen oldum. Onun için burada, bu çok deðerli
hocalarýmýn karþýsýnda eðitim, üniversite eðitimi konularýnda ahkâm kesmemi herhalde
beklemiyorsunuz. O bakýmdan teþekkür ederim. Ben, baþka bir konuda konuþmak
istiyorum.

Ben, 1987 yýlýnda, Ýstanbul Teknik Üniversitesinden, lisanstan mezun olduktan sonra,
13 sene bilfiil özel sektörde çalýþtým. Koç Topluluðunda baþladým, Eczacýbaþý
Topluluðunda 6 sene çalýþtým, daha sonra EGS Holdingde çalýþtým ve 2001 yýlýna
kadar özel sektörde çalýþtým. Son 5 sene insan kaynaklarý ve planlama üzerine genel
müdür yardýmcýlýðý yaptým ve ben, onlarca mühendisi iþe aldým; yani bizlerin yetiþtirdiði
mühendisleri aldým. Ben size, bu mühendisleri nasýl aldýðýmý, nelere dikkat ettiðimi
anlatacaðým. Tabii o zamanlar doktora yapýyordum; ama, üniversiteyle ilgili, üniversitede
akademisyen olmakla ilgili hiçbir düþüncem yoktu. O bakýmdan, o günlere geri dönüp,
o günlerdeki tecrübelerimi paylaþmak istiyorum.

Makina mühendisi alýp almadýðýmý tam hatýrlamýyorum; ama, çalýþtýðým sektör
açýsýndan onlarca endüstri mühendisi aldým, onlarca iþletme mühendisi aldým ve onlarca,
hatta daha fazla bilgisayar mühendisi aldým. Biz, bilhassa Eczacýbaþý'nda ve daha sonra
EGS'de, insan kaynaklarý olarak alýrken, bir þeye dikkat ediyorduk. Bizim karþýmýza
gelen kiþi; mühendis, kendini ifade edebilme yeteneðine sahip mi, deðil mi?

Þimdi, "Bu, ne demek?" diyeceksiniz. Þunu söyleyeyim: Ben, derinlemesine mülakata
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girmeden önce, bir adayýn üniversitede hangi dersten, hangi notu aldýðýna hiçbir zaman
bakmadým. Tabii bilhassa Eczacýbaþý'nda ya da EGS'de bir gazete ilanýna çýktýðýnýz
zaman, size yüzlerce CV geliyor. Ýlk tarama bu CV'lerde yapýlýr. Bu CV'lerde tarama
yaparken, kendini farklýlaþtýrma, kendini tanýmlayabilme ya da kendini ifade edebilme
ortaya çýkýyor. Mesela bir örnek vereyim. 1997 ya da 1998'de, bir bilgisayar mühendisi
arýyorduk. Takdir edersiniz ki CV'ler geliyor. O zaman Internet daha az kullanýldýðý
için, Internet'ten gelip, gelmediðini çok iyi hatýrlamýyorum; ama CV'ler, daha çok mektup
ve faksla geliyor. Bir tane paket geldi. paketin içinde hiçbir yazý yok; bir CD çýktý.
CD'yi bilgisayara taktýk, CD'de bir görüntü. "Ben, bilgisayar mühendisiyim" diyordu
ve Ýstanbul için, Anadolu'dan bir üniversiteden gönderiyordu ve ilk olarak mülakata
çaðýrdýðýmýz kiþi, bu kiþi oldu; çünkü kendini, diðerlerinden farklý ifade etmiþti; "Ben,
diðerlerinden farklýyým" diyordu. Daha sonra bizi tercih etmedi, baþka bir yere gitti;
ama çok zeki, çok farklý bir mühendisti.

 2001 yýlýnda Bahçeþehir Endüstri Mühendisliði Bölümüne geldiðim zaman tabii ki
deneyimim yok, eðitim programlarýyla ilgili, akademisyenlikle ilgili bir þeyim yok; ama
hep bir hedef koydum. Bu hedefte þuydu: Ben, eðer burada, özel sektörden edindiðim
tecrübemi ortaya koymak istiyorsam, kesinlikle ve kesinlikle ayný özelliklere sahip iki
tane endüstri mühendisi mezun etmem lazým. Benim mezun edeceðim her bir endüstri
mühendisinin farklý olmasý; kendi kiþiliðiyle, endüstri mühendisliðini bütünleþtirmiþ
olmasýný istedim. Bunu baþarmak kolay deðil. Sizler, bu konuyu çok daha iyi
biliyorsunuz.

Bunu yapabilmek, kesinlikle kolay deðil; ama bunun için çaba sarf ettim; çünkü
biliyorum ki endüstride, kesinlikle ve kesinlikle artýk üniversitenin ismine göre deðil, -
insan kaynaklarýndayken yüksek lisans, doktoraya belli ölçülerde bakýyorduk- mutlak
olarak farklýlaþan, kendisini ifade eden kiþileri seçiyorduk. "Niye?" derseniz, bu tür
kiþiler þirkete katma deðer saðlýyor. Bugün bunlara biz, "bilgi iþçisi" diyoruz. Her þirket,
buna sahip olmak zorunda. Her þirket, sadece kurallarý yerine getiren, sadece
prosedürlerde yazýlanlarý yerine getiren mühendis istemiyor, bir farklýlýk yaratmak isteyen,
katma deðer ve yaratýcýlýðý ortaya koyan bir mühendis istiyor. Bu bakýmdan benim
naçizâne fikrim, bizim eðitim programlarýmýz da hep buna yönelik olmak zorunda.
Bunun nasýl olacaðý, þu an benim uzmanlýk alanýma girmiyor. Dediðim gibi
öðreniyorum.

Bugün buradan, çok þeyler öðrendim. Hocalarýmýzýn 25-30 hatta daha uzun senelerde
edinmiþ olduðu bilgilerden çok þey öðrendim; ama benim, üniversitemde uyguladýðým
bir þeyi söyleyeyim. Belki farklý olabilir; ama ben, üniversitemdeki imtihanlarda, kaynaklarý
açýk býrakýyorum. Hatta ve hatta yöneylem araþtýrmasý, istatistik gibi derslerde dahi
kesinlikle ve kesinlikle imtihanlarda kaynaklar açýk. Herkes, istediði kaynaðý kullanabilir.
Hatta Internet açýk. Niye? Çünkü benim amacým, öðrencinin çýkarým yapabilme gücünü
sýnamak ve onu kazandýrmak. Eðer 2 tane formülü ezberliyorsa ya da 3 gece oturup,
benim tahtada anlattýklarýmý ya da derste öðrendiklerini ezberleyip gelip, problemleri
çözüyorsa, daha sonra görüþmeye, mülakata gittiði zaman, insan kaynaklarý kendisinde
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hiçbir pýrýltý göremeyecektir. O zaman da "o kiþinin kariyerini, daha baþtan kesmiþ
olacaðým" diye hissediyorum. Bu bakýmdan doðrudur, yanlýþtýr, bilemiyorum; ama
insanlarý mümkün olduðu kadar açýk yapmak, benim farklý olarak düþündüðüm
uygulamalardan bir tanesiydi.

Dördüncü sýnýfta insanlarý keycom yapmak; yani imtihanlarý öðrenciye vermek.
Tabii bunu yapabilmek için öðrenciye güvenmek gerekiyor, "bunu, tek baþýnýza yapýn"
demek gerekiyor. Birlikte yapýyorlar mý? Evet; ama bu neyi saðlýyor? Belki birlikte
yapýyorlar, birlikte o sorularý çözüyorlar, bir proje bazýnda yapýyorlar; ama bununla
da, bizim þirketlerimizin insan kaynaklarýnýn istediði ikinci koþulu yerine getiriyoruz;
takýma adanmýþ olmak, takým çalýþmasýna uyum saðlamak. Her bir mühendis, bugün
iþletmelerde kesinlikle ve kesinlikle tek baþýna bir iþ yapmýyor; mutlaka belli bir sürecin
ya da bir takýmýn elemaný olarak çalýþýyor. Onun için benim, takým çalýþmasýna uygun
olarak öðrenciye yetiþtirmem lazým. Eðer öðrenci buna uygun yetiþmiþse, "sahiden
hayatta baþarýlý olacak" diyebiliriz.

Bunlar, benim tecrübelerim; ama dediðim gibi ben, daha yolun çok baþýndayým;
yardýmcý doçentim ve inþallah sizlerle birlikte, odayla birlikte bu tecrübelerimi geliþtirmek,
daha ileriye götürmek istiyorum.

Bir de, ikinci bir konuyla ilgili olarak birkaç cümle söylemek istiyorum. Ben, bölüm
baþkaný olduktan sonra bir þey istedim. Türkiye'de, Kýbrýs dahil 50'nin üzerinde endüstri
mühendisliði bölümü var. Bu, bir bilgi platformu demek. Bilgimiz var. Biz buna
"sermaye" de diyebiliriz. Türkiye'de oluþmuþ bir bilgi sermayemiz var; ama ben,
ulaþamadým; yani X üniversitesinde hocalar, hangi araþtýrmalarý yapýyor? Endüstriyle,
hangi koþullarda çalýþýyor? Hangi bitirme tezleri var? Var; YÖK'ten çekiyorsunuz,
Internet'e giriyorsunuz, o üniversitenin web sitesinden çekmeye çalýþýyorsunuz; ama
belirli bir veri tabaný yok. Benim Odadan isteðim, böyle bir veri tabaný yaratmak,
böyle bir bilgi platformu yaratmak.

"Endüstrideki firmalar, üniversiteyle birlikte çalýþmalý" diyoruz. Þunu söyleyeyim:
13 senelik yöneticilik hayatýmda, benim çalýþtýðým dönemlerde, benim yakýn olduðum
þirketlere bakýldýðý zaman, özel sektör, üniversitelere maalesef güvenmiyor. Bunun
birçok nedeni olabilir. Bizim üniversitelerimiz, kendilerini anlatamamýþlar. Bu yüzden
üniversitelerin kendilerini anlatmak için en güzel ara yüzün, en güzel platformun Oda
olduðuna inanýyorum. Odada -tabi endüstri mühendisliði için söylemiyorum, diðer
disiplinler için de kesinlikle yapýlabilir- kimler çalýþýyor? Üniversitelerde, endüstri
mühendisliðinde kimler var? Bunlarýn ilgi alanlarý nedir, araþtýrma alanlarý nedir? Bugüne
kadar hangi araþtýrmalar yapýlmýþ? Bugüne kadar endüstriyle ilgili yapýlan araþtýrmalar
neler? Bunlarý bir platformda toplayýp, bir web altýnda, bir veri tabaný olarak sunarlarsa
çok iyi olur. Ayný zamanda -Odamýzdaki yöneticilerimiz söylediler- Arçelik, mesela 10
tane proje getiriyor, birçok firma proje getiriyor. Bu projelerle, o bilgi taramalarýný bir
þekilde uyuþturabilirsek, o zaman bu bilgi sermayesini; Türkiye'deki endüstri mühendisliði
bilgi sermayesini, sahiden Türkiye'nin yararýna kullanmýþ olabiliriz.
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Oda, buradan þunu söyleyebilir: "Eðer benim kanalýmla, bir üniversitedeki bir
öðretim üyesi, bir çalýþma, araþtýrma yapýyorsa, mutlak olarak bana, Türkçe ya da
Ýngilizce bir makale yazacak", iþte size, makaleyle ilgili büyük bir kaynak. Ben, bunun
baþarýlý olacaðýna inanýyorum. Bu, büyük bir organizasyon demek. Oda kaynaklarýnýn
buna yeteceðine ve yapabileceklerine inanýyorum ve bu konuda da eðer yardým isterlerse,
ben ve üniversitem de, bölümüm olarak yardým edeceðimizi taahhüt ediyorum ve
beni dinlediðiniz için çok teþekkür ediyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Tunç Bozbura'ya çok teþekkür ediyoruz.

Söz sýrasý, Çankaya Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný Prof. Dr.
Fetih Yýldýrým'da.

Buyurun Hocam.

Prof. Dr. FETÝH YILDIRIM

(Çankaya Üniversitesi Endüstri Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Teþekkür ederim Sayýn Baþkan.

Sayýn dinleyiciler, hepinizi saygýyla selamlýyorum. Ben de zamanýnýzý çok almak
istemiyorum. Zaten çok konuþmayý da, seven bir kiþi deðilim. Sadece toparlamak
amaçlý olarak hem gözlemlerimi anlatmak istiyorum, hem de nasýl bir eðitim
beklediðimiz konusu üzerinde konuþmak istiyorum.

Aradan önce konuþan Sayýn Konuþmacý Mehmet Atýlgan Beyefendinin
konuþmasýndan gerçekten çok etkilendim. Kendisine çok teþekkür ederim. Benden
bir önceki konuþmacýya da çok teþekkür ederim. Benim için unvan hiç önemli deðil.
Belki hepimiz için de öyle. O arkadaþýmdan da çok yararlandým. Öðleden önceki
toplantýya, baþka bir toplantým dolayýsýyla katýlamamýþtým; ama çok yararlý konuþmalar
oldu. Makina Mühendisleri Odasý böylesi bir toplantýyý düzenlediði ve bize bu fýrsatý
saðladýðý için, onlarýn bütün yöneticilerine, hepinizin huzurunda teþekkür etmek istiyorum.
Gerçekten çok yararlý. Bu tür toplantýlarýn sýk sýk yapýlmasý iyi olur diye düþünüyorum.

Ben, üç devlet üniversitesinde çalýþtým. Bunlardan bir tanesi Amerika'daki bir devlet
üniversitesi, diðer ikisi ülkemizdeki devlet üniversiteleri. Bir tanesinde çok kýsa durdum;
ama, iki tane de vakýf üniversitesinde çalýþtým. Bu son çalýþtýðým üniversite de, yine bir
vakýf üniversitesi. Dolayýsýyla yaþ itibarýyla da 57 yaþýndayým ve 1971 yýlýndan beri bu
eðitimin içindeyim. ODTÜ'den mezun olduktan sonra, doðrudan üniversitelerde göreve
baþladým. Dolayýsýyla bütün tecrübelerim, ne yazýk ki sadece üniversitelerdeki eðitimle
ilgili olarak, o sýnýrda kaldý. Ben de, ancak onlarla ilgili gözlemlerimi sizlere aktarabilirim.

Tabii Mehmet Hocanýn söylediði birçok þey doðru. Þimdi bizim aramýzda bir tane
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sade vatandaþ otursaydý, herhalde "Bu üniversiteler de neymiþ ki? Buralarda hiçbir þey
yapýlmýyormuþ. Kopyacý bir düzen, taklitçi bir düzen" düþüncesine kapýlabilirdi. Ne
yazýk ki öyle; ama bunlarý genelleþtirmek de ne derece doðru? Ýyilerimiz  de var; ama
kötülerin olmasý da insaný üzüyor. Bu bakýmdan, bazen televizyonlarda, birçok
programlarda görüyoruz, unvaný olan birçok arkadaþlarýmýz, ne yazýk ki o unvanýn
karþýlýðýný veremiyorlar. Bunu da vatandaþ dinlediði zaman, bize olan güveni sarsýlýyor.
Ben, bundan çok üzüntü duyuyorum. Maalesef toplumdaki imajýmýz -Bu, benim
gözlemlerim. Belki yanýlýyor da olabilirim- çok da iyi deðil; yani bizi, çok fazla da
saymýyorlar.

Bundan yýllarca önce, benim kendi öðrenciliðim sýrasýnda, bir profesör veya bir
hoca dediðimiz zaman, hakikaten çok farklý bakardýk. Onun, toplumdaki saygýnlýðý da
çok farklýydý. Ya çoðaldýk ya da gerçekten kalite düþtü. Bence kalite düþtü. Nasýl düþtü?
Mehmet Hocamýn aðzýna saðlýk, çok güzel ifade etti. Gerçekten çok yanlýþlarýmýz var;
yani bunlardan bir tanesi; bir kere kalite deðil, kantiteye önem verdik. "Kaç tane yayýnýn
var?" Kaç tane yayýnýn Science Citation Intex'de taranýyor veya orada geçiyor?" diye
bakýyor. Bundan kurtulmamýz lazým. Bunun, belki iyi taraflarý var; ama maalesef bizleri,
sadece bir çoðaltma yarýþýna sokuyor. O, doðru deðil; ama þu ülkede yaptýðýnýz yayýnýn,
yaptýðýnýz çalýþmanýn, ürettiðiniz ürünün, þu ülkenin hangi sorununa çözüm getirdiði
konusu hiç ele alýnmýyor. Oysa bence bir kiþi, herhangi bir þekilde akademik unvan
olarak yükseltilecekse, bence bu konunun, bu yaptýðý çalýþmanýn, Türkiye'nin sorununa
getirdiði katký derecesinin ön planda olmasý lazým. Bunun, birinci öncelikli olmasý lazým.
Bunu mutlaka yerleþtirmemiz gerekiyor. Bu sayý düþüncesinden mutlaka kendimizi
kurtarmamýz lazým.

Birçoðumuzun yayýnlarýna baktýðýmýz zaman, hepimizin var; yani "senin ne kadar,
benim ne kadar" gibi karþýlaþtýrmalardan artýk çýkmamýz lazým. Kaç yurtdýþý yayýn var?
30 tane. Bir tanesi çýkýyor, "Benim daha fazla; 50 tane" diyor. Kardeþim, yayýnýn fazla;
ama bu yayýnlar þöyle yapýlýyor: Hepimiz biliyoruz. Bir konuyu alýyor. Bu arkadaþýmýz,
eðer o konuda þanslýysa, o konunun bir dolu uzantýsýný yapýyor. Bir yayýn, baþka bir
yayýn. Parametreleri deðiþtiriyor veya baþka koþullarý deðiþtiriyor, bakýyorsunuz, bir
tane yayýn yapmasý gerekirken, o arkadaþlarýmýz 30 tane yayýn yapýyor ve süper bir kiþi
oluyor. Bunlardan kurtulmamýz lazým. Bunlar, tabii benim gözlemlerim.

Gene bir baþka konu da, eðitimde paylaþýmcý olmamýz lazým. Ortak yayýnlara
baktýðýmýz zaman, gene Mehmet Hocanýn dediði gibi bir dolu yazar görüyorsunuz,
Asýl iþi yapan üçüncü kiþi gibi bir gözlemini aktardý. Gerçekten o tür gözlemlerle çok
karþýlaþýyoruz; ama bence "ortak yayýn" dediðimiz zaman, ayný kurumdaki kiþilerin bir
araya gelerek ortak yayýnýndan çok, farklý kurumlarda, farklý disiplinlerde, hatta farklý
ülkelerdeki kiþilerin bir araya gelip, o bilgilerini paylaþmasý lazým. Ayný kurumun kiþileri,
zaten birbirlerini tanýyorlar. Belki iyi bir ekip kurulmuþsa, belki olabilir; ama ondan
çok, farklý kurumlardaki kiþilerin bir araya gelmesi lazým. Bunun örneklerini geliþmiþ
ülkelerde görüyoruz.
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Amerika'daki yayýnlarýna baktýðýnýz zaman, bir tanesi Texas Üniversitesinde bir
hoca görülüyor, bir tanesi de New York'da görünüyor veya bakýyorsunuz bir tanesi
Washington DC'de görünüyor veya hiç üniversiteyle de ilgisi yok. Bir tanesi,
bakýyorsunuz bir saðlýk kurumundan veya bir baþkasýna bakýyorsunuz, üniversiteyle
hiç ilgisi olmayan bir kurumun çalýþaný görüyorsunuz. Bu tür paylaþýmlara girmemiz
gerekiyor. Türkiye'nin, buna yönelmesi gerekiyor.

Þimdi bir baþka konu da þu. 30 yýl öncesine, Internet veya diðer teknolojiler
geliþmeden önceki, o tür araçlarýn sahibi olmadan önceki halimize bir baksaydýk, o
zaman kimin, neyi, nereden aldýðýný ne kadar takip edebiliyorduk? Edemiyorduk. Belki
onlarýn bir kýsmý da kopyaydý. Ben, onlarýn üzerine de bir soru iþareti koymak istiyorum.

Þimdi, bir baþka þey daha var. Belki birçok kiþinin, özellikle gözlemi olmuþtur.
Arkadaþlarýmýz geliyorlar, burada çok iyi bildiriler sunuyorlar. O bildirilerle ilgili olarak
eðer kendimizi iyi verip dinleyebilmiþsek, birkaç noktayý yakalayýp, o kiþiye sorduðunuz
zaman, ne yazýk ki cevap alamýyorsunuz. Ben, bunu çok gözlemledim. Bu, özellikle
Türki Cumhuriyetlerinde çok yaygýn. Onlara çok dikkat etmemiz gerekiyor; yani
aramýzda olabilir. Hepsini genelleþtirmek istemiyorum. Bu kiþiler, bizim ülkemizde de
var; ama þimdi bunlarýn bir avantajý var; Rusça biliyorlar. Þimdi bizim kaçýmýz Rusça
literatürü izleyebiliyor? Çok az; yani yüzde 1'i bile geçmez. Dolayýsýyla bu tür þeyleri
yakalamanýz, Amerikalýlarýn bile yakalamasý zor. Birçoðu yayýnlanmamýþ. Bunlarý ben
gözlemledim. Onun için çok dikkat etmemiz lazým. Yayýnýn çokluðuna deðil, o kiþinin,
o yayýna ne kadar hâkim olduðuna ve bir baþka þey de, o kiþinin yaptýðý yayýnýn ne
kadar özgün olduðuna, ne kadar bir katkýsý olduðuna bakmakta yarar vardýr diye
düþünüyorum. Bu yayýn konusu, YÖK Yasasý çýktýðýndan beri ön plana çýktý. Benim
kafamý hakikaten çok meþgul eden bir konu; yani sayý yerine kalite. Bir arkadaþýmýzýn,
bir tane yayýný olabilir, 15 tane yayýna bedeldir. Dolayýsýyla bu saplantýdan kurtulmamýz
gerekiyor.

Þimdi, Amerikan üniversitelerinde þöyle bir þey var: Yine yurtdýþýnda bulunanlarýmýz
bilebilir. Birçok bölümlerde, "counsultancy" diye bir ders var. Bunun amacý þu; yani
danýþmanlýk dersi. Oradaki sanayi kuruluþlarýndan geliyorlar, "Bizim, þöyle sorunlarýmýz
var" diye, o bölüme sorunlarýný anlatýyorlar. O üniversiteler de son sýnýf öðrencileri
veya lisansüstü derslerde -bu, genelde lisansüstü ders oluyor- bir ekip oluþturuyor. 1
veya 2 hoca, bazen 5 hoca da o konuya dahil edilebiliyor. Onlar, o sorunu çözüyorlar
ve bu iþ, beyin fýrtýnasýyla yapýlýyor.

Çalýþýyorlar, hazýrladýklarýný birbirlerine anlatýyorlar ve karþýlýklý etkileþim halinde bu
sorunlar çözülüyor. Tabii kurumlardan da kiþiler geliyor. Dolayýsýyla belki odalarýmýz,
bu konuda bizlere öncülük edebilir. Kendilerine baðlý kuruluþlara bu fikri aþýlayabilirlerse,
yerleþtirebilirlerse ne âlâ. Çok iyi olabilir. Üniversite-sanayi iþbirliði de bundan geçiyor
arkadaþlar. Dolayýsýyla bizim, sanayiyle iþbirliðine gidebilmemiz için bir þey vermemiz
lazým, onlarýn da bizden bir þey almasý lazým. Sadece vermeyle veya sadece almayla bu iþ
olmaz. Karþýlýklý olduðu sürece, bize muhtaç olduklarýný anladýklarý sürece mutlaka gelirler.
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Bir arkadaþýmýzýn buradaki konuþmasý belki haklý. Üniversitelere çok güvenmiyorlar.
O üniversitedeki eðitime, hocalarýmýza pek güvenmiyorlar. Belki bunun nedeni de bu.
Bizim öðrencilerimiz de, bizler de, teorik olarak bildiðimiz birçok þeyde ne yazýk ki,
"Bu, nasýl uygulanýyor?"u bilmiyoruz. Her zaman derslerimizde onu anlatýyoruz.
Öðrencilerimizin birçoðu bundan sýkýlýyor.

Cahit Arf'ýn þöyle bir sözü var. TÜBÝTAK ödülünü kazandýðý zaman þunu söyledi:
Onu, hiç unutmuyorum. "Ben, yaptýðým çalýþmayý þimdi size anlatýrsam, birçoðunuz
anlamazsýnýz. Uykunuz gelir veya sýkýlýrsýnýz; ama ben, bu çalýþmanýn nerede uygulandýðýný
çok basit bir örnekle anlatýrsam, o zaman daha iyi anlarsýnýz" dedi. Yaptýðý çalýþma da,
dalgalarýn kýyýyý aþýndýrmasýyla ilgili bir çalýþmaydý. Bir matematik çalýþmasýydý ve çok
üstün bir modeldi. Onun nerede uygulandýðýný anlatýnca, hepimiz tabii konuyu çok
daha iyi anladýk, önemini çok daha iyi kavradýk. Ayný þekilde bizim, derslerde soyut
olarak anlattýðýmýz þeyleri, somuta indirgeyemiyorsak, o eðitimden hiçbir þey alamayýz.
Türkiye'deki eðitimin büyük bir çoðunluðu buna dayanýyor. Hep, "let assume that"
yahut da "farz edelim ki" deyip gidiyor. Farz edelim; ama, bu farz ettiðin þeyi de
somut olarak eðer bir örnekle, çok iyi bir þekilde, günlük hayatta yaþayan bir örnekle
anlatýrsa, o öðrenci çok daha iyi anlýyor.

Eðitimde, benim gözlemlediðim bir baþka þey daha var. Bu iþi yapan kiþiler,
eðitimdeki sorgulayýcýlýðý; yani öðrenciye soru sorma fýrsatýný yaratmayý yahut da o
fýrsatý vermeyi çok ön planda tutmuyorlar gibi geliyor. Öðrenci, hoca, diyalog halinde
olmasý lazým. Elindeki notu, tahtaya arkasýný dönüp, çevirip, tahtaya geçirip, motor
gibi bitirip, bu iþi böyle yapan hocalarýmýz çok. Öðrencilerimizin ders deðerlendirme
sonuçlarýndan bunlarý ediniyoruz.

Eðitimde bir baþka þey daha var. Eðitim, geri beslemeli olmalý; yani mezun
ettiklerimiz, iþ hayatýna atýldýklarý zaman, sizden öðrendiklerini ne kadar gerçek hayat
problemlerine uygulayabilmiþler? Bu karþýlýklý etkileþimi mutlaka yapmamýz lazým.
Mezun edip, "Beni ilgilendirmez. Ne yaparsa yapsýn" düþüncesinden kurtulmamýz
gerekiyor.

Tabii üniversite eðitiminde farklýlýk çok önemli; yani bütün üniversite, endüstri
mühendisliði eðitimlerinin ayný kalýpta olmasýný bekleyemeyiz. Bu da doðru deðil; ama
temel bileþenlerde, temel unsurlarda birleþmemiz lazým; yani bir endüstri mühendisliði
eðitiminin ya da bir makina mühendisliði eðitiminin lisans eðitiminde olmazsa olmazlarýn
neler olduðunu bilmemiz lazým, bunlarda birleþmemiz lazým; ama onun dýþýndaki
dersler, tabii ki farklý olabilecektir. Oradaki uzmanlardan yararlanmamýz gerekiyor.

Bir baþka konu da þu: Ne yazýk ki bizim malzememiz, -bu deyim de belki doðru
olmayabilir- bize gelen malzeme; öðrencimiz, kötü bir eðitimden geçerek; ezberci bir
eðitim, kalýpçý bir eðitim ve hileye dayanan bir eðitimle geliyor. Bu hileye dayanma
nedir? Test tekniklerinde, sorulan bir sorunun cevabýna en kýsa þekilde nasýl ulaþýlabilir?
Neye dayandýðý önemli deðil. Oraya, doðru cevaba en kýsa þekilde ulaþmasý önemli. O
çocuklarýmýzý, bu tür bir dershanecilikten uzaklaþtýramýyoruz. Çocuklarýmýzý
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vermediðimiz zaman, farklý bir psikolojiye bürünüyoruz. "Acaba benim çocuðum, bir
þeyden mahrum olur mu?" diye, ne yazýk ki birçoðumuz, elimizde olmadýðý halde,
imkânlarýmýz olmadýðý halde, çocuklarýmýzý gönderiyoruz.

Ne kadar doðru olduðunu bilmiyorum ama; en son öðrendiðime göre bu
dershanelerin bir yýldaki geliri, -biliyorsunuz bir kýsmý da kayýt dýþý olabilir- kaydedilmiþ
deðer 10 milyar dolar arkadaþlar. Müthiþ bir rakam. 10 milyar dolarý biz acaba doðru
yere mi harcýyoruz. Bunun üzerinde çok ciddi bir þekilde düþünmemiz lazým.

Hepinize saygýlar sunuyorum.

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Yýldýrým Hocaya teþekkür ediyoruz.

Son akademisyen konuþmasý, süre sýnýrlarýna uyacaðýný tahmin ettiðim Abdülkerim
Kar hocamýzýn.

Buyurun hocam.

Prof. Dr. ABDULKERÝM KAR

(Marmara Üniversitesi Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)
Sayýn Baþkana teþekkür ederim.

Mümkün olduðu kadar kýsa konuþmaya çalýþacaðým. Onun için elimdeki notlarý
aldým. Burada konuþma yapan arkadaþlardan da yararlanarak, bazý konularý belki
tamamlarým diye düþündüm.

Doçentlik meselemiz var; atamalardaki deðerlendirme. Biliyoruz ki çoðu zaman,
arkadaþlarýmýzýn da söylediði gibi genellikle makaleler deðerlendiriliyor; ama batý
ülkelerinde genellikle araþtýrma var, eðitim var, bir de "topluma hizmet" diye, birtakým
konular var; yani sizi deðerlendirirken, bunlar deðerlendiriliyor; ama bir araþtýrma
üniversitesinde, araþtýrmanýn aðýrlýklý olduðu bir üniversitedeyseniz, yüzde 60 araþtýrma,
yüzde 20 eðitim, yüzde 20 de topluma hizmet olabilir. Örneðin Massachusetts'de çok
iyi araþtýrma yapmazsanýz, sizi kapýnýn önüne koyarlar; ama benim ders aldýðým birkaç
hoca gibi gayet kötü bir hoca olursanýz, hiç mühim deðil. Öðrenciler anlamýþ, anlamamýþ,
idare edebilir; ama çok iyi araþtýrma yapýyorsa, bu iþ böyle yürüyor. Bunun yanýnda
öðretim profesörlüðü; "teaching profesor ship" olan üniversiteler var. Diyor ki; "Sizden,
çok iyi eðitim yapmanýzý istiyoruz. Atamanýz, ilerlemeniz ona göre yapýlacak; ama
araþtýrma yaparsanýz, bu size bir plus; yani bir artý deðer olarak görünecek"

Burada, tabii eðitimin bir deðerlendirilmesi var ki, Türkiye'de bu yok. Þimdi hoca
ders veriyor. Doçentlik atamasýnda "Kaç tane ders verdi?" diyor. 3 tane ders, çarpý 5
puan ise, al sana 15 puan; ama bu dersleri iyi mi verdi, kötü mü verdi?
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Deðerlendirilmemiþ ki. Ölçme diye bir þey yok. Bir de bu, güya ölçmeli bir sistem
olacak. Halbuki bu, ölçülecek. "Hoca, bu dersi nasýl verdi?" diye öðrenciye sorulacak,
bölüm baþkanýnýn görüþleri alýnacak, ancak o þekilde olacak.

Bir de doçent yapýyoruz. Benim en çok kýzdýðým þeylerden birisi de, dýþarýdan
doçent olmuþ. Doçentlik, üniversite unvanýdýr. Siz, üniversitede 3 veya 4 ders
vermemiþseniz, bu deðerlendirilmemiþse, siz doçent olamazsýnýz. Doktoranýz var,
buyurun. Doçent olmak zorunda deðilsiniz ki. Doktora, gayet güzel bir unvandýr.
Bizim Türkiye'de bu unvanlarý hepimiz kullanýyoruz; ama, batýda benim hocam bile,
konferansa gittiðimiz zaman onun adý Dr. Romley'di, benim adým, o zaman doktora
almamýþtým, hiçbir þey deðildi. Orada "profesör" diye geçmezdi, "doktor" diye geçerdi.
Doktora, çok güzel bir unvandýr. Ýlla doçentlik vermek zorunda deðiliz; ama
istiyorsanýz, buyurun gelin, dýþarýdan da olsa 4 tane ders verin. Üniversitelerin de eksikleri
tamamlansýn, sizi de deðerlendirelim, katkýnýzý da öyle yapalým. Bence bu, gayet güzel
bir þey olabilir ve buna oda da, böyle bir deðiþiklik için bir öneri götürebilir.

Kýsaca geçmek istiyorum. Bir yabancý dil meselesi konuþtuk; ama, kimse Türkçe'den
bahsetmedi. Çok güzel yabancý dil öðretiyoruz; ama bizim öðrencilerimiz, üniversitede
Türkçe iki kelimeyi bir araya getirip, dilekçe yazamýyor. Ben, dekan yardýmcýlýðý yaptým.
Öðrenci dilekçe veriyor, dilekçesi reddediliyor. "Hocam, niye reddettiniz" diyor. "Böyle
yazmýþsýn" diyoruz. "Ama ben, onu yazarken, böyle düþünüyordum" diyor. "Sen, öyle
düþünüyorsun da, benim adým da müneccim. Ben de senin, nasýl düþündüðünü
bileceðim. Bunu yazacaksýn" diyorum, yazamýyor.

Ben, makina mühendisliðine giriþ dersi veriyorum. Öðrencilere iki tane kitap
getiriyorum; birisi Ýngilizce, bir tanesi de Türkçe. Bütün adresleri, fiyatýný tahtaya
yazýyorum, diyorum ki, "bu kitaplarý ýsmarlayacaksýnýz" Ýstediðim bu. Bunlarý
yazacaksýnýz. Birer tane mektup. 40 öðrenciden bunu 3 veya 4 tanesi yüzde 80 yapýyor,
geri kalaný yapamýyor.

Benim dekanlýkta sakladýðým bir dilekçe var. Çocuk; "Ben, Ömer bilmem kim"
diye dilekçesine baþlamýþ, "ben, bunu, bunu istiyorum" diyor. Baþýnda "Marmara
Üniversitesi Mühendislik Fakültesi Dekanlýðý" falan diye yazmýyor. "Ben" diye baþlamýþ.
"Ben, Ömer falanca. Þunlarý, þunlarý, þunlarý istiyorum" diyor. Bu olacak þey deðil; ama
biz ne yapýyoruz? Ýlkokuldan baþlýyoruz. Neymiþ? Yabancý dil öðreteceðiz. Ben, Ýngilizce
eðitim yapan bir üniversiteyim. Çok mu hoþuma gidiyor? Hayýr, gitmiyor; ama daha
iyi bir þekilde yabancý dil öðretecek bir mekanizma bulalým, hepimiz bundan vazgeçelim;
ama yabancý dil de lazým. Yarýn benim mühendisim gidecek, Avrupa Birliði�ndekiler
çatýr çatýr pazarlýk edebilecek bir yabancý dil bilmek zorunda. Bu olmazsa, bu iþler
olmayacak. Bazý anaokullarý, "Biz, anaokulunda Ýngilizce öðretmeye baþlýyoruz" diyorlar.
Daha çocuðun kafasýndaki network yahut devreler Türkçe olarak kurulmamýþ, ona
Ýngilizce öðreteceðiz. Þu anda böyle bir ülkedeyiz. Bunu, bir þekilde çözmemiz lazým.

Bir de, bu araþtýrma desteði konusunda konuþmak istiyorum. "Üniversitelere destek
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verilecek" diyoruz. Bizim, 47 tane bölümümüz var. 7 tanesinin büyük üniversiteler
olduðunu varsayalým, 40 tane var; yani herkes, her bildiði konuda araþtýrma yapýyor.
Orada küçük bir grup, burada küçük bir grup. Bunlar, belirli bir kritik kütleye ulaþmadýðý
için de bir iþe yaramýyor. Halbuki devlet, 20 tane konu seçsin, "Falan üniversite, oradaki
gördüðüm hocalarýmýz, sizi bu konuda destekleyeceðiz" desin. Orada bir nüve oluþsun
ki, ilerde endüstriden birisinin ihtiyacý olduðu zaman desin ki, "Buradaki arkadaþlarýmýz
ultrasonik konusunda veya laser welding  (lazer kaynaðý) konusunda çok iyidir. Siz,
bunlarla temas edebilirsiniz. O arkadaþlarýmýz da bu konu üzerinde çalýþýyor. Küçük
bir grup; 7-8 kiþilik" desin ve bu konuda çalýþýyor olsun. Bu, Amerika'da yapýlýyor.

Ben, en son ulaþtýrma planlamasýyla ilgi bir þey yapýyorum. 18 tane üniversitede
ulaþtýrma araþtýrma merkezleri var ve devlet bunu destekliyor; ama her biri ayrý ayrý
konularda çalýþýyor; ama orada bir nüve oluþturulmuþ durumda. Baþkalarý da var.
Ben, Amerika'yý biliyorum. Herhalde Avrupa'da da vardýr. Bu yapýlmazsa, sonra
endüstriden biri, "Hocam, bizim þu konuda çok ihtiyacýmýz var, acele çözülmesi lazým"
diyor. "Ne zamandýr çalýþýyorsunuz? diyorum. "3 yýldýr" diyor. Peki, 3 yýldýr
neredeydiniz? "Biz, yurtdýþýndan bir þeyler buluyorduk da, olmadý, þu iþ yürümedi.
Hocam, þimdi size çok ihtiyacýmýz var" diyor. Ben, bu konuyu genel olarak biliyorum;
ama senin istediðin seviyede, sana destek verecek altyapým yok; ama 3 yýl önce gelseydin,
þu anda sana çok güzel destek verirdik; ama þu anda bana, en azýndan 1 yýl vermen
lazým, buradaki ekibin geliþmesi lazým, falan. Bu olmadan, olmuyor. Buna devlet, bir
þekilde bir öncülük yapmalý. Ben MIT'nin Makina Bölümündekileri biliyorum. Para,
Ulaþtýrma Bakanlýðý, Enerji Bakanlýðý, Hava Kuvvetleri, Kara Kuvvetleri, NASA'dan
gelirdi. Özel þirketlerden de gelirdi; ama, onlarýn parasý yüzde 20 gibiydi. Bunun baþka
türlü olmasý, Türkiye gibi bir yerde çok zor.

Bir de MÜDEK'le ilgili konular var. Hasan Bey, çok güzel bahsetti. Avrupa'da da
var. Ben, yurtdýþýnda da bu ABET'in içinde bulundum. Bunun en güzel tarafý, öz
deðerlendirme raporunu bölüm olarak hazýrladýðýnýz zaman, çok güzel bir ayna elde
ediyorsunuz. Orada bakýyorsunuz, bölümünüzü çok güzel görüyorsunuz. Bunun, en
güzel tarafý bu; yani MÜDEK'i, ABET'i çaðýrmanýza lüzum yok. Oradaki kurallarý
alýn, bölümünüzü o kurallara göre bir çýkarýn, -ABET olabilir, MÜDEK olabilir yahut
Avrupa'daki bir þey olabilir- size, eksikleri çok güzel ortaya koyan bir ayna çýkarýyor.
Para verip de kimseyi çaðýrmayýn. O, zaten gösteriyor. Bunu, yurtdýþýnda yaptýðýmýz
zaman, ortaya þu çýktý: "Bilgisayar eksikliðiniz var. Makina mühendisliði bölümünde
bilgisayarý eksik kullanýyorsunuz, bir de dizayn, tasarým içeriðiniz, programýnýzda eksik"
dediler. Zaten bizim öz deðerlendirme raporumuz bunu söylüyordu; ama, rektör
bunu kabul etmiyordu. Amerikalýlar böyle deyince kabul etti.

Bir de, ÖSYM konusunda bir þey söylemek istiyorum. öðrenciler, son sömestre
girmiyor, birtakým problemler oluyor. Madem son sýnýftan soru sormuyoruz, o zaman
son sýnýfýn, eylül ayýnda okullar açýlmadan önceki pazar günü üniversite giriþ sýnavýný
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yapalým, üniversite giriþ sýnavý, öðrencilerin kafasýndan çýksýn. Son sýnýfta da otursunlar,
adam gibi matematiðini, fiziðini tam öðrensin. Diðer türlü, son sýnýfta da kafasý þu
checkmark'lara takýlýyor. Üniversiteye giriyor, kafa hâlâ oralarda takýlmýþ. Öðrenci büyük
bir hýzla problem çözüyor. Bir bakýyorum, problemde hiçbir birim yok. Diyorum ki,
"Bizde, 3 diye bir þey yok. Bizim 3 milimetredir, Newton'dur, kilogramdýr, bir þeydir"
Ama çocuk alýþmýþ, "Hocam, bu problem, böyle de çözülür" diyor. Öyle de çözülür
de, bizim mühendislikte böyle adým adým gitme, birtakým baðlantýlar problemimiz
var. Bu, çözülür diye tahmin ediyorum. Belki Milli Eðitim Bakanlýðý�ndan, YÖK'ten
böyle bir destek olabilir. Bütün dünyada böyle yapýlýr. Son sýnýf öðrencileri, bu tip
üniversite sýnavlarýna eylülde, ekimde girer. Neden bizde olmasýn?

Teþekkür ederim.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Hocamýza teþekkür ediyoruz.

Þimdi söz sýrasý 3 tane örgüt temsilcimizde; Odamýzýn 3 biriminin yöneticilerinde.
Sonra da Oda Baþkanýmýz konuþacak.

Eskiþehir Þube Baþkaný Erhan Kutlu, buyurun.

ERHAN KUTLU

(Makina Mühendisleri Odasý Eskiþehir Þube Yönetim Kurulu Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli öðretim üyeleri, sevgili Oda yöneticisi arkadaþlarým, öncelikle

sabahtan, günün bu saatine kadar burada durduðunuz, konularý yakýndan takip ettiðiniz
ve gerek eleþtiri, gerek önermelerde bulunduðunuz için teþekkür ediyorum.

Bu toplantýnýn verimli geçtiðini görmek bizi sevindirdiði gibi,  bir gereksinim
olduðunu da ortaya çýkarmýþ bulunuyor. Birinci toplantýda üniversite-Oda iliþkileri
deðerlendirilmiþ ve genel bir deðerlendirme yapýlmýþtý. Oda Baþkanýmýz bir
deðerlendirme yapacaðý için, ben bu deðerlendirmeye girmek istemiyorum. Biz burada,
siz deðerli öðretim üyesi yöneticilerimizi, hocalarýmýzý bulduðumuz yerde, onlardan
birtakým isteklerimizin olacaðýný, þahsým adýna düþünüyordum; çünkü Makina
Mühendisleri Odasýnýn 50 yýldýr iki sevdasý vardýr. Birisi ülkemizin sanayileþmesi, öbürü
de demokratikleþmesidir. "Sanayileþme" deyince, bir ayaðý üniversiteler; bilgi ve bilimi
oluþturan ayak. Öbürü, teknolojiyle katma deðer yaratarak sanayi. Aramýzda yok.
Umarýz bundan sonraki toplantýlarda onlarýn da temsilcileri , yöneticileri olabilir, onlarýn
önerileri ve görüþleri deðerlendirmeye alýnabilir. Öbürü de, yaþamý biçimlendiren veya
bilimi, teknolojiye dönüþtüren biz mühendisler.Bizi temsilen Odamýz da burada, bu
üçlünün önemli bir ayak olduðunu düþünüyor ve bu tür bir konuþma yapmayý
düþünüyordum. Günün bu saatine gelinceye kadar, söylemek istediðim birçok þey
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konuþulmakla birlikte, burada pek öne çýkmayan bir iki konuyu sizlerle paylaþmak
isterim. Bizim de tabii meslek ve meslektaþ sorunlarýmýz var. Bu konularda sizlerden
destek almak gibi -çünkü geniþ kitlelere, özellikle genç arkadaþlarýmýza yönelik çabalarýnýz
var ve onlarý eðitiyorsunuz- böyle bir beklentilerimizin olabileceðini düþünüyordum;
bir baktýk ki, -Yanlýþ anlamayýn. Özür dileyerek söylüyorum- sizin sorunlarýnýz
bizimkilerden daha büyükmüþ, gerçi sizlerle bizlerin çoðu sorunumuz diðer çalýþanlarla
olduðu gibi ortak.

Eðitim önemli bir olay, Dünyada gittikçe geliþiyor. Teknoloji, iletiþim, bilgi transferi
deðiþiyor. Tabii devletin çözemediði, bakanlýðýn, YÖK'ün çözemediði konularda
Odamýzdan beklentinizin büyük olmasý bizi sevindirdi . Bunu önemli bir olgu olarak
görüyorum.

Günümüzde, özellikle sanayi-oda-üniversite iliþkisinde -kýsmen de konuþuldu- ne
tür mühendisler isteniyor? Böyle bir envanter oluþturulmasý isteði de var. Bu konu ile
ilgili çalýþmalarýmýz, çabalarýmýz sürüyor.Biz yöremizde, üniversitemizin de desteði ile
envanter oluþturabilmek için bu tür bazý çalýþmalar yapmaya çalýþtýk; ama bunlar,  kolay
oluþamýyor, zaman içinde deðiþikliklere uðruyor, birtakým bilgiler güncellenemiyor.
Bu konuda sizlerin de bizlere yardýmcý olabileceðinizi düþünüyorum. Özellikle sanayi
ile birlikte hareket etmemizde ve  bu toplantýda bize önerdiðiniz projeler, yarýþma
projeleri, bitirme ödevleri hatta iþ konularýnda Odayý da içine alarak, staj konusunda,
araç-gereç konusunda olduðu gibi, diðer çalýþmalarda da sizlerin desteklerinin
olabileceðini düþünüyorum. Birincisi bu.

Bir de sanýyorum, bu tür toplantýlarýn, belirli periyotlarda yapýlmasý gereksinimi
ortaya çýktý ve gündemli olmasýnda da yarar var; çünkü gündem, eðitim gibi bir konuda
olunca, üniversite-sanayi-oda olunca, çok geniþ açýlým  oluþuturuyor. Bunun, belki de
þöyle bir ayaðýndan  yerelden baþlayarak, oda-üniversite-sanayi iþbirliðinde kýsmen
toplantýlar yaparak, -bizim bölgemizde kýsmende olsa gündeme de geldi- bunlar bir
deðerlendirmeyle merkezi olarak daha netice alabilecek, karar mekanizmalarýna
dönüþebilecek toplantýlar haline gelebilir diye düþünüyorum.

Mühendislik eðitimi, zor bir eðitim. Burada, biraz önce Tunç Bey de ifade etti,
sanayinin istemleri þimdi çok farklý. Günümüzde mühendisten istenen, mühendislik
programlarýný algýlamak, tanýmlamak, çözümlemek, edindiði bilgileri kullanabilmek
yeteneðiyle beraber, çeþitli teknik beceri ve modern mühendislik araçlarýný, mühendislik
amaçlarý doðrultusunda diðer disiplinlerle beraber grup çalýþmasý yaparak, mesleki ve
etik sorumluluðunun bilincinde olabilmek kabiliyetleri arýyor. Bu da yetmiyor, iletiþimde
etkili olmasýný istiyor, mühendislik çözüm ve uygulamalarýnýn, küresel ve sosyal anlamda
etkilerini yorumlayabilmeyi istiyor, yaþam boyu öðrenimin önemi ve gerekliliði
doðrultusunda bir bakýþ açýsýna sahip olmasý gerekiyor. Son olarak da güncel sorunlarý
anlamak ve yorumlayabilmek yeteneklerinin olmasý isteniyor, o zaman da bir sosyal
boyutu ortaya çýkýyor. Tabii mühendislik eðitimi zor bir eðitim olduðu için, bizim
okullarýmýzda, üniversitelerimizde sadece teknik boyutu veriliyor.
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Ben, genç arkadaþlarla konuþmaya çalýþtýðým zaman, öðrenci arkadaþlarla, teknik
konulardan ziyade, sosyal boyutunu gündeme getiriyorum; çünkü bir mühendisin,
kafasýndakileri ifade edebilmesi, bunlarý anlatabilmesi, bunlarý uygulaya bilmesi gerekiyor.
Bir mühendis iþveren vekili olarak veya kendi iþinde ise iþveren olarak çalýþýyor.
Görüldüðü gibi teknik beceri yanýnda yapýlan iþin bir de sosyal boyutu bulunmaktadýr.
Meslektaþlarýmýzdan yukarýda söylemeye çalýþtýðým bilði ve becerilerin yanýnda  daha
birçok þeyler  istenmektedir.Yöneticilik bilgisi isteniyor, psikolojiden insan iliþkilerinden
anlayacaksýnýz, muhasebeden de anlayacaksýnýz; çünkü pazarlama isteniyor; yani birçok
konuyu bilmeniz gerekiyor.Kýsacasý birkaç kiþinin yapabileceði birçok beceri ve kabiliyet
istenmektedir.

Ýþte Odamýz yapmýþ olduðu çeþitli etkinliklerle;  gerek mesleki, gerek kültürel, gerekse
sosyolojik olarak genç arkadaþlarýmýzý iþ  yaþamýna hazýrlamaya çalýþmaktadýr.

Tabii sizlerden de, MÝEM konusunda yapýlan çalýþmalarda ve uzmanlýk alanlarýnda
düzenlediðimiz kurslarda gerek öðretici olarak, gerek ders programlarýnýn
hazýrlanmasýnda destek olmanýzý bekliyoruz. Burada  Odamýzdan birçok konuda destek
istemenizden nasýl biz memnun oluyorsak, sizlerinde bize  destek olmanýz gerekiyor
diye düþünüyorum.Þikâyet için söylemiyorum; ama bizim yöremizde; Eskiþehir'de 2
üniversite var; ama MÝEM konusunda bir hocamýz yok. Þimdi okulu yeni bitiren genç
arkadaþlarýmýz uzmanlýk konusunda eðitim almak  üzere -iþi yok, aþý yok- ya Ankara'ya
geliyor ya Ýstanbul'a gidiyor. Burada konaklamasý var, yemesi var, içmesi var. Biz
bunlarý anlatmaya çalýþýyoruz; ama yanlýþ anlaþýlmasýn, üniversiteleri suçlamak için deðil.
Onlarýn da içindeki sorunlarý biliyoruz. Sabahýn 08.00'inden, özellikle ikinci öðretim
açýldýktan sonra da sürekli ders vermekle, kendilerine bile ayýrabilecek zamanlarý belki
olamýyor.

Kýsaca söylemek istediðim konu þu: Bu sorunlarýn beraber düþünebileceðimiz,
beraber üretebileceðimiz ve birlikte karar mekanizmalarý oluþturarak halledebileceðimiz
sorunlar olduðu ortaya çýkýyor. Onun için bu iþbirliðinin geliþerek, gittikçe kuvvetlenerek
yapýlmasýnýn yararlý olduðunu düþünüyorum.

Tabii Sayýn Oðuz Bey de "yeter" diyor. Bu baðlamda ben de, geriye kalan birtakým
önermeleri diðer arkadaþlarýma býrakýyorum.

Hepinize teþekkür ediyor, saygýlar sunuyorum.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Erhan Kutlu'ya teþekkür ederiz.

Barýþ Özerdem. Aslýnda o da çift þapkalý; ama ben, daha çok Þube yöneticisi gibi
düþündüm. Ayný zamanda Ýzmir Yüksek Teknoloji Enstitüsü Makina Mühendisliði
Bölüm Baþkaný. Sonlara kaldýn, kusura bakma.
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BARIÞ ÖZERDEM

(Makina Mühendisleri Odasý Ýzmir Þubesi Sayman Üyesi ve Ýzmir Yüksek
Teknoloji Enstitüsü Makina Mühendisliði Bölüm Baþkaný)

Teþekkürler Sayýn Baþkan.

Oturum Baþkanýmýzýn da belirttiði gibi benim iki tane þapkam var. Bir tanesi, Ýzmir
Yüksek Teknoloji Enstitüsünde Makina Mühendisliði Bölüm Baþkanýyým. Ýkincisi de,
Ýzmir Þube Yönetiminde Sayman Üye olarak görev yapmaktayým.

Öncelikle tabii Odamýza, bu buluþma için, toplantý için teþekkür ederek sözlerime
baþlamak istiyorum. Hakikaten çok önemli bir buluþmaydý. Ýkincisini gerçekleþtirdiler.
Kendilerine teþekkür ediyorum.

Sunumda da belirtildiði gibi biz, bu yýl Oda olarak, ayný zamanda 50. yýlýmýzý
kutluyoruz. O zaman ben, þunu düþündüm: Makina Mühendisleri Odasýyla, üniversite
birlikteliði, iþbirliði, ortak hareket etme refleksi bence demek ki 50 yýldan beri var;
çünkü bunun akademik tetiklemesinin olmamasý; yani 1954 yýlýnda bu Odanýn
kurulmasýnda akademik tetiklemenin olmamasý -O yýllara tabii ki yetiþemedik. Hayatta
bile deðildik, kendimi kastediyorum- imkânsýz. "Peki, ne kadar vardý?" sorusunu
kendimize sorduðumuzda, rakamlar ortada. Odayý, 900 kiþiyle kurmuþuz. Demek ki
o dönem, 900 kiþiyle biz bu birlikteliði ne kadar yapabiliyorsak, o kadar yapýyormuþuz.
Sadece Ýstanbul Teknik Üniversitesinde makina mühendisliði eðitimi veriliyordu. O
tek bölümle, tek üniversiteyle biz bunlarý ne kadar baþarabiliyorsak, o kadar
baþarýyorduk. Ben, buna inanýyorum.

Peki, bu yýl itibariyle, 50 yýl itibarýyla, bugüne geldiðimizdeki durum nedir? 60 bin
tane üyemiz var, gururla söylüyoruz, onurla söylüyoruz. "47 tane bölümümüzde bu
eðitim veriliyor" diyoruz. Sadece makina mühendisliði bölümlerini kastediyorum ki,
buna diðer bölümlerimiz; iþletme, endüstriyi kattýðýnýzda çok daha büyük rakamlara
çýkýyor. Demek ki þimdi bu birliktelik, bu rakamlarla ne kadar yapýlabiliyorsa, o kadar
var. Peki, bu yeterli mi? Hayýr. Kesinlikle yeterli deðil. Bunun, çok daha deðiþik bir
boyuta taþýnmasý lazým. Zaten benim þahsi fikrim, bu toplantýnýn en önemli
sonuçlarýndan bir tanesi, bu format deðiþikliði olmalýdýr. Bundan sonraki hedefler
açýsýndan söylüyorum.

Bugüne kadar neler yaptýk? Biz, bugüne kadar, iþte biraz önce belirttim, kiþisel
baðlamda çok katký yaptýk. Birçok akademisyen arkadaþýmýz, Yönetim Kurulu üyelikleri
yaptý. Hem kiþisel, hem kurumsal birliktelikler söz konusu oldu. Nasýl oldu? Yürütme
Kurulu üyeliklerinde, Danýþma Kurulu üyeliklerinde, Düzenleme Kurulu üyeliklerinde
biz bu Oda ve üniversite birlikteliðini hayata geçirdik. Bir sürü meslek içi eðitim
çalýþmalarýmýzda, bu arkadaþlarýmýz görev aldý. Bu arkadaþlarýmýz kongrelerde bildiriler
sundu, seminerler düzenledi. Bu kitaplarýn editörlüklerini yaptý. Bunun dýþýnda, "text-
book niteliðinde" diyebileceðimiz kitaplarý, oda yayýný olarak literatüre kazandýrdý. Tabii
bunlarýn her birisi, hakikaten önemli iþler ve geldiðimiz nokta itibariyle buradayýz.
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Bunun dýþýnda neler oldu? Örneðin proje yarýþmalarý düzenledik. Hakikaten çok
büyük katký saðladý, teþvik etti. Kariyer günleri düzenleniyor, keza ayný þekilde tanýþma
kokteylleri, meslekle tanýþma kokteylleri yapýlýyor. Bunlarýn çoðunda biz, Odamýzýn
desteðini arkamýzda görüyoruz. Bunun için de kendilerine ayrýca teþekkür etmek
istiyorum; fakat biraz önce belirttiðim gibi, bu birliktelik bence þu anda, þu konum
itibariyle sadece lojistik düzeyde kalýyor; yani biz, bu birlikteliði, stratejik anlamda
geliþtirmek zorundayýz; yani bu birlikteliði, belki de stratejik ortaklýk seviyesine getirmek
durumundayýz; çünkü burada, üzerinde hakikaten çok önemle belirtilen hususlar ortaya
çýktý. Mesela bunlar neydi?

Türkçe'nin bilim dili olmasý önemle vurgulandý. Ben, yabancý dille eðitim yapan bir
üniversitede görevliyim. Yabancý dille eðitim yapýyoruz. Yabancý dilde yayýn yapmanýn
ayrýca önemine inanan da bir insaným. Bunu bir kenara býrakýyorum; fakat bunun
yanýnda, sanki Türkçe yokmuþ gibi algýlanmasýna da karþý durmak zorunda olduðumuza
inanýyorum. Türkçe'yi, bilim dili yapmak zorundayýz. Biz, gene yabancý dilde
yayýnlarýmýzý yapalým. Tabii ki herkesin Türkçe bilme diye bir durumu söz konusu
olmayabilir; ama býrakýn takdiri, Türkçe yayýn yapmayý, Türkçe kongrelere,
sempozyumlara katýlmayý ya da bizim kendi dergilerimizde; Türkçe dergilerimizde
makale yazmayý zul kabul eden bir görüþe karþý durmamak, hakikaten beni kahrediyor.
Ben, kendi üniversitemde de bunun mücadelesini yaptým; fakat baþaramadým. Nasýl
baþaramadým? Biraz önce hepimizin belirttiði akademik yükseltme kriterlerinde, býrakýn
Engineering Ýndeks'i falan, biz de sadece Science Citation Ýndeks'e baðlý bir yükseltme
kriteri getirildi.

Tabii bunlar kolay iþler deðil. Mücadele kolay kazanýlmýyor. Ben, onun için üstüne
basarak stratejik ortaklýktan bahsediyorum, bu format deðiþikliðinden bahsediyorum;
çünkü bu mücadelede ben eminim ki Odamýzýn, bizim arkamýzda durmasý gerekiyor.
Tabii ki Oda da burada bir karar verecek. Ben bunu þu anda, açýkçasý akademisyen
kimliðimle söylemek durumundayým. Ayný zamanda Oda yöneticisiyim; ama tabii ki
Genel Merkezimizin de politikalarý var; fakat buradan bir mesaj çýkýyor. Ben, onun
altýný çizmek istiyorum ve eminim bizim Genel Merkezdeki arkadaþlarýmýz bu
çözümlemeleri, alt yazýlarý en ince detaylarýna kadar inceleyecekler, bu mesajlarý
algýlamaya çalýþacaklar. Tabii bunlarýn bir kýsmý yapýlabilecek, belki bir kýsmý
yapýlamayacak ya da sürece yaymak gerekecek. Bunlarýn kararlarýnýn verilmesi gerekiyor;
yani aslýnda önümüzde zorlu bir yol var; fakat bu yolun açýlmasý gerekiyor.

Bahsettiðim, sadece bir husustu. Yabancý dille eðitim ya da Türkçe'nin bilim dili
haline gelmesi konusunun dýþýnda baþka hususlar yok mu? Tabii ki vardý. Ne vardý?
Örneðin Avrupa kredi transfer sistemine geçildi. Pek çok bölümde geçildi. Artýk bundan
sonra, Avrupa kriterlerine göre diplomalarýn ekleri veriliyor. Onlarýn kendi ders pro-
gram çizelgelerine göre, biz de kendi ders programlarýmýzý deðiþtirmeye baþladýk; yani
bunun da önüne geçilmiyor. Bu realiteyi de belki bir noktaya kadar kabul etmek
durumundayýz ya da bir noktaya kadar kendi lehimize çevirme adýna, avantaj yakalama
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adýna deðerlendirmek durumundayýz. Erasmus Programý var. Leonardo Da Vinci
Programý var, mobilite programlarý var, dönüþüm-deðiþim programlarý var. O zaman
bu programlarýn hangi noktasýnda, ne derece üniversitelerle Oda katký koyabilir, katký
koymalý mýdýr? Bunlarýn da tartýþýlmasý; ama çok geniþ platformlarda, örgüt
platformlarýnda, tabii ki üniversiteyle zaman zaman bir araya gelerek bunlarýn tartýþýlýp,
belli bir stratejinin çizilmesi gerekiyor.

"Baþka alanlarda neler olabilir?" diye düþündüðümde, konuþmalarý tekrar þöyle bir
aklýma getirdiðimde, örneðin sanayi iþbirliðinden söz edildi. Hakikaten çok büyük bir
eksikliðimiz. Peki, bunda Oda nasýl bir rol oynayabilir? Bunun cevabýný aradýðýmýzda
þu olabilir: Örneðin, isim önemli deðil, geçen hafta bir fabrika ziyaretinde, Türkiye'de
sadece o fabrika da, alanýnda çok iyi olan bir firma; fakat sadece yaptýðý ürünleri kendi
fabrikasýnda oluþturduðu laboratuvarýnda deneyebiliyor. Onun dýþýnda Türkiye'de ayný
alanda çalýþan birçok firma var. Tabii büyük bir yatýrým olduðu için, diðer firmalar bu
alana girmemiþler, girememiþler, üniversiteler girmemiþ. Hakikaten üniversite bütçelerini
düþündüðünüzde, bunlarýn her birinin yapýlmasý da kolay deðil; çünkü bu, sadece bir
örnek. Test anlamýnda. Laboratuvar anlamýnda bunun gibi baþka örnekler, alanlar da
var tabii ki.

Biz, o yetkililerle görüþtüðümüzde, aslýnda onlar, tabii ki kendi ürünlerini muayene
etmekten, kontrol etmekten, üretimi deðerlendirmekten memnunlar; ama, "Biz, bir
onay gerektiðinde kendi kendimizi tabii ki onaylayamýyoruz; yani kendi kendimize
belge veremiyoruz; çünkü akredite deðiliz; çünkü biz kendimiz, zaten akredite olmak
istemiyoruz" diyorlar; çünkü o zaman, üçüncü þahýs muamelesi görecek. Onlar, onu
da istemiyorlar; yani bir kýsýr döngü, sanayide de var. Bunlarý açabilmek lazým. Nasýl
açýlabilir? Örneðin bu tür yatýrýmlarýn, seçilecek alanlarda, belli üniversitelerle birlikte
yapýlmasý lazým.

Aslýnda çok geniþ bir spektrum söz konusu. Burada her alana yatýrým yapamazsýnýz.
O anlamda hayalci olmanýn da gereði yok, anlamý yok. Seçilmiþ olan belli alanlarda ve
kendini ispat etmiþ üniversitelerle, belli protokoller yapýlarak, bu laboratuvarlarýn o
üniversitelerde yapýlmasý ve sadece o þirkete deðil, o alanda çalýþan tüm firmalara,
þirketlere hizmet vermesi saðlanabilir. Bu da çok önemli bir nokta, deðerlendirilmesi
gereken bir nokta; çünkü çok ciddi maddi boyutlarý da var; ama en azýndan bir noktadan
baþlanabilir. Zaten þu anda Ýzmir'de, akredite olmak için hazýrlýk yapan bir metalurji
laboratuvarýmýz var. Keza Ýstanbul Þubemiz, belli alanlarda akredite oldu; yani hiçbir
þey yok da deðil. Þu ana kadar yapmýþ olduðumuz baþarýlar da var; fakat bunun, belli
bir yönde gitmesi gerekiyor ve bunun kararýnýn verilmesi gerekiyor.

Bunun dýþýnda, keza yayýn konusu gene vardý. Benim anladýðým kadarýyla verilen
mesaj þudur: Odamýzýn yapmýþ olduðu üç yayýn da, en kýsa sürede mühendislik
endekslerine girsin; çünkü o endekslere girmek için Ýngilizce olmasý þart deðil. Bu
konuda benden çok daha tecrübeli deðerli hocalarým da bahsetti. O alanda bir çalýþma
yapýlmasý gerekiyor.
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Tabii bunlar kolay iþler deðil; fakat ben, ilk toplantýya davetli olmama raðmen, çok
özel bir durumum nedeniyle katýlamamýþtým; fakat daha sonra gerek katýlan
arkadaþlardan, gerekse basýlý dokümanlardan izlediðim kadarýyla o toplantý hakikaten
hem odanýn, hem üniversitelerin, maçlarda olduðu gibi taraflarýn birbirlerini yokladýklarý
bir toplantý þeklinde geçmiþ. Belki de buraya getirilmemesi gereken pek çok konu, ne
konuþulacaðý belki bilinmediði için getirilmiþ; fakat bu toplantý, kesinlikle öyle deðil. Bu
bile, kanýmca kendi baþýna çok büyük bir aþamadýr ve Eskiþehir Þube Baþkanýmýz
Erhan Beyin söylediði çok güzel bir þey var. Artýk gündem bellidir. Eðitim gibi çok
genel, üniversite eðitimi bile olsa, yüksek eðitim bile olsa, öðretim bile olsa çok genel
bir konuda deðil, benim biraz önce altýný çizmeye çalýþtýðým iþte bu stratejik alanlarda
neler yapýlabiliyorsa, onlarýn alt baþlýklarýný doldurma adýna gündemli toplantýlarýn
bundan sonra yapýlmasý gerekiyor ve Odamýzýn, genel merkezimizin bu mesajý çok iyi
algýladýðýna ben eminim ve kendilerine bir kere daha teþekkür ediyorum ve gecenin bu
saatinde beni dinlediðiniz için de çok teþekkür ediyorum

Çok sað olun.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Barýþ'a teþekkür ediyoruz.

Son örgüt temsilcisi, Ýstanbul Þube Baþkaný Tevfik Peker.

TEVFÝK PEKER

(Makina Mühendisleri Odasý Ýstanbul Þube Yönetim Kurulu Baþkaný)

Sayýn Oturum Baþkaným, Oda Baþkaným, deðerli yönetici arkadaþlarým, sayýn dekan
ve bölüm baþkanlarým, hepinizi saygý ve sevgiyle selamlarým.

Oda olarak, þube olarak meslek ve meslektaþlarýmýzýn sorunlarýnýn yaný sýra ülkemize,
kentimize, çevremize, þehrimize karþý olan sorumluluklarýmýzýn bilincinde olarak,
mesleðimizin evrensel, meslektaþlarýmýzýn kiþisel, odamýzýn örgütsel birikimleriyle
çalýþmalarýmýzý sürdürmeye devam ediyoruz. Mesleðimizin evrensel ilkeleri nedir? F=ma,
Newton Kanunu evrenin her tarafýnda deðiþmez bir ilkedir. Peki, buna benzer baþka
neler vardýr? Birçok evrensel ilke vardýr. Örneðin; Hooke Kanunu. Hooke Kanunu
nedir? Birim yüzeye bir kuvvet uyguladýðýnýz zaman, bu kuvvetle zýt yönde ve eþit
miktarda bir tepki kuvvetiyle karþýlaþýrsýnýz. Birim yüzeye uygulanan kuvvet, tepki
kuvvetinden büyükse, malzeme ya kýrýlýr ya þekil deðiþtirir. Bu özellik evrenin her
noktasýnda böyledir. Toplumsal ve sosyal olaylar da, ayný zamanda Hooke Kanunu
çerçevesinde izlenebilir. Bunlar mesleðimizin evrenselliðidir.

Hep, mühendislik eðitimi diyoruz. Odamýz, mühendislik eðitiminin ne tarafýnda?
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Tam ortasýnda; çünkü 7-8 Kasým 2003 tarihinde YTÜ'de yaptýðýmýz Mühendislik
Eðitimi ve Sempozyumunda, sonuçlarýný açýkladýðýmýz, Türkiye'nin her tarafýnda 1500
adet meslektaþýmýzla yapýlan anket sonuçlarýný ben sizlerle tekrar paylaþmak istiyorum.
Vakit kýsa olduðu için yalnýzca sonuçlarýna girmek istiyorum. Bu sonuçlar þunlardýr:

� Üniversitelerde mühendislik eðitim programlarý uygulanýrken, Makina Mühendisleri
Odasýnýn görüþ ve önerileri alýnmalýdýr.

� Çok sayýda niteliksiz mühendis yetiþtirecek üniversiteler yerine, az sayýda, nitelikli
mühendis yetiþtirecek üniversiteler açýlmalýdýr.

� Üniversite eðitimi parasýz olmalýdýr. Üniversitelerde eðitim-öðretim dili Türkçe olmalý,
yabancý dil eðitimi ayrýca verilmelidir.

� Üniversitelerimizdeki mühendislik eðitiminde uygulamalý derslere aðýrlýk verilmeli,
eðitim uygulamalý olmalýdýr.

� Makina mühendislerinin öðrencilik yýllarýnda faydalandýklarý en önemli yayýnlar
sýralamasýnda oda yayýnlarý, en fazla oranla ilk sýradadýr.

� Üniversitelerimizde oda yayýnlarý, referans kaynaðý olmuþtur.

� Mesleki yaþamda Oda yayýnlarý büyük bir oranla birinci sýradadýr.

Bu sonuçlarýn eðrileri ve yüzdeleri V. Makina Mühendisliði ve Eðitimi Sempozyumu
Bildiriler Kitabý'nda mevcuttur. Kýsaca bahsi geçen anket sonuçlarý bu þekildedir. Bu
veriler gösteriyor ki; MMO mühendislik eðitiminin tam da ortasýndadýr.

Deðerli Hocalarým ve Meslektaþlarým, bildiðiniz gibi Odamýz, genellikle iki yýlda
bir Mühendislik Eðitimi Sempozyumu yapýyor. Bunlardan ilki 1989 yýlýnda Ekim ayýnda,
Ýstanbul Teknik Üniversitesinde yapýldý. Ýstanbul Teknik Üniversitesindeki hocalarýmýz
öncülüðünde ve Odamýzýn da yoðun katýlýmýyla gerçekleþen bu sempozyumun bundan
böyle periyodik olarak yapýlmasý görevi, birinci Mühendislik Eðitimi Sempozyumun'da
meslek alanlarýndaki düzenlemeleri ve mesleðin geleceðine iliþkin önermeleri ve
yaptýrýmlarý meslek odalarý yapar anlayýþý ile Odamýza verildi. O dönemden, bu döneme
kadar 5 adet eðitim sempozyumu yaptýk. 1 adet mühendislik mimarlýk sempozyumu
yaptýk. Bu yýl da TMMOB adýna, Odamýz sekreteryalýðýnda, yine mühendislik eðitimi
ve sempozyumu yapýlacak.

Odamýzca gerçekleþtirilen 24 adet sempozyum ve kongrenin bildirgeleri kitaplarý,
sabahleyin sizlere daðýtýldý. O bildiri kitaplarýndaki eðitim sempozyumu sonuç
bildirgelerini son derece önemsiyorum; çünkü bu sonuç bildirgeleri, ülkemizde nasýl
bir üniversiteler yasasýnýn olabileceðini ortaya koyuyordu. Bu sonuç bildirgesinde,
üniversiteye giriþin artýk ortaöðretimden deðil de, dershanelerden geçtiði belirtiliyordu.
Yine bu sonuç bildirgesinden bazý kesitler, Sayýn Oda Baþkanýmýz tarafýndan sabahki
açýlýþ konuþmasýnda bildirilmiþti. Peki, eðitim durumumuz o zaman nasýldý? Eðitim
durumumuz bu þekildeydi arkadaþlar:
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Sayýn Turan Selçuk'un 5. Eðitim Sempozyumuna baðýþladýðý karikatürü.

Peki, þimdi nasýl? Þimdi bu karikatürün üzerine biraz kül atýlmýþ, küllendirilmiþ
vaziyette duruyor; ama, bu külün altýnda, yine bunlar var. Yine 5. Eðitim
Sempozyumunun ilk 3-4 paragrafý, bu karikatürle ilgilidir. Üniversitelerimizdeki
eðitimlerin durumu açýklanmaktadýr.

 1. Üniversite - Oda  Buluþmasýnýn en genel sonucu neydi? Hepimiz, þöyle bir
düþündüðümüzde, Barýþ Arkadaþýmýzýn da bahsetmeye çalýþtýðý, "Üniversitelerimizin
yetiþtirdiði mühendisleri istihdam eden, istihdam ettirilmesi için öneriler sunan, mesleki
faaliyetlerini denetleyen, onlarýn sicillerini tutan, mesleki eðitim eksikliklerini tamamlayan
TMMOB ve baðlý odalarýdýr. Makina Mühendisleri Odasý, üniversitelerimizin makina
mühendisliði bölümlerinde verilen eðitimin hakem ve denetleyicisi olmalýdýr." Genel
hatlarýyla 1. Üniversite-Oda Buluþmasýndaki genel sonuç buydu ve bu genel sonucun
yansýmasý, yine bizim 5. Eðitim Sempozyumunda hayat buldu ve sonuç bildirgesinde
de bu genel sonuç aynen kabul gördü.

Peki, oda-üniversite iliþkileri þimdi nasýl? Üniversitelerimizin akreditasyon ve toplam
kalite anlayýþlarý doðrultusunda; Makina Mühendisleri Odamýz, makina bölümlerinin
dýþ paydaþý veyahut da danýþmaný statüsünde. Bu dýþ paydaþ ve danýþmanlýk olayý nasýl?
Makina Mühendisleri Odasýnýn, 60 bin tane üyesi var. Makina Mühendisleri Odasý 1
oy hakkýna sahipse, üniversitenin yönetiminin atadýðý bir baþka mezun, Makina
Mühendisleri Odasýyla ayný oy hakkýna ve ayný öneme sahiptir. O halde bu yöntem
doðru bir yöntem deðil; yani üniversitelerimizde, odalarýmýza biçilen kaftan, aldatmaca
bir kaftan. Meslek alanlarýnýn düzenlenmesi ve mesleðin eðitiminin nasýl yapýlacaðý odalara
ait olmalýdýr. "TMMOB'ye baðlý diðer odalar, üniversitelerdeki mühendislik eðitiminin
hakem ve denetleyicisi olmalýdýr." þeklinde özetlenebilir.

Gecenin bu ilerleyen saatlerinde daha fazla vaktinizi almak istemiyorum.

Teþekkür ederim arkadaþlar.
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OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)

Tevfik Peker'e teþekkür ediyoruz.

Þimdi, son deðerlendirme ve kapanýþ konuþmasýný yapmak için Oda Baþkanýmýzý
kürsüye davet ediyorum.

EMÝN KORAMAZ

(Makina Mühendisleri Odasý Yönetim Kurulu Baþkaný)

Deðerli Hocalarým, Sayýn Baþkan,

Toplantýnýn baþýnda planlamadan bahsetmiþtim. "Ülkeyi planlayalým" diyen bir
Oda, kendi etkinliðini de planlamak durumunda. "18.00'de bitireceðiz" dedik. Onun
için çok kýsa bir teþekkür konuþmasýyla bitirmek istiyorum. Katýldýðýnýz için, söz aldýðýnýz
için, Odamýz adýna hepinize tek tek teþekkür ediyorum.

Biz, geçen buluþmada da olduðu gibi, burada söylenen her sözün takipçisi olacaðýz.
Buradan ayrýldýktan sonra tüm þubelerimiz, þube baþkanlarýmýz düzeyinde etkinlik
alanlarý içerisindeki üniversitelerle iliþkiye geçeceðiz. Burada konuþulan konulardan
profesyonel mühendislik konusunda 1989'dan beri köklü çalýþmalar yapýyoruz. Aslýnda
bu, meslek içi eðitim tartýþmalarýyla birlikte Odamýzýn gündemine giren bir konuydu.
2001 yýlýnda Uzmanlýk ve Belgelendirme Yönetmeliðimizi çýkararak Resmi Gazetede
yayýnlattýk. Bu çalýþmalara, ilk baþta tesisat mühendisliði ile baþladýk. Yönetmeliklerimize
göre tesisat mühendisliðine yönelik profesyonel mühendislik hizmeti verebilmek için,
en az 1 yýl deneyim þartý var. Odamýz, makina mühendisliði hizmetlerinin, mesleðinde
ehil, uzman üyelerince verilmesinin yanýndadýr. Kuruluþundan beri sürekli tüm tüzük
maddelerimizde bu yazýlýdýr ve bunun da takipçisiyiz. Yine tüm etkinliklerimize katýlan
üyelerimizin, hocalarýmýzýn uzmanlýk kayýtlarý da Odamýzda bilgi yönetim sistemi
kapsamýnda, uzmanlýk alanlarýna göre tutulmaktadýr. Üniversiteler istediði anda, bunlarý
kendilerine gönderebiliriz. Odamýzýn 50 yýllýk arþivini, 50 yýldýr yapmýþ olduðu kongreleri,
kurultaylarý, sempozyumlarý, bunlarýn bildiri kitaplarýný, hepsini tarayarak, web ortamýna
aktardýk. Bu arþivin, üyelerimizin yaný sýra özellikle akademisyenler için çok yararlý
olacaðýný düþünüyoruz.

Çok toplantý yapan bir Odayýz, çok paylaþan bir Odayýz ve yapmýþ olduðumuz
her þeyi de yazan, yayýnlayan bir Odayýz. Odamýzýn, þube þube her gün yaptýðý çalýþmalarý
da, web sayfamýzda görebilirsiniz.

Burada konuþulan bütün konularýn takipçisi olacaðýmýzý belirtiyorum. Küreselleþme
dönemi, gerçekten zor bir dönem. Rekabet korkunç. Altta kalanýn ezildiði bir dünyada
yaþýyoruz. Metropol ülkelerin bilim ve teknolojideki güçleri yetersiz kalýnca dünyayý
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resmen silah gücüyle biçimledikleri bir dönemi yaþýyoruz. Bu süreçte ülkemizin ayakta
durabilmesi, ayakta kalabilmesi için bilim insanlarýnýn, Odalarýn, demokrasiden yana,
geliþmeden, kalkýnmadan yana tüm unsurlarýn güç birliði yapmasý, birlikte bir karþý
duruþ sergileyebilmesi ve siyasi iktidarlar üzerinde bir baský unsuru olmasý þart.

Bugün için AB uyum sürecinin, ülkemiz aleyhine geliþtiðini görüyoruz. Ülkemizde
AB tarafýndan tanýnan bir kalite alt yapýsý oluþturulamadýðý için, kalite deðerlendirme
sistemleri, CE uygulamalarý, ürünlerin karþýlýklý dolaþýmý konusunda denetime yönelik
mühendislik hizmetleri de Avrupa Birliði mühendisleri tarafýndan verilmekte. Kendi
ülkemizde satýlacak ürünler için bile mühendislik hizmetlerini onlardan almak
zorundayýz. Bu konudaki düzenlemelerin yapýlmasý için, Odamýzýn CE uygulamasý
konusunda, kalite konusunda yaptýðý giriþimlerin yaþam bulmasý, bunlarýn Avrupa Birliði
Resmi Gazetesinde yayýnlanmasý için de sizlerin desteðine ihtiyacýmýz var.

Oda-sanayi ve üniversite iþbirliði çok önemli. Bu üçgen mutlaka kurulmalý. Onun
için bu toplantýnýn benzerini bir hafta sonra; yani bu ayýn 27'sinde, yine bu otelde
sektör dernekleriyle yapacaðýz. 50'yi aþkýn sektör derneði çaðrýldý. Odamýz çalýþmalarý
hakkýnda bilgi verecek ve çalýþmalarýn ortaklaþtýrýlmasý için onlardan beklentilerimizi
dile getirecek ve onlarýn taleplerini alacaðýz. Yani bu çalýþmanýn bir ayaðýný da onlarla
yürüteceðiz.

Hepinizi, TMMOB'nin 18-19 Kasým 2005'te yapacaðý Mühendislik Eðitimi
Sempozyumuna bekliyoruz. Burada býraktýðýmýz tartýþmalara orada devam ederiz.

Çok teþekkür ederim. Kýsa dedim; ama yine bir 5 dakikanýzý aldým. Herkese iyi
akþamlar.

OÐUZ TÜRKYILMAZ

(Oturum Baþkaný)
Sayýn Baþkan, deðerli katýlýmcýlar, uzun yollardan geldiniz, sabýrla katýldýnýz,

görüþlerinizi ifade ettiniz. Bir toplantýya yakýþýr olgunlukta toplantý katýlýmcýlarý oldunuz
iyi ki vardýnýz. Sað olun, var olun.

Teþekkür ederiz.


